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اشتغالزایی  قربانی
 رکود مسکن

رکود در بخش ساخت وساز در ایران چندمین سال متوالی خود را طی می کند. این 
موضوع علاوه بر اینکه به طور اختصاصی صنعت مسکن را با مشکل مواجه کرده 
در دیگر صنایع و مشــاغل مرتبط با این بخش نیز قربانیانی داشــته اســت. در علم 
اقتصاد همه چیز به هم مربوط می شود. هر علتی، معلولی دارد و هر اتفاقی دومینوی 
اتفاقات بعد را به حرکت درمی آورد.زندگی در ســایه اقتصاد ایران به مردم آموخته 

است هر عاملی ممکن است سفره آنها را کوچک تر کند...

پیام  تورمی   بودجـه 1402

آیا بودجه سال آینده
 از جیب مردم تأمین می شود

 رییس جمهور برای دفاع از کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ به مجلس رفت؛ بودجه ای 
که کارشناسان و صاحب نظران اهل فن احتمال می دهند با کسری شدیدی به 
دلیل غیرواقعی بودن درآمدها روبه رو خواهد شد.جزییات ارقام کلی بودجه نشان 
می دهد که بودجه ســال آینده از نظر منابع و مصارف در رقم ۵۲۶۱ هزار میلیارد 
تومان تراز می شود که این عدد نسبت به بودجه امسال حدود ۱۵۰۲ هزار میلیارد 

تومان بزرگ تر شده است....

آیا امسال قطع کردن اینترنت 
نتیجه داد؟ 

کنکور  زیر تیغ تقلب
گروه اجتماعی: اگرچه رییس ســازمان ســنجش ادعا کرد تنها چند نفر در 
گرگان به دلیل تلاش برای تقلب در کنکور در شهر گرگان و یک نفر در 
تبریز بازداشــت و از امتحان محروم شــدند و این کنکور با سلامت کامل 
برگزار شــده اما این قطعی و تبعات لو رفتن ســئوال ها انتقادات بســیاری 

را به همراه داشت.
بحث لو رفتن سؤالات کنکور سال هاست که مطرح است؛ ...

گزارشگزارشگزارش
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سـال بـدِ دارویی
چه شد تابستان امسال آنتی بیوتیک نایاب شد؟

چالش های بزرگ  نظام بانکی

فرهاد نیلی طی گفت و گویی 
تفصیلی  تشریح کرد: 

گروه سیاسی:  با وجود این که ۹ روز از ارائه لایحه بودجه 
۱۴۰۲ به مجلس می گذرد، اما هنوز تکلیف برنامه هفتم 
توسعه مشخص نیست؛ اگرچه رییس جمهور در هنگام 
ارائه لایحه بودجه به مجلس، درخواست تمدید برنامه 

ششم توسعه را هم مطرح کرد. 
البتــه تا پیش از این، مســوولان دولتــی بارها اعلام 
می کردنــد کــه تا بهمن ماه برنامه هفتم توســعه را به 
مجلــس تحویــل خواهند داد، اما با وجود رســیدن به 
بهمن ماه، هنوز خبری از برنامه هفتم توســعه نیست.
اما نکته ای که در این میان مطرح است، این که خبرها 
حاکی از آن اســت که تمدید برنامه ششــم توسعه در 
مجلــس هنوز به تصویب نرســیده اســت و برخی از 
نماینــدگان، از احتمــال ارائه لایحــه برنامه هفتم به 

مجلس تا پایان سال خبر می دهند... 

بلاتکلیفی برنامه  هفتم   توسعه

2

زنگ خطر بودجه بدون برنامه 
به صدا درآمد

گزارش

گروه راه و مســکن: قیمت ها در بازار مســکن آنچنان بالا رفته 
که مسئولین  راهکارهای مختلفی را برای کند کردن ضرب 
آهنگ صعودی قیمت مســکن به ارائه می دهند. آنطور که 
هفته گذشــته در خبرها آمده بود زاکانی شــهردار تهران از 
آماده شــدن بســترهای فروش متری مسکن در بورس خبر 
داد تــا مــردم بتوانند در حد توان خــود در این بازار اقدام به 
خرید متری مســکن کنند تا پیش درآمدی برای خرید یک 
خانه در ســالهای آتی باشــد.اما اینکه این طرح تا چه اندازه 
بتواند در خانه دار کردن مردم موثر باشد سئوالی است که به 
بررســی های بیشــتر نیاز دارد. چرا که رشد تورم در کشور ما 
آنچنان شــتابان اســت که مردم باید خرید هر متر مسکن در 

سال کلی پس انداز داشته باشند...

تـورم  مانع فروش 
متری مسکن

8

»تدبیر تازه« از راهکار شهردار تهران پیرامون 
عرضه مسکن در بورس گزارش می دهد

گزارش

گروه بازار مالی: علی عصاری، کارشــناس بازار ســرمایه، در 
خصــوص عرضــه خودرو در بــورس کالا اظهار کرد: در 
خصــوص عرضــه خودرو در بورس کالا باید بگویم که در 
بورس کالا، معامله ها بر اساس عرضه و تقاضاست و یک 
ســر خریدار و ســر دیگر، فروشنده قرار دارد؛ به طوری که 
مســتقیم با یکدیگر معامله کرده و درصدی هم به عنوان 
کارمزد پرداخت می کنند و درواقع، حذف شــدن واسطه ها 
برای رســیدن کالا به دســت مصرف کننده می تواند خبر 
خوبی برای معامله ها باشد و می توان گفت که با این روند 
معامله ها، نه تنها بنده بلکه هر کسی که خواستار شفافیت 
در بازار است، موافق این موضوع است.او بیان کرد: تقریباً 

می توان گفت شفافیت، ابزار گمشده ای...

مسکن رکورددار حجم 
سرمایه گذاری

8

»تدبیر تازه« از میزان بالای حجم سرمایه گذاری 
در بازار مسکن گزارش می دهد

گزارش

برخــی نمایندگان مجلــس به عرضه خودرو در بورس 
اعتــراض دارند؛ آن ها می گویند اجرای این طرح باید با 
شرایط خاصی صورت بگیرد. در حالی که وزارت صمت 
و اقتصاد، رییس ســازمان بورس، دو خوروساز بزرگ و 
کارشناسان صنعت خودرو موافق عرضه خودرو در بورس 
کالا هســتند؛ مخالفت هایی از سوی برخی نمایندگان 
مجلس به گوش می رسد.نمایندگان مجلس که خود از 
موافقان عرضه خودرو در بورس کالا بودند و طرحی هم 
در ایــن زمینــه آماده کرده بودند؛ اکنون به نحوه عرضه 
خــودرو در بورس کالا اعتراض دارند و می گویند دولت 

به جزییات مدنظر آنها توجهی نکرده است...

تقا بل بهارستان با بورس کالا

9

چرا برخی نمایندگان مجلس مخالف 
عرضه خودرو در بورس کالا هستند؟

گزارش



2 هـفـتـهنــامـه

چهارشنبه
5 بهمن 1401 
سال هفتم
شماره 298

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

صدور قطعنامه خصمانه پارلمان اروپا در ارتباط با قرار دادن ســپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی در فهرست نهادهای تروریستی، نشان 
دهنده تشــدید رادیکالیزم در اروپا و دور شــدن این قاره از دیپلماسی 
و موازین بین المللی و نمایش نوعی هرج و مرج در این قاره است.

تردیدی نیســت که همه عقلای دنیا بر این باور هســتند که تحریم 
ارتش رسمی یک کشور خلاف موازین و مقررات بین المللی است 
چراکه ارتش های رسمی، مسئول امنیت کشورها، حراست از مرزها، 
مقابله با دشــمنان و مقابله با تهدیدهای جهانی همچون تروریســم 
هســتند. ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی نیز به عنوان یک ارتش 
رســمی، جلودار و ســردمدار مبارزه با تروریسم در منطقه است و این 
امر کاملًا غیرقابل انکار است. حتی برخی از مقامات اروپا هم بر این 
باور هســتند که اگر ســپاه با تروریسم مبارزه نمی کرد چه بسا امروز 
داعش و القاعده در داخل کشورهای اروپایی هم فعال بوده و عرصه 

را بر آنها تنگ می کردند.
اگرچه قرار دادن نام ســپاه در لیســت گروه های تروریستی از مدتها 
پیش در دستورکار پارلمان اروپا قرار داشت اما بنظر می رسد دلیل این 
اقدام در مقطع فعلی، مرتبط با دســتگیری علیرضا اکبری جاسوس 
انگلیسی است. دولت انگلیس با پرداخت مبالغ هنگفت، این فرد را 
اســتخدام و به یک جاســوس حرفه ای تبدیل می کند و برای اعتماد 
سازی، حتی به او تابعیت انگلیس اعطا می کند. حال که این جاسوس 
با هوشیاری سربازان گمنام امام زمان )عج( دستگیر و به خطاهای 
خود اعتراف کرده، ضربه حیثیتی سختی به انگلیس و و نظام امنیتی 
اروپا وارد شده است. بر اساس مقرارت و موازین بین المللی، دخالت 
در امور داخلی کشورها ممنوع است و زشت ترین اقدام یک کشور این 
است که علیه کشوری که با آن ارتباط رسمی دارد، فعالیت جاسوسی 
داشته باشد. دستگیری علیرضا اکبری و مجازات وی، نماد استقلال 
و اقتدار ایران بود و ضربه حیثیتی سنگینی به انگلستان وارد و افکار 
جهان و اروپا را علیه این کشــور و حامیان آن مانند فرانســه آلمان و 
آمریکا برانگیخت. لذا آنها باید با یک اقدام دیگر، افکار عمومی جهان 
را به سوی مسئله ای دیگر منحرف کنند و به همین دلیل قرار دادن 
نام ســپاه در فهرســت گروههای تروریستی را انتخاب کردند. طبعاً 
این تصمیم اتحادیه اروپا بســیار زشــت و بدون استدلال و منطق و 
برگرفته از خصومت انگلیس و کشــورهایی مانند آلمان و فرانســه و 
آمریکا علیه ایران است. این اقدام ضد ایرانی از نظر تمام کشورهایی 
که به موازین بین المللی پایبند هســتند محکوم اســت اروپا همواره 
خود را طرفدار موازین و مقررات بین المللی قلمداد کرده و قطعنامه 
صادره، اعتبار بین المللی اروپا را زیر ســؤال برده و آن را به عنوان 
یک قاره »موازین ستیز« معرفی کرده است. از سوی دیگر با توجه 
به اینکه سپاه پاسداران در راه مبارزه با تروریسم جدی بوده و در این 
راه شهدای زیادی از جمله سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی تقدیم 
کــرده، پارلمــان اروپا با صدور این قطعنامه خود را در ردیف حامیان 
تروریسم قرار داده است. اقدام پارلمان اروپا در قرار دادن سپاه پاسداران 
در لیســت گروه های تروریســتی، اگر در شورای اروپا تصویب شود؛ 
که البته احتمال آن ضعیف است، قطعاً اقدام متقابل ایران را در پی 
خواهد داشت. با توجه به موقعیت سوق الجیشی و جغرافیایی ایران 
و قرار گرفتن در کنار خلیج فارس و دریای عمان و اشــراف بر تنگه 
هرمز، این امکان که اقدام متقابل بتواند اروپا را پشیمان کند، وجود 
دارد. البته احتمال می رود شورای اروپا مانند پارلمان اروپا غیرمنطقی 
عمل نکند و خود را در معرض ناامنی و خطر قرار ندهد چرا که پیروی 
پارلمان اروپا از سیاست های آمریکا و لابی صهیونیسم به ضرر خود 
اروپا خواهد بود. اروپا باید بداند که چنانچه ایران تمام نهادهای نظامی 
اروپا را در فهرســت گروه های تروریستی همچون داعش و القاعده 
قرار دهد، بطور طبیعی خود را موظف به مبارزه با آنها برای ریشــه 

کن کردن تروریسم خواهد دانست.

 طرح اقدام متقابل با مصوبات پارلمان اروپا 
در مجلس وصول شد

ایرنا: طرح »اقدام متقابل و متناظر با مصوبات پارلمان اروپا در راستای 
صیانــت از قانون اساســی و منافع و حقوق ملــت ایران« در مجلس 
شورای اسلامی اعلام وصول شد. این طرح در پایان جلسه علنی روز 
یکشنبه - ۲ بهمن - مجلس شورای اسلامی در حالی اعلام وصول 
شــد که نمایندگان مجلس در جلســه ای غیرعلنی با حضور وزیر امور 
خارجه و فرمانده کل ســپاه اقدام پارلمان اروپا در صدور قطعنامه ای 
برای قرار دادن نام ســپاه در فهرســت گروه های تروریستی اتحادیه 

اروپا را بررسی کردند.

امیرعبداللهیان خطاب به مقامات کاخ سفید: 
به اظهارات ریاکارانه پایان دهید

تدبیر تازه: وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: کاخ سفید در جایگاهی 
قرار ندارد که از حقوق بشر دم زند.حسین امیرعبداللهیان در توییتی 
نوشــت: کاخ ســفید در جایگاهی قرار ندارد که از حقوق بشر دم زند. 
کشــتار حدود ۲ میلیون انسان در افغانستان، عراق، یمن، فلسطین، 
سوریه و دمیدن در آتش جنگ اوکراین و مانع صلح بودن، از نتایج 
مداخلات آمریکاســت. به اظهارات ریاکارانه پایان دهید. مردم آگاه 

ایران، دندان زینت شده گرگ ها را به خوبی تشخیص داده اند.

ستیز با دیپلماسی

عضو هیات 
نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران 
عنوان می کند: 
اول باید 
برنامه هفتم 
مشخص باشد 
که چیست و 
بودجه 1402، 
عملاً یک پنجم 
برنامه هفتم 
توسعه را بتواند 
محقق کند. 
وقتی برنامه ای 
وجود ندارد، 
بودجه چگونه 
می خواهد آن 
را محقق کند!؟ 
پس از منظر 
کلی، تقدم 
برنامه هفتم 
بر بودجه باید 
مشخص شود.
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اهمیت امنیت و پایداری تولید انرژی مسئله ای روشن در توسعه ملی 
است؛ انرژی قوه محرکه اقتصاد هر کشوری بوده و بدون آن نه تنها 
چرخ تولید از حرکت می ایستد، بلکه همه نظامات زندگی اجتماعی و 
فردی را دچار اختلال جدی می کند. سالهاست به دلیل تحریم ها و 
برخی سیاست های داخلی، ورود تکنولوژی جدید و سرمایه لازم در 
بخش نفت و گاز و برق متناسب با ظرفیت کشور و نیاز جامعه انجام 
نگرفته اســت.حالا تأثیر تحریم ها و عدم سرمایه گذاری مناسب، 
در بحران اخیر آشکار شده است. این بحران که هر چند ماه یکبار 
خودش را در قطع برق و یا گاز نشان می دهد، به دلیل عدم توازن 
تولید و مصرف است. تا سال ها قبل، این عدم توازن با قطعی گاز و 
برق در بخش صنعت و نیروگاهی، سالانه میلیاردها دلار خسارت به 
بار می آورد و اکنون علیرغم قطعی گسترده گاز و برق در صنایع، به 
ناچار در بخش خانگی نیز اتفاق افتاده است.متأسفانه برخی به جای 

پرداختن به علت اصلی مشــکل و حل ریشه ای آن، طبق معمول 
دنبال محکوم کردن یکدیگر هستند. دیگر کار از این سخن ها و 
از شعارهای بی پایه و اساس و وعده های پوچ گذشته و زمان اتخاذ 
تصمیم های سخت فرا رسیده است. قطعی گاز امسال در ایام سرما 
به منازل مردم رسید و مرزنشینان محروم از جمله خواهران و برادران 
اهل سنت را در تربت جام و شهرها و روستاهای دیگر در برگرفت. 
در همین حال، نیروگاه ها به جای سوخت تمیز گاز، مازوت مصرف 
کرده و هوای آلوده، آلوده تر شده که نتیجه آن تعطیلی پیاپی مدارس 
و دانشگاه ها است.در سندهای تهیه شده، مشخص شده است که 
این بحران سال به ســال بدتر می شود. راهکار، تنها در گرو توسعه 
ظرفیت های تولیدی و مدیریت مصرف به طور همزمان است، و 
اجرای آن نیازمند دسترسی به فناوری های روز و چند صد میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری در بخش نفت و گاز و برق اســت. تجربه ملی 

و جهانی به وضوح نشان می دهد که این منابع را باید از بازارهای 
بین المللی تأمین کرد. نفت و گاز بزرگترین سرمایه مردم ایران و به 
تعبیر اصحاب توسعه - مرغِ تخم طلایی توسعه-  است که می تواند 
هم به تأمین انرژی داخلی توسعه و رفاه مردم کمک کند و هم با 
صادرات درست و روان به دور از محدودیت ها، ارز مورد نیاز توسعه 
اقتصادی را فراهم کرده و با ریال آن بودجه دولت را یاری رســاند.

این ضرورت در هر دو وجه داخلی و خارجی نگران کننده است؛ از 
منظر داخلی تابستان و نیز اوج سرمای امسال گذشت، اما تابستان 
و زمســتان بعدی در راه اســت. از منظر خارجی هم با تداوم شرایط 
کنونی، موقعیت و جایگاه ایران به رغم ذخایر سرشار نفت و گاز در 
بازارهای بین المللی بیش از گذشته به مخاطره می افتد. لازم است با 
تغییر سیاست ها به این چالش مهم توجه عملی کنیم و امروز و آینده 

ایران و جایگاه انرژی را در رفاه و توسعه کشور دریابیم.

بلا  تکلیفی 
برنامه  هفتم   
توسعه

زنگ خطر بودجه بدون برنامه 
به صدا درآمد

گــروه سیاســی:  با وجــود این کــه ۹ روز از ارائه 
لایحــه بودجــه ۱۴۰۲ به مجلس می گذرد، اما هنوز 
تکلیف برنامه هفتم توســعه مشخص نیست؛ اگرچه 
رییس جمهور در هنگام ارائه لایحه بودجه به مجلس، 
درخواســت تمدید برنامه ششــم توسعه را هم مطرح 
کرد. البته تا پیش از این، مسوولان دولتی بارها اعلام 
می کردند که تا بهمن ماه برنامه هفتم توســعه را به 
مجلس تحویل خواهند داد، اما با وجود رســیدن به 
بهمن ماه، هنوز خبری از برنامه هفتم توسعه نیست.
اما نکته ای که در این میان مطرح است، این که خبرها 
حاکی از آن اســت که تمدید برنامه ششــم توسعه در 
مجلس هنوز به تصویب نرســیده اســت و برخی از 
نماینــدگان، از احتمال ارائــه لایحه برنامه هفتم به 
مجلس تا پایان سال خبر می دهند. در همین خصوص 
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات 
مجلس در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: 
برنامه ششــم توسعه به طور قطع تمدید می شود. هر 
زمان کمیســیون بررسی بودجه را شروع کند، برنامه 
ششم را برای مدت ۶ ماهه تمدید می کند. بنابراین تا 

کلیت بودجه مصوب نشود، تمدید نمی شود.
تأخیر در ارائه برنامه هفتم چه آســیب هایی به دنبال 

دارد؟
جعفر قادری با اشــاره به آســیب هایی که تأخیر در 
تصویب و اجرای برنامه ها برای اقتصاد کشور خواهد 
داشــت؟ می گوید: برنامه ها به هرحال ۵ ساله نوشته 
می شود و طولانی شدن آن دیگر خیلی جالب نیست، 
ولی از روی ناچاری است، چون اگر بخواهیم منتظر 

بمانیم که دولت برنامه را بیاورد و اول برنامه مصوب 
شــود و بعد بودجه را مصوب کنیم، شــاید به راحتی 
امکان پذیر نباشد، بنابراین راهی غیر از تمدید برنامه 

نداریم.
وی می افزاید: کشــور بدون برنامه نمی تواند باشــد. 
همان طور که یک سری اسناد بالادستی، میان دستی 
و پایین دســتی داریم، بنابراین هر بودجه باید متکی 
به برنامه باشد و هر برنامه متکی به اسناد بالادستی 

باشد و سلسله مراتب برنامه ها رعایت شود.
عضــو کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس تصریح 
می کند: این که برنامه نداشــته باشیم و بدون برنامه 
بخواهیم بودجه را بررسی کنیم، خیلی جالب نیست. 
بودجه یک برنامه یک ســاله اســت که باید مرتبط با 
برنامه ۵ ساله باشد و برنامه ۵ ساله نیز مرتبط با سند ۲۰ 
ساله باشد که سلسله مراتب فعالیت ها مشخص باشد.
قادری با بیان این که نمی توانیم کشور را بدون برنامه 
اداری کنیم، عنوان می کند: ما باید اهداف بلندمدت را 
در نظر بگیریم و این که در میان مدت چقدر بخواهیم 

به اهداف برسیم، مشخص باشد.
وی تاکیــد می کنــد: این که ما بدون برنامه بخواهیم 
حرکــت کنیم، کار ما به مانند شــخصی می ماند که 
اصلًا جلوی چشــمش را نگاه نمی کند و ســر خود را 
زیر انداخته بدون این که بداند در پیش رو چه اتفاقاتی 
ممکن است بیفتد. بر این اساس، ما اگر بدون برنامه 
بخواهیم حرکت کنیم، ممکن است به سمت و سویی 
برویــم که ندانیم هدف مان چه بوده و به این ترتیب، 

از اهداف دور می مانیم.

عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبان مجلس 
تاکید می کند: به این ترتیب، لازمه بررسی بودجه های 

یک ساله، داشتن برنامه چند ساله است.
عباس آرگون، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهــران نیز در گفت وگو بــا خبرآنلاین درباره تأخیر 
دولت در ارائه برنامه هفتم توســعه، می گوید: برنامه 
هفتم توســعه به طور قطع باید مقدم بر بودجه باشد؛ 
چراکه برنامه هفتم، برنامه ۵ ســاله اســت و بودجه، 
برنامه سالانه است. این دو باید در یک راستا باشد.

وی می افزایــد: بودجــه ســالانه نمی تواند جدای از 
برنامه هــا باشــد. ما برنامه می نویســیم که بتوانیم 
محقق کنیم و سیاســت ها را جامه عمل بپوشــانیم. 
بودجه و برنامه نمی نویسیم که در کتابخانه بگذاریم 

و خاک بخورد.
عضــو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران عنوان 
می کند: اول باید برنامه هفتم مشــخص باشــد که 
چیست و بودجه ۱۴۰۲، عملًا یک پنجم برنامه هفتم 
توســعه را بتواند محقق کنــد. وقتی برنامه ای وجود 
نــدارد، بودجــه چگونه می خواهد آن را محقق کند!؟ 
پــس از منظــر کلی، تقدم برنامه هفتم بر بودجه باید 

مشخص شود.
آرگــون تصریــح می کند: بالاخــره برنامه محوری 
باید در ســرلوحه کار مســوولان کشور باشد و بدانیم 
هدف مان چیست، کجا می خواهیم برویم و هدف مان 
چیســت تا بتوانیم بودجه را بر همان اساس بچینیم. 
برنامه محوری بســیار مهم است. در برنامه هفتم نیز 
باید به این نکته توجه شــود که ۶ برنامه توســعه ای 

گذشــته به کجا رســیده و چه نتیجه و خروجی ای 
داشته است.

وی متذکــر می شــود: ما باید یــک ارزیابی ای از ۶ 
برنامه گذشــته داشــته باشــیم و نقاط قوت و ضعف 
آن و دلیل نرســیدن به اهداف در برنامه ها، ارزیابی و 
آسیب شناســی شود و برنامه ها متناسب با واقعیت ها 

و توانمندی های کشور تنظیم شود.
عضــو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران ادامه 
می دهد: درست است که برنامه ها باید چالشی باشد، 
ولی نکته این جاســت که باید برنامه ای نوشــته شود 
که محقق شــدنی باشد؛ یعنی با امکانات و ظرفیت ها 
و توانمندی های کشور همخوان باشد و رویاپردازانه 
نباشــد که قابلیت تحقق داشته باشد. ما باید ارزیابی 
کنیــم کــه ۶ برنامه قبلی چقدر محقق شــده و چرا 

بخش هایی از آن محقق نشده باشد.
آرگون تاکید می کند: از دولت باید پرســید که چرا 
تدوین برنامه هفتم توسعه تا این حد تأخیر افتاده 
اســت. ما هر چه فاقد برنامه باشــیم، به طور قطع 
آسیب های بیشــتری خواهیم دید. حرکت بدون 
برنامه، آســیب های جبران ناپذیری برای کشور 
دارد. ما ســندهای بالادســتی و سند چشم انداز را 
داریــم و در ادامــه، بودجه را داریم که باید در یک 

مسیر باشد.
وی خاطرنشان می کند: یکی از بحث های ما این بود 
که دولت ها برنامه محور نبوده اند و هر کســی، برنامه 
خودش را دنبال می کند؛ در صورتی که وقتی برنامه 

وجود دارد، باید همان برنامه دنبال شود.

یادداشت

 به نظر می رسد بعد از جنگ اوکراین، نظام 
بین الملل به سمت دو بلوک رقیب حرکت 
می کند؛ یکی بلوک کشــورهای لیبرال 
دموکراسی ثروتمند به رهبری آمریکا و 
دیگری بلوک مقابل که گفته می شــود 
چین و روسیه در آن هستند. این بلوک دوم 
هنوز انسجام لازم را ندارد. از نظر گروه اول 
یعنی آمریکا و متحدانش در اروپا و آسیا، 
کشورهای بلوک دوم یعنی روسیه، چین 
و ایران و برخی کشورهای دیگر به دنبال 
این هســتند که نظم قانونمند یا لیبرال 

حاکم بر نظام بین الملل را از بین ببرند.
 بنابراین مســئله اروپــا و آمریکا صرفا 
فرستادن سلاح از سوی ایران به روسیه 
نیست، هرچند این مساله خیلی مهم است. 
بلکه فراتر از آن به نظر می رســد به این 
جمع بندی رسیدند که ایران در رقابت ها 
و بلوک بندی های در حال شکل گیری در 
دنیا، خودش را در ســمت روسیه و دیگر 
کشورهایی تعریف کرده که می خواهند 

نظــام غرب محور را به چالش بکشــند. 
بنابرایــن می خواهد جلوی این چالش را 
بگیرد، چون خود آن نظم فواید اقتصادی، 
سیاسی و نظامی فراوانی برای کشورهای 
لیبرال دموکراسی ثروتمند داشته است.

در واقع بعضی نظریه پردازها که از ظهور 
جنگ ســرد جدید حرف می زنند، حتی 
مســاله را فراتر از فشار سیاسی می دانند. 
بلکــه معتقدند جنگ نانوشــته جدیدی 
شــروع شــده و دو طرف کاملا در این 

جنگ جدی هستند.
بنابرایــن در مورد اینکه اروپا می خواهد 
فشار ایجاد کند، هیچ تردیدی نیست. اما 
مســاله این است که آیا اروپا و روسیه به 
توافقی می رســند که در آن دست ایران 
خالی بماند؟ بعد از جنگ اوکراین جواب 

دادن به این سوال خیلی سخت است. 
واقعیت این است که بعد از جنگ اوکراین، 
میزان بی اعتمادی به روسیه حتی در میان 
کشورهایی مثل آلمان و فرانسه که موضع 
متعادلی نســبت به روسیه داشتند، بسیار 
بیشتر شده؛ لذا امکان عادی سازی روابط 
روســیه و اروپا در آینده ای نزدیک دور از 
ذهن است و قاعدتا در این مساله جنگ 
اوکراین خیلی مهم اســت. بنابراین من 
احتمال آشــتی کنان روسیه و اروپا را در 
آینده ای نزدیک یعنی یکی، دو سال آینده 

را دور از ذهــن می دانــم. هرچند معنای 
حــرف من این نیســت که ایران باید به 
روسیه بچسبد. روس ها هم دنبال منافع 
خودشــان هستند و اروپایی ها هم دنبال 
منافع خودشان هستند و ما هم قاعدتا باید 

دنبال منافع خودمان باشیم.
منافع ما این است که وارد گروه بندی های 
جدید سیاســی و رقابت جدیدی که هر 
روز در جهان تشــدید می شود، در دو لبه 
تیغــه قرار نگیریم. مثل هند و اندونزی و 
مالزی سعی کنیم سیاست متوازنی بین 
دو طرف انتخاب کنیم. نه به یک طرف 
خیلی نزدیک شــویم و نه از یک طرف 
خیلی دور شویم. ما باید قاعدتا از خودمان 
انتظار داشته باشیم که درست رفتار کنیم، 
ما نمی توانیم به روس ها بگوییم که ما را 
دور نزنید. روس ها در گذشــته و در سال 
۲۰۱۰ هم نشان دادند که اگر منافع شان 
ایجــاب کند، ما را دور می زنند. بنابراین 
بایــد ببینیم کــه خودمان باید چه کاری 

انجام دهیم.
 منافــع مــا در دعوای جدیدی که بعد از 
جنــگ اوکراین در دنیا در حال شــدت 
گرفتن است، این است که فاصله برابری 
با هر یک از دو طرف داشــته باشیم. اگر 
هر یک از دو طرف چه غرب و چه چین 
و روسیه احساس کنند ما در جبهه طرف 

مقابل هســتیم، قاعدتا فشارشان را بر ما 
افزایش خواهند داد.

 بدترین سناریو این است که هیچ کس از 
دو طرف نفهمد که سیاســت ما چیست. 
در ایــن صورت باز هــم از هر دو طرف 
می خوریم. این بدترین ســناریو است. در 
حالــت اول اگر کاملا طرف یک ســو را 
بگیریم، که به نظرم کار معقولی نیســت 
آن وقت ممکن است بلوک مقابل یعنی 
اروپا یا آمریکا فشار بیاورند. اما بدتر از آن 
این حالت است که ما در تعلیق و بلاتکلیف 
باشــیم یعنی معلوم نشــود سیاست ما 
چیست. سیاســت درست این است که 
مــا فاصلــه برابری با هریک از دو بلوک 
داشــته باشــیم؛ چون هر دو به ما احتیاج 
دارند. هم بلوک غرب و هم بلوک شرق 
بــه موقعیت ژئوپلیتیک ما احتیاج دارند، 
به نقش ایران در امنیت سازی در منطقه 
احتیاج دارند. ما باید با سیاســت متوازنی 
که انتخاب می کنیم، بتوانیم از این نقش، 
حداکثر اســتفاده را برای منافع خودمان 
ببریم. ولی اگر قرار بر این باشد که یکی 
از دو طرف را انتخاب کنیم، یا بدتر از آن 
معلوم نباشــد سیاست ما چیست، در آن 
صورت قاعدتا ما در ســال های پیش رو 

تحت فشار مضاعفی خواهیم بود.
به هرحال مســاله اصلی این است که ما 

بتوانیم در سطح جهانی فراتر از روسیه یا 
چین از کشورهای دیگری که سلاح های 
پیشــرفته دارند، سلاح بخریم یا بتوانیم 
ســلاح هایمان را به صــورت قانونی به 
کشــورها بفروشیم. این چیزی است که 
الان وجود ندارد و مســاله ای اســت که 
نیازمند یک نوع گشایش سیاسی است. 
فقــط برداشــته شــدن تحریم ها روی 
کاغذ اکتفا نمی کند و کافی نیست. شما 
نمی توانید بگویید تحریم ها براســاس 
قطعنامــه  ۲۲۳۱ تمــام شــد و از فردا ما 
می توانیم بفروشــیم، بلــه روی کاغذ 
می شود اما اگر در عمل بخواهیم اسلحه 
بخریم یا بفروشیم یا پول آن را به صورت 
قانونی جابه جا کنیم، نیازمند این است که 
روابط میان ایران و بلوک غرب از حالت 
تنش خارج شــود.واقعیت این است که 
حتی اگر روسیه ایران را با خودش همراه 
کند، نمی تواند مشــکلات خودش را در 
سطح بین المللی حل کند. ایران یکی از 
بازیگرانی اســت که می تواند به روسیه 
کمک کند؛ نه اینکه مشکل روسیه را حل 
کند. بنابراین من چنین تعبیری را قبول 
ندارم که روســیه می خواهد با یک طرح 
پیچیده ایران را به سمت اوکراین بکشاند 
و روابط ایران با اروپا و غرب را قطع کند و 
بعد بگوید هیچ گزینه ای جز من نداری.

جنگ نانوشته جدید

محسن پاک آئین
تحلیلگر سیاسی

آفت تحریم
 بر اقتصاد کشور

اسحاق جهانگیری
 معاون اسبق 

ریاست جمهوری

یادداشت

رویدادهفته
رحمان قهرمان پور 
تحلیل گر مسائل 

بین الملل 

یادداشت

مریم فکری
روزنامه نگار
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چهارشنبه
5 بهمن 1401 

سال هفتم
شماره 298

با توجه به عدم 
حل مشکل 
تحریم ها و نبود 
یک جایگزین 
مناسب 
درآمدی برای 
درآمدهای 
نفتی، طبیعی 
بود که دولت به 
این سمت برود 
که درآمدهای 
خود را از جیب 
مردم تأمین 
کند و این یعنی 
افزایش تورم.

بودجه ســال ۱۴۰۲ اشــکالاتی دارد و از مهم ترین این اشکالات 
نیز این است که برنامه بالادستی مثل برنامه های توسعه پیشین 
ندارد. چرا که قرار بود برنامه هفتم توسعه تصویب شود که بودجه 
بر اساس سال اول برنامه هفتم توسعه مشخص شده و جلو برود.
نکته دیگر اینکه برنامه مشــخصی برای بودجه ســال ۱۴۰۲ به 
صورت واضح، روشــن و قابل حصول اعلام نشــده است. دیگر 
اینکه این بودجه با کســری مواجه خواهد شــد و برخی از منابع 
درآمدی که دادند قابل وصول نیســت. شــکاف بین درآمدها و 
هزینه ها باعث تورم خواهد شد و این یکی از مسائل و مشکلات 
کشــور اســت که طبق پیش بینی ای که شده سال آینده حداقل 

تورم همان ۴۵ درصد خواهد بود.
نکته دیگری که باید بدان پرداخت اینکه این بودجه برنامه ای 
برای توســعه نــدارد و به عبارتی بودجه ســال ۱۴۰۲ اهداف 
توسعه ای ندارد. چون بودجه توسعه ای باید سرمایه گذاری شود 
و بودجه عمرانی نســبت به ســال گذشته افزایش داشته باشد 
در حالی که این بودجه به آن شــکل افزایش پیدا نکرده اســت 
و اگر هم افزایشی را شاهد هستیم کمتر از تورم بوده است. در 
نتیجه نیز توســعه رخ نخواهد داد. اشــکال دیگر وارد بر بودجه 
این است که بودجه های جاری بسیار بالاست و مجلس باید در 
بررسی های خود بودجه های جاری که چندین برابر نرخ رشد و 
تورم افزایش پیدا کرده بودجه برخی دستگاه ها کاهش پیدا کند 
که این شکاف درآمدی و هزینه ای کمتر شود.دولت نیز در این 
راستا باید تلاش کند که بودجه عمرانی را از طریق دستگاه های 
اجرایی و هم از طریق شــرکت های توســعه ای افزایش دهد. 
لازم به ذکر اســت که تورم باید مهار شــود و در اقتصاد کشــور 
ثبــات اقتصادی ایجاد شــود. در حالی که فعلًا برنامه ای برای 
مهار تورم و ثبات اقتصادی اعلام نشــده اســت. نهایتاً اینکه 
دولت برای کاهش تورم و فشــار بر دســتگاه های مولد اقدامی 
نداشــته بلکه افزایش غیر قابل انتظاری برای مالیات ها بســته 
و مالیات ها افزایش پیدا کرده اســت.غیر از آن هم مالیات های 
پنهان باید گســترش پیدا کند و فرار مالیاتی نداشــته باشیم. اما 
برخی از دســتگاه های مولد و تولیدی اگر مالیاتشــان زیاد شود 
باعث می شوند تولید کمتر و بیکاری بیشتر شود. یک نوع فشار 
بر گرده دســتگاه های مولد افزایش یابد و اخراج نیروهای مولد 
را شــاهد باشــیم.ادامه این روند نیز قاعدتاً این نتیجه را خواهد 
داشــت که دســتگاه های اجرایی با مشکل مواجه خواهند شد. 
این بودجه که اکنون در اختیار مجلس برای بررســی اســت اگر 
تغییراتی در آن صورت نپذیرد مشکلاتی ایجاد خواهد کرد که 
در یک نمونه موجب کوچک تر شدن سفره مردم خواهد شد. با 
توجه به اینکه تورم در سال آینده نیز ۴۰ درصد پیش بینی شده 
حقوق کارمندان ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند که این مســاله 
فشــار زیادی بر مردم خواهد آورد و درآمد واقعی شــان کاهش 
پیــدا می کنــد. دولت باید به مجلس کمک کند که تا راهکاری 
پیدا شــود که بودجه از این حالت شــکاف درآمد_ هزینه ای 
نجات پیدا کند. از طرفی همان طور که گفته شد بودجه ۱۴۰۲ 
با مشــکلاتی مواجه اســت و گرچه کلیات آن از سوی مجلس 
تصویب شــد اما جزئیات آن قطعاً تغییرات بســیاری پیدا خواهد 
کرد که با آنچه دولت پیشــنهاد کرده تفاوت خواهد داشــت و 
معلوم نیست که این بودجه در سالجاری تصویب شود و ممکن 
است که این بررسی ها به سال آینده کشیده شود و بودجه چند 

دوازدهم تصویب شود.

میرکاظمی:
 ارقام یارانه های نقدی، نان و دارو در بودجه ۱۴۰۲ 

قابل توجه است

ایرنا: رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در لایحه ارسالی 
بــه مجلس ۳۶۰ هزار میلیارد تومان برای یارانه نقدی، ۱۰۴ 
هزار میلیارد تومان یارانه نان و ۶۹ هزار میلیارد تومان یارانه 
دارو در نظر گرفته شــده اســت.در قانون بودجه امسال یارانه 
نان ۷۰ هزار میلیارد تومان بود که در لایحه بودجه سال آینده 
به ۱۰۴ هزار میلیارد تومان افزایش یافته اســت ضمن آنکه 
همچون سال های گذشته ۳۰ هزار میلیارد تومان به صورت 
تسهیلات برای سرمایه در گردش در نظر گرفته شده است.
در یارانه دارو، نظام ارجاع خانوار به پزشک یا پزشک خانواده 
و همچنین بحث بخشودگی در طرح درمان دیده شده است.

 دامنه تحریم ها به کشورهای دوست ایران 
هم کشیده شد

عضــو هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی تهــران گفت: دامنه 
تحریم ها به کشــورهای دوســت ما از جمله چین، امارات عراق 
هم کشــیده شده است و آنها نیز از تحریم ها آمریکایی حمایت 
و تبعیت می کنند و ارتباط خود را با ایران از نظر تجاری محدود 
کرده اند؛ بســیاری از شرکت ها مستقیم با ایران ارتباط ندارند و 

با واسطه کار می کنند.

ایرادات بودجه ۱۴۰۲
 بر اساس این آمار در ۹ ماهه امسال تولید دو کالا بیش از 
۱۰۰ درصد، دو کالا ۵۰ تا ۱۰۰ درصد، شــش کالا ۱۰ تا 
۵۰ درصد و شش کالا کمتر از ۱۰ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزایش داشته و تولید شش کالا کاهش 
یافته است.بر اساس این گزارش تولید الیاف اکریلیک و 

اتوبوس،  مینی بوس و ون به ترتیب ۳۰۱ و ۱۵۷ درصد 
در این مدت رشد داشته و به ۶۰۰۰ تن و ۴۲۸۰ دستگاه 
رسیده است.وانت و انواع تلویزیون نیز در ۹ ماهه امسال به 
ترتیب ۵۴ و ۶۱ درصد افزایش تولید داشتند و تولید آن ها 
به ترتیب به بیش از ۸۸ هزار دستگاه و یک میلیون و ۴۳۰ 
هزار دســتگاه رسیده است.تولید سایر انواع لوازم خانگی 
شــامل کولر آبی ۲۹ درصد، یخچال و فریز ۱۸ و ماشــین 
لباسشــویی ۹ درصد در مدت یاد شــده رشد داشته است. 
تولید این سه محصول در ۹ ماهه سال جاری به ترتیب به 
بیش از یک، ۱.۹ و ۱.۱ میلیون دستگاه رسیده است.از جمله 
مهم ترین کالاهای دیگری که تولید آن ها افزایش داشته 
نیز می توان به سموم دفع آفات نباتی، کارتن، انواع سواری 
و الکتروموتور با افزایش بیش از ۱۰ درصد و پتروشیمی، 

نخ، تراکتور، الیاف پلی استر و لاستیک خودرو با افزایش 
جزئی زیر ۱۰ درصد اشاره کرد.از بین ۲۲ کالای منتخب 
صنعتی که آمار تولید آن ها منتشر شده، تولید شش کالا 
کاهش داشته که بیشترین کاهش مربوط به دوده با ۲۷ 
درصد، روغن ساخته شده نباتی، انواع کاغذ و نئوپان هر 
کدام با ۱۵ درصد و پودر شوینده ۱۳ درصد کاهش تولید 
بیشــترین کاهش را داشته اند. تولید روغن نباتی و کاغذ 
در ۹ ماهه امســال به یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن و ۶۶۹ 
هزار تن رسیده است.گفتنی است بر اساس نامه دبیر ستاد 
تنظیم بازار در سال گذشته  کارخانه های تولیدی در سال 
جاری باید نسبت به تولید ماهانه ۱۸۰ هزار تن روغن که 
۱۲۰ هزار تن در بخش های خانوار، ۲۵ هزار تن در بخش 
صنــف و ۳۵ هــزار تن در بخش صنعت خواهد بود، اقدام 

کنند.همچنین طبق گفته های رئیس سندیکای کاغذ و 
مقوا، نیاز سالانه کشور به کاغذ بسته بندی ۸۵۰ هزار تن که 
سالانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن تولید می شود که مازاد 
تولید به کشورهای مختلف از جمله اروپا، آسیا و کشورهای 
حاشیه خلیج فارس صادر می شود. اما نیاز سالانه کشور به 
کاغذ تحریر ۳۸۰ هزار تن است که ۱۸۰ هزار تن ظرفیت 
تولید کاغذ تحریر در کشور ایجاد شده، اما تولید ناچیز است، 
چرا که به دلیل قوانین موجود تولیدکنندگان توان رقابت با 
واردکننده را ندارند.کمترین کاهش تولید نیز مربوط به فیبر 
با افت یک درصدی بوده است.گفتنی است وزارت صمت 
در ســال جاری آمارهای ماهانه که در سال های گذشته 
به طور مرتب منتشــر می شده را به صورت قطره چکانی 

منتشر کرده است.

پیام  تورمی   
بودجـه 
1402

»تدبیر تازه« آیا بودجه سال آینده 
از جیب مردم تأمین می شود

 رییس جمهــور برای دفــاع از کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۲ به مجلس رفت؛ بودجه ای که کارشناســان و 
صاحب نظران اهل فن احتمال می دهند با کســری 
شــدیدی به دلیــل غیرواقعی بودن درآمدها روبه رو 

خواهد شد.
جزییات ارقام کلی بودجه نشــان می دهد که بودجه سال 
آینــده از نظــر منابع و مصارف در رقم ۵۲۶۱ هزار میلیارد 
تومان تراز می شــود که این عدد نســبت به بودجه امسال 
حدود ۱۵۰۲ هزار میلیارد تومان بزرگ تر شــده اســت. 
این اعداد در حالی اســت که دولت در بودجه ســال آینده 
تصمیــم به افزایش ۵۹ درصدی درآمدهای مالیاتی دارد 
و بــه این ترتیب، درآمدهــای مالیاتی از حدود ۵۲۶ هزار 
میلیارد تومان که در بودجه امسال مصوب شده، به بیش از 
۸۳۸ هزارمیلیارد تومان رسیده است.کارشناسان اقتصادی 
اعتقاد دارند که اقتصاد کشور در سال آینده توان پرداخت 
این میزان مالیات را ندارد و اگر همین لایحه دولت تصویب 
شود، با کسری بودجه شدیدی مواجه خواهیم بود.در همین 
رابطه، ســید مرتضی افقه، کارشــناس اقتصادی و استاد 
اقتصاد دانشــگاه چمران اهواز در گفت وگو با خبرآنلاین 
دربــاره بودجــه ۱۴۰۲ می گوید: اگر به همین روال بودجه 
تصویب شود و در عین حال، مشکل تحریم ها حل نشود، 

به نظر می رســد پیام بودجه برای اقتصاد کشــور در سال 
آینده، فقیرتر شدن مردم، رکود اقتصادی و افزایش بیکاری 
باشد.وی می افزاید: با توجه به عدم حل مشکل تحریم ها و 
نبود یک جایگزین مناسب درآمدی برای درآمدهای نفتی، 
طبیعــی بود که دولت به این ســمت برود که درآمدهای 
خود را از جیب مردم تأمین کند و این یعنی افزایش تورم.

افقــه: دولت مالیــات را ۵۹ درصد بالا برد، حقوق  ��
کارمندان را ۲۰ درصد

حقوق ۲۰ درصد بالا رفت، مالیات ۵۹ درصد ��
اســتاد اقتصاد دانشــگاه چمران اهواز تصریح می کند: 
»همان طور که دیدید، دولت در بودجه سال آینده حدود 
۵۹ درصد سهم مالیات ها را نسبت به سال قبل افزایش 
داده و این در حالی اســت که افزایش حقوق کارکنان 
دولت را فقط ۲۰ درصد تعیین کرده است.«افقه عنوان 
می کند: »افزایش حقوق به اندازه ۲۰ درصد هم بهانه ای 
اســت برای آقای میرکاظمی، رییس ســازمان برنامه و 
بودجه که افزایش حقوق منجر به تورم می شود اما عملًا 
در شــرایط فعلی اینگونه نیســت، اما ایشان با این بهانه 
کــه افزایش حقوق ها منجر به افزایش تورم می شــود، 
برای سال دوم افزایش حقوق را فقط ۲۰ درصد در نظر 
گرفته؛ در حالی که تورم همچنان ۴۵ درصد است. این 

یعنی قدرت خرید کارکنان مثل سال گذشته حدود ۲۰ 
تا ۲۵ درصد کاهش پیدا می کند.«استاد اقتصاد دانشگاه 
چمران اهواز یادآور می شــود: »با این شرایط، در بودجه 
سال آینده می بینیم که از یک طرف حقوق ها متناسب 
با تورم افزایش پیدا نکرده و از طرف دیگر، مالیات ها ۵۹ 
درصد افزایش پیدا کرده اســت. با توجه به ساختارهای 
حاکم بر نظام مالیات گیری که به طور معمول فرار مالیاتی 
به وســیله ابرثروتمندان و افرادی که در بخش دلالی 
فعال هستند، بیشتر است و حقوق بگیران عملًا مالیات 
زیادی را پرداخت می کنند، مجموعه این اقدامات، فشار 
بیشتری به سفره مردم وارد می کند و این هم برای سال 

دوم است که اتفاق می افتد.«
سفره مردم کوچک تر شد ��

او با ذکر این نکته که دولت می گفت ســفره مردم را به 
تحریم ها گره نمی زنیم، می گوید: »در عمل سفره مردم 
به دلیل عدم حل مشــکل تحریم ها ســال آینده هم مثل 
امسال کوچک تر می شود و مردم احتمالًا فقیرتر می شوند. 
این مســیر ادامه خواهد داشت اگر مشکل تحریم ها حل 
نشود.«استاد اقتصاد دانشگاه چمران اهواز درباره پیش بینی 
نرخ تورم با توجه به بودجه سال آینده، عنوان می کند: »با 
توجه به این که اقتصاد کشور در سال آینده توان پرداخت 

این میزان افزایش مالیات را ندارد و دولت هم حاضر نیست 
و یا مایل نیست ردیف های هزینه ای را کاهش دهد، اگر 
همین لایحه دولت تصویب شود، با کسری بودجه شدیدی 
مواجه خواهیم بود؛ چراکه درآمدهای مالیاتی قابل تحقق 
نییســت. این کسری بودجه منجر به استقراض دولت از 
بانک مرکزی می شــود و این اســتقراض عملًا منجر به 

افزایش فشار بر مردم خواهد شد.«
مجلس حقوق را بالاتر می برد؟ ��

وی درباره احتمال این که میزان افزایش حقوق کارکنان 
دولت در مجلس بالا می رود یا خیر؟ متذکر می شود: بعید 
می دانــم که نماینــدگان مجلس میزان افزایش حقوق 
کارمندان را از ۲۰ درصد بالاتر ببرند، چون احتمالًا فشار 
دولت مبنی بر این که با کسری بودجه روبه رو خواهد بود، 
مانع از افزایش حقوق ها می شود.استاد اقتصاد دانشگاه 
چمران اهواز یادآور می شود: متاسفانه نمایندگان مجلس 
بیشــتر به این سمت می روند که منافع منطقه ای برای 
شــهرهای خود تأمین کنند و احتمالًا به دولت فشــار 
می آورند و جهت گیری نمایندگان به ســمت شهرهای 
خودشــان خواهد بود. دلیل هم این اســت که سال آخر 

نمایندگی آنها است و به رأی مردم نیاز دارند.

یادداشت

یکــی از نقــاط مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
تعیین نرخ واقع بینانه برای درآمدهای نفتی 
است، دولت با تعیین قیمت ۸۰ دلار برای هر 
بشکه نفت از ارقام احتمالی و آرمانی فاصله 
گرفته و تلاش کرده با رویکرد واقع بینانه ای 

بخش درآمدی کشور را ببیند.
تعیین نرخ قیمت ۸۰ دلاری برای نفت در 
بودجه از اثرات کاهش نرخ رشد اقتصادی 
در سطح جهان است. کاهش رشد اقتصادی 
در سطح جهان یکی از تبعات جنگ روسیه 
و اوکراین است و اگر این روند استمرار یابد 
همچنان رشــد اقتصاد جهانی مخصوصاً 
در کشــورهای نوظهور در این عرصه روند 
کاهشی را خواهد داشت. یکی از پیامدهای 
این روند کاهش تقاضا برای خرید نفت در 

عرصــه بین المللــی خواهد بود لذا در نظر 
گرفتــن این مهم در تدوین لایحه بودجه 

سال آتی رویکردی درست است.
برخی از کارشناســان اعلام کرده اند رقم 
بودجه در لایحه ۱۴۰۲ نسبت به سال جاری 
۴۰ درصد رشــد داشته است، درباره تبعات 
این رشــد ۴۰ درصدی بر اقتصاد کشــور و 
کسری بودجه های مستمر دولت. نکته ای 
کــه در این بحث باید مورد توجه قرار گیرد 
این اســت که لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ با 
توجــه به تورم ۴۰ درصــدی از نظر ارقام 
واقعی اســت. افزایش ۴۰ درصدی سقف 
بودجه همان ۴۰ درصد تورمی اســت که 
اکنون در اقتصاد وجود دارد و از نظر قدرت 
خرید تغییری در ارقام بودجه به وجود نیامده 
اســت. بر همین اساس می توان گفت که 
لایحه بودجه ســال آتی نه تنها تغییری با 
ســال جاری نداشته بلکه اگر تا پایان سال 
تورم افزایش پیدا کند، بودجه ۱۴۰۲ کاهش 

هم پیدا کرده است.
افزایش ۴۰ درصدی ســقف بودجه همان 
۴۰ درصد تورمی است که اکنون در اقتصاد 

وجود دارد و از نظر قدرت خرید تغییری در 
ارقــام بودجه به وجود نیامده اســت، چون 
نرخ تورم بالاســت و نــرخ ارز که دائماً در 
حال افزایش است، قیمت تمام شده تولید را 
افزایش می دهد و این موضوع قدرت رقابت 
پذیری را کم می کند و خیلی از کســب و 
کارها نمی توانند در بازار حضور داشته باشند 
که همین مسئله به بیکاری دامن می زند.

بایــد دید الگوی منابع بودجه ای در بودجه 
سال آینده چگونه بسته شده است. مباحثی 
کــه ایــن روزها در مــورد بودجه نهادها و 
ارگان ها و اعلام سهمشان از بودجه مطرح 
می شــود موضوعات حاشیه ای است و از 
آنجــا که معضل اصلی اقتصاد کشــور در 
بخش هــای تولید، بازار، فروش و صادرات 
است باید بررسی کرد که این بخش ها چه 

سهمی از بودجه برده اند؟
بر اساس لایحه بودجه سال آتی قرار است 
مالیات ۵۷ درصد افزایش پیدا کند و مردم 
باید نسبت به سال قبل بیشتر مالیات بدهند 
در حالی که حقوق کارکنان دولت بر اساس 
همین لایحه رشد ۲۰ درصدی داشته است. 

در رونــد افزایــش مالیات ها و وعده دولت 
بــرای توزیع عادلانه درآمدها یک تناقض 
رویکردی بروز کرده است، افزایش مالیات 
منجر به توزیع عادلانه درآمد نمی شود چرا 
که افزایش نرخ مالیات ها مستقیم روی توان 
خرید مردم اثر می گذارد و منجر به کاهش 
قدرت خریــد مردم به ویژه در دهک های 

پایین درآمدی می شود.
کنترل بازار و توجه به قدرت خرید مردم 
ضرورتی اساســی است که باید در روند 
تصویب بودجه سال آتی از سوی مجلس 
و دولــت به صورت ویژه مورد توجه قرار 
گیرد، دهک های پایین و کم درآمد جامعه 
در شــرایط فعلی هم در تأمین معیشــت 
با مشــکل روبرو هســتند و قشار زیادی 
را تحمــل می کنند.افزایش ۵۷ درصدی 
مالیات در کنار رشد حداکثر ۱۰ درصدی 
یارانه ها در بودجه سال آتی اقدام درستی 
حداقل در شــرایط فعلی کشور نیست و 
حاصلی جز افزون شدن فشار به خانوارها 
و بروز نارضایتی های اقتصادی و معیشتی 
در جامعه نخواهد داشت.ازظرفی قیمت 

دلار در بودجه سال آینده ۲۳ هزار تومان 
در نظر گرفته شــده اســت که شــکاف 
زیــادی با نرخــی واقعی آن دارد. این که 
برنامه دولت برای پرکردن این شــکاف 
چیســت و چطــور می خواهد و می تواند 
میان این فاصله توازن برقرار کند باید به 
صورت دقیق بررسی شود چرا که کسری 
بیــش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی دولت 
مشــهود است و اگر این کسری به سال 
آینده منتقل شــود باز هم شاهد التهاب و 
نوســان در بازارهای سرمایه ای خواهیم 
شــد.به هرحال بودجه باید با حداقل خطا 
و کمترین کسری تدوین شود و دولت در 
صورتی می تواند با اطمینان بگوید بودجه 
نوشته شده کسری ندارد که سناریوهای 
احتمالی در عرصه اقتصادی را پیش بینی 
کرده باشــد. حل مشکل کسری بودجه 
دولــت با هدف کنتــرل التهابات بازار و 
کاهش یا حداقل کنترل نرخ تورم موضوع 
و دغدغه اساســی مجلس است که بیش 
از هــر فاکتور دیگری در تصویب لایحه 
بودجه سال آتی مورد توجه قرار خواهد داد.

تصمیم عجیب دولت!

علی قنبری
اقتصاددان

محسن پیرهادی
نایب رئیس فراکسیون 

انقلاب مجلس
رویدادهفته

 افزایش ۹ تا ۶۱ درصدی
 تولید لوازم خانگی

رویداد

زهرا اکرمی
روزنامه نگار

مریم فکری
روزنامه نگار

رویداد

 اوضاع مدیریت دولت خراب است!

اقتصاد ۱۰۰: رمضانعلی سنگدوینی رئیس کمیته گاز و پتروشیمی کمیسیون 
انرژی مجلس در توئیتی از افزایش قیمت ارز و خودرو در کشور انتقاد کرد 
و در توئیتر نوشــت: »اوضاع مدیریت دولت خراب اســت. در جلسه ای هم 
که با وزیر اقتصاد داشتیم توضیحات او درباره شرایط اقتصادی کشور قانع 
کننــده نبــود.در هر صورت مردم از اینکه دولت نمی تواند   ارز را کنترل کند 
ناراحت هســتند.وقتی اکثر قطعات   خودرو در داخل کشــور تولید می شود، 

اینکه می گویند خودرو به دلیل قیمت ارز گران می شود چه معنایی دارد؟

کمبودی در تامین کالاهای اساسی وجود ندارد

مهر: سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اهمیت دانش بنیان سازی 
بخش کشــاورزی گفت: در ســال ۱۴۰۱ به واسطه فرمایشات مقام معظم رهبری 
دانش بنیان ســازی بخش کشــاورزی با جدیت پیگیری شده و در حال حاضر تعداد 
شــرکت های دانش بنیان و فناور بخش کشــاورزی نسبت به سال گذشته رشد ۷۱ 
درصدی داشته است.ساداتی نژاد در ادامه با اشاره به تنظیم بازار محصولات کشاورزی 
در ماه های منتهی به پایان سال گفت: خوشبختانه با برنامه ریزی ها و اقدامات صورت 

گرفته هیچ گونه کمبودی در تأمین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم وجود ندارد.

 امکان ثبت درخواست واردات با دلار دوباره فراهم شد

تسنیم:  سامانه جامع تجارت با صدور اطلاعیه ای از امکان انتخاب نوع ارز 
در ثبت درخواست تخصیص ارز برای واردات خبر داد.سامانه جامع تجارت 
بــا صــدور اطلاعیــه ای از امکان انتخاب نوع ارز دلار در ثبت درخواســت 
تخصیص ارز برای واردات خبر داد. در این اطلاعیه آمده است: »به اطلاع 
کاربران محترم می رساند، در حال حاضر امکان انتخاب نوع ارز دلار در ثبت 
درخواســت تخصیص ارز فراهم شده است.«امکان انتخاب نوع ارز دلار در 

درخواست تخصیص ارز ۱۴۰۱/۱۱/۰۳ برقرار شده است.

سرمقاله
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گروه اجتماعی: اگرچه رییس سازمان سنجش ادعا کرد تنها چند 
نفر در گرگان به دلیل تلاش برای تقلب در کنکور در شــهر 
گرگان و یک نفر در تبریز بازداشت و از امتحان محروم شدند 
و این کنکور با ســلامت کامل برگزار شــده اما این قطعی و 
تبعات لو رفتن سئوال ها انتقادات بسیاری را به همراه داشت.

راهکار قطع! ��
بحث لو رفتن ســؤالات کنکور سال هاســت که مطرح است؛ 
اولین افرادی که با خریدن پاســخ ســؤالات قبل از برگزاری 
جلسه کنکور، توانستند با کسب رتبه های ایده آل به دانشگاه 

راه بیابند، حالا سال هاست که فارغ التحصیل شده اند.
اما راهکار مسئولان در طول این سالها برای حل این مسئله 
چه بوده؟ در ســالهای اخیر، قطــع کردن اینترنت در اطراف 
حوزه های محل برگزاری کنکور، راهکاری بوده که مسئولان 
برای برگزاری ســالم این رقابت علمی درنظر گرفته اند. این 
بار بر خلاف ســه ماهه پاییز شــبکه اینترنت موبایلی نه فقط 
از اینترنــت بیــن الملــل که از اینترنت ملی هم تهی شــد تا 
شــاید امکان ارتباط و تقلب در داخل حوزه های امتحانی به 
صفر برسد. این البته ادعایی است که کمیته برگزاری کنکور 
که جلســاتش جایی فرتر از وزارت علوم و ارتباطات تشــکیل 
می شــود. جایی که رئیس سازمان سنجش درباره اش گفت: 
»باید از همه نهادهایی که کمک کردند تا کنکور با سلامت 
برگزار شــود تشــکر می کنم.« او اما درحالی چنین واکنشی 
داشت که از چهارشنبه شب و با آغاز قطعی ها انتقاداتی شدید 
از سوی فعالان رسانه ای اصولگرا و حامیان دولت هم به راه 
افتاد.انتقاداتی که از توییتر شروع شد و برنامه های تلویزیون 

هم رسید. اینکه در شرایطی که می شد
طرح قطع کردن اینترنت از چه زمانی عملی شد؟ ��

اولیــن بار در ســال ۱۳۹۹ بود کــه در زمان برگزاری کنکور، 
مسئولان با قطع کردن اینترنت در اطراف حوزه های برگزاری 
کنکور، به مدت ۴۵ دقیقه ســعی داشــتند تا از هرگونه تقلب 
احتمالی جلوگیری کرده و این اقدام با ابلاغ مراجع امنیتی به 
اپراتورها صورت گرفت. البته بعد از این اقدام کشــمکش ها 
و چالشــهای فراوانی به راه افتاد. برای کنکور ســال ۱۴۰۰، 
مسئولان پیش دستی کردند و در ابتدا صحبت از خرید دستگاه 
جمر مطرح شــد و تلاشــها برای پیشگیری از انجام هرگونه 

تقلب انجام شد.
این بار و در سال ۱۴۰۱ نیز از مدتها قبل صحبتها برای قطع 
کردن اینترنت در روزهای برگزاری کنکور آغاز شــد. از روز 
چهارشنبه نیز مقامات با ارسال پیامک به افراد، به آنها اطلاع 
دادند که در طول زمان برگزاری این آزمون، اینترنت با اختلال 
روبرو خواهد شد. همین طور هم شد و در روز پنجشنبه اینترنت 
بســیاری، به ویژه آنهایی که در نزدیکی حوزه های برگزاری 

کنکور حضور داشتند، قطع شد.
آیا امسال قطع کردن اینترنت نتیجه داد؟ ��

جالب اینجاست که به رغم همه این تلاشها، در همان دقایق 
ابتدایــی بعد از آغاز کنکور، گویا ســؤالات به بیرون درز پیدا 
کرده و همین موضوع با واکنشــهای زیادی در شــبکه های 
اجتماعی روبرو شــد. اگرچه مســئولان برگزاری کنکور زیر 
بار این موضوع نرفتند، ولی اندکی بعد تصاویر پخش شــده 
از ســؤالات درز کرده در شبکه های اجتماعی دست به دست 
شــد و حتی وب ســایتهای خبری و رســانه های کشور نیز به 
این موضوع پرداختند. رســانه ها در گزارش هایشــان به این 
نکته اشــاره کردند که در روز پنجشــنبه چند نفر در رابطه با 
درز کردن سؤالات کنکور در استانهای گلستان و آذربایجان 
شــرقی دســتگیر شدند و به نقل از سایت خبری عصر ایران، 
رئیس سازمان سنجش هم مدعی شده که اگر اینترنت قطع 

نمی شد صدها مورد مشابه نیز اتفاق می افتاد.
دستگاه جمر چیست؟ ��

 جمر یا مختل کننده ســیگنال، یک دســتگاه ارتباطی سیار 
یــا ثابت اســت که در همان محــدوده فرکانس تلفن همراه، 
پارازیت ارســال می کند تا تداخل ایجاد کرده و سیگنال های 

تلفن همراه و انتقال تماس را مسدود کند.
حال مشــخص نیســت که آیا با به کارگیــری تدابیر متعدد 
برای تضمین امنیت کنکور، آیا کنکور دی ماه ۱۴۰۱ به دور 
از هرگونه حاشــیه یا تقلب برگزار شــده و یا اینکه قطع کردن 
اینترنت هم نتوانسته مانع از تلاش های مافیای کنکور برای 
ورود برخی افراد به دانشــگاه ها شــود؟ جواب این سؤال را در 

آینده نزدیک خواهیم گرفت.

بودجه ای که 
سازمان غذا و 
دارو، برای دارو 
پیش بینی کرده 
چیزی میان 
105 الی 110 
هزار میلیارد 
تومان است، 
اما چیزی که 
سازمان برنامه 
و بودجه در 
لایحه بودجه 
ارائه کرد خیلی 
ناچیز است، 
حتی کمتر از 
بودجه سال 
جاری است. به 
عبارتی ۶9 هزار 
میلیارد تومان 
اصلاً جوابگوی 
نیاز دارویی 
کشور نیست و 
شاید حدود ۶0 
درصد نیازها را 
پاسخگو باشد، 
این یعنی فقط 
نصف سال 
آینده را با این 
بودجه می شود 
سر کرد.
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متهم جدید آلودگی هوای تهران!
 شــهر تهران ســال های متعددی است که با پدیده آلودگی هوا دست وپنجه 
نرم می کند و میزبان آلاینده ها و ذرات معلقی است که با تیره کردن آسمان 
شهر، نفس کشیدن را برای شهروندان دشوار می کنند. طبق گزارش مرکز 
کنترل کیفیت هوای تهران، از ابتدا تا پایان دی ماه امسال، ما ۱۲ روز هوای 
ناسالم، ۷ روز هوای ناسالم برای گروه های حساس و تنها ۱۱ روز قابل قبول 
از لحاظ کیفیت هوا را در تهران شاهد بوده ایم و این در حالی است که تهران 
طی یک ماه اخیر، مطلقاً هیچ روز پاک و سالمی را پشت سر نگذاشته است.
طی دو ســه ســال اخیر تا کنون، مسئله مازوت سوزی به عنوان یکی از علل 
آلودگی مضاعف هوای تهران مطرح شــد؛ اما صحت این موضوع کماکان 

در هاله ای از ابهام است. عباس شاهسونی، رئیس گروه سلامت هوا و تغییر 
اقلیم وزارت بهداشت، اخیراً از افزایش ۵ برابری میزان دی اکسید گوگرد در 
هوای شهر تهران خبر داد و علت آن را استفاده برخی صنایع از سوخت های 
سنگین حاوی مقادیر بالای گوگرد دانست. اما داریوش گل علیزاده، سرپرست 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت محیط زیســت، مدتی قبل با 
تکذیــب ایــن موضوع در گفت وگو با خبرآنلاین گفت: »در بازه زمانی ۲۲ تا 
۲۶ آذر، شــاخص دی اکســید گوگرد در ایستگاه ها افزایشی بود، اما صرفاً در 
برخی ایســتگاه ها این شــاخص در شرایط ناســالم و عبور از عدد ۱۰۰ قرار 
گرفت.« به باور او، مازوت ســوزی نمی تواند دلیل این اتفاق باشــد، چراکه 

امکان استفاده از مازوت در شهر تهران وجود ندارد.گفته شده در سایر استان ها 
همچون مشهد، همدان، تبریز، سیستان و بلوچستان، اصفهان، البرز، قزوین 
و بندرعباس نیروگاه هایی وجود دارند که از مازوت به عنوان سوخت صنایع 
خود استفاده می کنند و گل علیزاده )در گفت وگو با ایسنا( در این باره صراحتاً 
اعلام کرده است: »ما هیچ وقت مازوت سوزی در کشور را تکذیب نکردیم، 
تنها مازوت ســوزی در تهران را تکذیب می کنیم چرا که واقعاً چنین چیزی 
وجــود ندارد.«بــا نگاهی به داده های چند ســال اخیر، می توان دریافت که 
ســطح آلودگی در تهران نســبتاً ثابت مانده است. این سطوح از آلودگی هوا، 
گروه های حساسی چون کودکان خردسال، افراد مسن، کسانی که سیستم 
ایمنی ضعیفی دارند و یا افرادی را که به آلاینده های شــیمیایی حساســیت 

دارند، در معرض خطر قرار می دهد.

سـال بـدِ  دارویی
چه شد تابستان امسال آنتی بیوتیک نایاب شد؟

گروه اجتماعی: دارو کم و گران است، اما کمتر و گران تر 
هم می شود، وقتی بودجه نباشد سهم جیب مردم برای 
تأمین دارو بیشتر خواهد شد، آن هم برای مردمی که 
هنوز جیبی دارند، آن هایی که ندارند با نســخه های 
پیچیده نشــده و هزینه های هنگفت، درمان شــدن 
برای شــان آروز می شــود. حالا این وضعیت آهسته 
آهسته پررنگ تر شده، البته قرار بود طرح دارویار بیاید 
و همه مشکلات دارویی را برطرف کند، اما وقتی پول 
نباشد، از دست دارویار هم کاری ساخته نیست، این را 
وضعیت این روزهای دارو که یک روز این قلم نیست 
و روز دیگر آن قلم ناموجود است گواهی می دهد، چه 
برســد به ســال نیامده که بودجه ای برای دارو ندارد. 
ســازمان غذا و دارو پیش بینی کرده در ســال ۱۴۰۲ 
حــدود ۱۰۵ هزار میلیارد تومان برای دارو بودجه نیاز 
اســت، اما دست دولت روی نسخه بودجه سر نخورد 
تا فقط ســهمی حدود ۶۹ هزار میلیاردی در لایحه 
بودجه نوشته شود، حتی چیزی کمتر از بودجه دارویی 
ســال جاری که تقریباً ۷۳ هزار میلیارد تومان اســت. 
دکتر سید علی فاطمی، نایب رئیس انجمن داروسازان 
ایران در واکنش به این بودجه معتقد است »فقط برای 
شش ماه است.« او می گوید: »اگر قانون بودجه نیاز 
دارویی کشــور را تأمین نکند، دود چنین وضعیتی به 

چشم مردم می رود.«
متن کامل این گفت وگو در ادامه آمده است.

مدتی است که مشکلات تأمین دارو وجود دارد،  ��
منشأ آن چیست؟

سرمنشــأ همه مشــکلات دارویی که ما امســال 
داشتیم، سالی که شاید سخت ترین سالِ بعد از جنگ 
درخصــوص تأمین دارو برای کشــور بود، مربوط به 

کمبود بودجه و اعتبارت است.
اما طرح دارویار که چند ماه قبل اجرایی شد برای  ��

حل همین مشکلات بود؟
با اجرای طرح دارویار هزینه های شــرکت های تولید 
کننده زیاد شد، طوری که آن ها برای واردات مواد اولیه 
دارو به نقدینگی ۶ تا ۷ برابری نیاز پیدا کردند، چراکه 

ارز ۴۲۰۰ تومانی برای دارو به حدود ۲۸ هزار تومان 
رسید، بنابراین فشار زیادی به تولیدکنندگان وارد شد.
اما قرار شــد تولید کنندگان بتوانند داروها را گران تر 
بفروشند تا بخش عمده ای از هزینه های شان جبران 
شــود و مردم مجدد شاهد کمبود دارو نباشند، ضمن 
این که بیمه هم قرار شد افزایش قیمت دارو را تحت 

پوشش قرار دهد تا سهم جیب مردم کم شود.
بله، اما چون دولت بزرگ ترین مصرف کننده دارو است 
و به عبارتی مشــتری اصلی دارو خودش است، روی 
قیمت گذاری دارو به دلیل محدودیت منابع دستوری 
عمل می کند، طوری که امســال نتوانست با برخی از 
تولید کنندگان دارو بر سر قیمت توافق کند، از جمله 
آنتی بیوتیک ها، لذا در ماه های مرداد و شهریور تولید 
آنتی بیوتیک در ایران کم شد و سبب شد در ماه های 
مهــر و آبان که مصرف آنتی بیوتیک ناگهان افزایش 

پیدا می کند، دچار کمبود دارو شویم.
شما گفتید منشأ مشکلات دارویی کمبود منابع  ��

است، برای سال آینده بودجه دارو چقدر پیش بینی 
شده است؟

بودجه ای که سازمان غذا و دارو، برای دارو پیش بینی 
کــرده چیزی میان ۱۰۵ الی ۱۱۰ هزار میلیارد تومان 
است، اما چیزی که سازمان برنامه و بودجه در لایحه 
بودجه ارائه کرد خیلی ناچیز است، حتی کمتر از بودجه 
ســال جاری است. به عبارتی ۶۹ هزار میلیارد تومان 
اصلًا جوابگوی نیاز دارویی کشور نیست و شاید حدود 
۶۰ درصد نیازها را پاسخگو باشد، این یعنی فقط نصف 

سال آینده را با این بودجه می شود سر کرد.
به نظرتان این بودجه سبب ســاز چه مشکلاتی  ��

می شود؟
قاعدتاً مشــکلاتی برای کارخانه های داروساز بوجود 
مــی آورد، امــا مهم تر از همه بــرای پرداخت یارانه 
دارو توســط دولت مشــکلات زیادی ایجاد می کند. 
برعکس سیستم قبل، دولت به جای این که یارانه را به 
شرکت های تولید کننده به عنوان حلقه اول تأمین دارو 
پرداخت کند، آن را توسط بیمه ها به حلقه آخر زنجیره 

تأمین که داروخانه ها هستند پرداخت می کند، وقتی 
دولت پولی نداشته باشد که بخواهد پول داروخانه ها 
را بدهد، طبیعتاً داروخانه ها با سیستم بیمه نمی توانند 

همکاری کنند.
اگر داروخانه ها با بیمه ها همکاری نکنند قیمت  ��

داروها رشــد فزاینده خواهد داشــت، این طور 
نیست؟

الان مانند قبل نیست که پرداختی هزینه دارو از جیب 
مــردم در وضعیــت بیمه بودن یا نبودن چندان فرقی 
نکند، چراکه امروز اختلاف هزینه داروی تحت پوشش 
بیمه و خارج از بیمه خیلی زیاد شده، این اختلاف چیزی 
حدود ۱۰ برابر و حتی بیشتر است، بنابراین پرداخت 
ایــن هزینه ها از توان مردم برنمی آید، نهایت این که 
اگــر قانون بودجه نیاز دارویی کشــور را تأمین نکند 
اصطلاحاً دود چنین وضعیتی به چشم مردم می رود.

یعنی چه اتفاقی برای داروی کشور در سال آینده  ��
می شود متصور بود؟

یعنی تبدیل به کمبود دارو می شود و این که شاید حتی 
نشود با بیمه همکاری کرد.

منظورتان همکاری داروخانه ها با بیمه ها است؟ ��
بله، شما تصور کنید اگر به دلیل تأمین نشدن مطالبات 
داروخانه ها توســط بیمه، این همکاری قطع شود چه 
اتفاق ناخوشــان رخ خواهــد داد. الان نظام پرداخت 
طوری شــده که به داروخانه ها می گویند از ســرمایه 
خودت داروها را به قیمت بیمه به مردم تحویل بده بعد 
هر وقت بیمه پول داشت، پول شما را پرداخت می کند، 
این هر وقت قبلًا دو الی چهار ماه طول می کشــید و 
سبب فشارهای زیاد مالی به داروخانه ها می شود، اگر 
همین فشارها برای سال آینده ادامه داشته باشد، اولین 
جایــی که در بحــث دارو اصطلاحاً می برند )از ادامه 

فعالیت خسته می شوند( همین داروخانه ها هستند.
لذا اگر بودجه دارو در لایجه ترمیم نشــود و بیمه ها 
نتوانند پول داروخانه ها را پرداخت کنند، داروخانه ها هم 
به دلیل کمبود نقدینگی نمی توانند پول شرکت های 
پخش را فراهم کنند و شرکت های پخش هم دیگر 

پولــی ندارند که بــه کارخانه ها بدهند، لذا تولید دارو 
کاهش پیدا می کند. از طرفی اگر داروخانه ها با بیمه 
همــکاری نکننــد و قیمت دارو را با مردم به نرخ آزاد 

حساب کنند، مردم بسیار ضرر خواهند کرد.
امــا طرح دارویار قرار بود نجات دهنده وضعیت  ��

دارو در کشــور باشد، درحالی که به نظر می رسد 
مشکلات زیادی ایجاد کرده است؟

به نظرم خود طرح ایرادی ندارد، اما در اجرای آن باید 
یکسری پیش بینی ها انجام می شد که متاسفانه نشد، 
پیش بینی های لازم برای توافق با تولید کنندگان دارو 
نیاز بود که انجام نشــد، کمک بانک ها به شــرکت ها 
برای تأمین نقدیگی نیاز بود که پیش بینی آن انجام 
نشــد، لذا عدم این پیش بینی ها اثرات خودش را در 
کمبود دارویی کشــور در ســال ۱۴۰۱ نشان داد، در 
سال ۱۴۰۲ اگر برای این وضعیت فکری نشود شرایط 

خیلی بدتر خواهد شد.
شما گفتید سال جاری بدترین دوران تأمین دارو بعد 
از سال های جنگ بود اما با شرایطی که ترسیم کردید 
به نظر می رسد اگر منابع و تأمین آن اصلاح نشود با 

وضعیت بدتری از امسال مواجه می شویم.
بله، واقعاً هر روز تحمل مردم هم از نظر کمبود دارو 
و هم از نظر قیمت دارو طاق )تمام شدن( شده است.

درحال حاضر برای کدام داروها با کمبود مواجه  ��
هستیم؟

امــروز برای داروهای بیهــوش کننده برای بخش 
جراحی بیمارستان ها کمبود داریم، هنوز کمبودهای 
ســرم و آنتی بیوتیک ها به طور کامل برطرف نشــده 
اســت، داروهای مربوط بــه بیماران اعصاب و روان 
دچار کمبود است و درهمین ایام اسپری های تنفسی 

جزو مواردی هستند که با کمبود مواجه هستیم.
اما در وضعیت آلودگی شــدید هوای این روزها  ��

بیماران به اسپری های تنفسی نیاز دارند.
بله، حتی افرادی ســالمی که بیمــار نبودند به دلیل 
آلودگی هوا مراجعه شــان به متخصصان ریه بیشتر 

شده است.

آیا امسال قطع کردن اینترنت نتیجه داد؟ 

کنکور  زیر تیغ تقلب

گزارش

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

میرحسین فوقانی
روزنامه نگار

الهه جعفرزاده
روزنامه نگار



هـفـتـهنــامـه5
تمام آدم مشهورهایی که اگر والدینشان نبودند، هیچی نمی شدند!
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سال هفتم
شماره 298

بهداشت نیوز:  پنیر پیتزا یک ماده غذایی خوشمزه است که بحث 
زیادی در مورد مفید یا مضر بودن آن می شــود، این ماده غذایی 

می تواند سالم تر باشد اگر نکاتی را در مصرف آن رعایت کنید.
پنیر پیتزای موزارلا در اصل از شیر بوفالو تهیه می شود ولی هم اکنون 
تولید آن بر اساس شیر گاو است. این پنیر، سفید رنگ و گاهی اوقات 
زرد، از نظربافت یک ترکیب نیمه جامد است. به طور کلی در ایران دو 
نوع پنیرپیتزا تولید می شود؛ نوع اول پاستافیلا یا همان موزارلاست 
که در حقیقت پنیر پیتزای اصلی و نوع دوم پنیر پیتزای پروســس 
است که چربی و پروتئین به کار رفته در آن منشاء لبنی )مانند روغن 
کره، کازئین و کازئینات( دارد؛ اما در نوع گیاهی آن، منشــاء چربی، 
گیاهی و پروتئین آن، لبنی است.معمولًا پنیر پیتزای پروسس دارای 
۱۵ درصد چربی، ۱۸ درصد پروتئین و یک درصد نمک اســت که 
اگر حاوی چربی گیاهی باشــد، پروتئین آن ۱۷ درصد خواهد بود. 
نوع کم چرب پنیر موزارلا نیز ۱۸ درصد چربی و نوع پرچرب آن ۲۲ 
درصــد چربی، ۱۷ درصد پروتئین و یک درصد نمک دارد.همچنین 
 A، ،B۱۲ ،B۶ پنیر پیتزا حاوی ترکیبات دیگری مانند ویتامین های

E، K، منیزیم مس و روی ولی به مقدار کمتر است.
پیشگیری از عوارض پنیر پیتزا

استفاده همزمان پنیر پیتزا با سبزیجات فراوان باعث می شود مواد 
ناســالم آن کمتر جذب خون شــود و در نتیجه مضرات آن کاهش 
می یابد. چربی موجود در پنیر پیتزا از نوع خوبی نیست چرا که این 
چربی، از نوع اشباع شده و ترانس است. اسید چرب ترانس، پروسه 
کش دار شدن پنیر پیتزا را افزایش و در حقیقت فرایند کش دار شدن 
پنیــر پیتــزا، کیفیت آن را به طور قابل ملاحظه ای کاهش می دهد. 
اسید چرب ترانس موجب تخریب رگ های خونی می شود به همین 
دلیــل، بــه بیماران قلبی توصیه می شــود تا حد امکان از پنیر پیتزا 
استفاده نکنند یا همراه با سبزیجات فراوان استفاده کنند. استفاده 
همزمان پنیر پیتزا با سبزی های پخته یا خام فراوان، باعث می شود 

مواد ناسالم پنیر پیتزا کمتر جذب شود.
  یک برش ۱۰۰ گرمی پنیر پیتزا حاوی ترکیبات زیر است:

 انرژی ۳۰۰ کیلو کالری
 کربوهیدرات ۲/۲ گرم

  قند ساده یک گرم
  فیبر رژیمی یک گرم

  چربی ۲۲ گرم
  پروتئین ۲۲ گرم

  کلسیم ۵۰۰ میلی گرم
  فسفر ۳۵۰ میلی گرم
 پتاسیم ۸۰ میلی گرم
 سدیم ۶۳۰ میلی گرم

 ریبوفلاوین ۰.۵ میلی گرم
)B تیامین ۰.۴ میلی گرم )ویتامین گروه 
)B نیاسین ۳.۴ میلی گرم )ویتامین گروه 

 فولات ۹۶ میکروگرم
 سلنیوم ۲۵ میکروگرم

 به بیماران قلبی توصیه می شود تا حد امکان از پنیر پیتزا استفاده 
نکنند یا همراه با سبزیجات فراوان استفاده کنند. استفاده همزمان 
پنیر پیتزا با ســبزی های پخته یا خام فراوان، باعث می شــود مواد 

ناسالم پنیر پیتزا کمتر جذب شود.

این آجیل را جایگزین هر نوع مکمل کنید

برنا:   علائمی مانند مشــکلات خواب، عضلات منقبض و انرژی 
کم همه نشانه هایی است که افراد به کمبود برخی ویتامین ها دچار 
هســتند و باید مکمل منیزیم مصرف کنند. بســیاری از ما احتمالا 
تا حدودی کمبود منیزیم داریم. پیش بینی می شــود در کشــورهای 
توسعه یافته بین ۱۰ تا ۳۰ درصد از جمعیت با کمبود خفیف منیزیم 
مواجه باشــند. منیزیم یکی از ریزمغذی هایی اســت که بدن برای 
ســالم مانــدن به آن نیاز دارد. منیزیــم برای کمک به بیش از ۳۰۰ 
آنزیم در انجام فرآیندهای شیمیایی متعدد در بدن ازجمله آن هایی 
که پروتئین تولید می کند، ضروری است؛ به حفظ استخوان کمک، 
قند خون و فشار خون را کنترل و ماهیچه ها و اعصاب سالم را حفظ 
می کند. منیزیم همچنین به عنوان یک رسانای الکتریکی عمل و به 
ضربــان قلــب و انقباض عضلات کمک می کند.  با توجه به اهمیت 
منیزیم برای بدن، اگر به اندازه کافی آن را دریافت نکنید، در نهایت 
این موضوع می تواند منجر به طیف وســیعی از مشــکلات سلامتی 
شود. با برنامه ریزی صحیح اکثر ما می توانیم تمام منیزیم مورد نیاز 
خــود را از غذاهایــی که می خوریم دریافت کنیم. اکثر افراد مبتلا به 
کمبود منیزیم تشخیص داده نمی شوند زیرا سطح منیزیم در خون به  
طور دقیق میزان منیزیم موجود در سلول های ما را نشان نمی دهد. 
ناگفته نماند که نشانه هایی که سطح منیزیم شما پایین است و تنها 
زمانی آشــکار می شــود که کمبود آن را داشته باشید. علائم شامل 
ضعف، از دســت دادن اشتها، خستگی، حالت تهوع و استفراغ است. 
کمبــود منیزیــم با افزایش خطر ابتلا به برخی بیماری های مزمن از 
جمله بیماری های قلبی  و عروقی، پوکی اســتخوان، دیابت نوع ۲، 

میگرن و بیماری آلزایمر مرتبط است.

پیشگیری از عوارض پنیر پیتزا

سیمفونیک 
میلر که 

بیشتر با نام 
سیمفونیک 

شناخته 
می شود 

خواننده و 
بازیگری 2۶ 
ساله است. 
سیمفونیک 
احتمالاً برای 

ورود به دنیای 
موسیقی و 
سینما کار 

چندان سختی 
نداشته چرا که 
دخترِ مستر پی 

است. 

سرگرمی

خوانندگان گرامی پس از حل جدول، رمز آن را به ایمیل تدبیرتازه به آدرس tadbiretaze@gmail. com ارسال نمایند و هر هفته پس از قرعه کشی مبلغ 200هزار تومان هدیه 
پرداخت خواهدشد. خوانندگان گرامی حتما نام و نام خانوادگی و شماره تماس خود را نیز در ایمیل به همراه رمز جدول ارسال نمایند.

سلامت در این مقاله قرار اســت ســتاره های ســیاه پوســتی را بررســی کنیم که بنابر 
اصطلاح های رایج شده در شبکه های اجتماعی نپِو بیبی محسوب می شوند.

در این مقاله قرار اســت ســتاره های ســیاه پوســتی را بررســی کنیم که بنابر 
اصطلاح های رایج شــده در شــبکه های اجتماعی نپِو بیبی محسوب می شوند. 
پیش از پرداختن به این افراد اما احتمالًا لازم اســت دســت کم برای برخی از 
شــما معنی این اصطلاح را توضیح دهیم. نپو بیبی )Nepo Baby( یا نپوتیزم 
بیبیز )Nepotism Babies( اصطلاحاً به افرادی اطلاق می شود که به خاطر 
برخورداری از والدین یا خانواده ای موفق و ثروتمند و مرتبط، از مسیری بسیار 
ســاده تر از افراد عادی برای موفق شــدن در رشــته یا زمینه ای خاص بهره مند 
هستند. برای نمونه مایا هاوک را در نظر بگیرید، این بازیگر، خواننده و ترانه سرای 
۲۴ ساله فرزند مشترک امِا ترومن و اتِان هاوک است. با توجه به شهرت بسیار 
زیاد پدر و مادرِ مایا و تأثیر بدیهیشان در پیشرفت و شناخته شدنِ او، مایا هاوک 

یک نپو بیبی محسوب می شود.

نیکو پارکر
نیکو پارکر یکی از ســه فرزند مشــترکِ تاندیو نیوتون )بازیگر بریتانیایی( و اول 

پارکر )نویسنده و کارگردان( است.
کوی لیریِ

خانواده این رپرِ و خواننده ۲۵ ســاله آمریکایی به هیچ وجه با فضای این ژانر 
 Rock" موسیقی بیگانه نبودند چرا که کوی دختر رپر معروف و خواننده ترک

the Party" یعنی بنزینو است.
کوکو جونز

هرچند شهرت پدر این خواننده ۲۵ ساله آمریکایی در زمینه متفاوتی با اوست 
اما به ســختی می شــود تصور کرد ثروت و روابط پدر نقشــی در موفقیت دختر 

نداشته باشد. پدرِ کوکو ستاره سابق فوتبال آمریکایی یعنی مایک جونز است.
میسون گودینگ

این بازیگر ۲۶ ســاله زاده لوس آنجلس فرزند کوبا گودینگ جونیور و ســارا 
کاپفر است.

سامون جانسون
سامون جانسون بزرگترین دختر ستاره سینما و یکی از مشهورترین ورزشکاران 
دنیای WWE یعنی دِ راک یا دواین جانسون است. سامون ۲۱ ساله است و به 
تازگی با نام مســتعار آوا رِین، شــروع به فعالیت در WWE به عنوان کشتی گیر 

کرده است.
لوری هاروی

لــوری هاروی ۲۶ ســاله و زاده ممفیس اســت و به عنــوان مدل، کارآفرین و 
فعال اجتماعی فعالیت می کند. لوری فرزند ناتنی یکی از مشهورترین مجریان 

تلویزیون آمریکا یعنی استیو هاروی است.
جان دیوید واشنگتن

جان دیوید واشنگتن ۳۸ ساله و متولد کالیفرنیاست و احتمالًا بازی او در فیلم هایی 
چــون Tenet، Amsterdam و BlacKkKlansman را بــه یاد بیاورید. جان 
دیوید با داشــتن پدری چون دنزل واشــنگتن احتمالًا یکی از مشــهورترین نپو 

بیبی های هالیوود به حساب می آید.

ایوان رأس
این بازیگر ۳۴ ساله آمریکایی فرزند خواننده مشهور، دیاناست.

رشیدا جونز
اگر از طرفداران پر و پا قرص سریال The Office باشید حتماً رشیدا جونز را به 
یاد می آورید. این بازیگر ۴۶ ساله دختر کویینسی جونز مشهور است. کویینسی 
جونز که حالا ۸۹ ساله است به عنوان موزیسین، ترانه سرا، تنظیم کننده، تهیه 

کننده تلویزیون و ســینما و یکی از مشــهورترین ناشرهای موسیقی در آمریکا 
شناخته می شود.
Redfoo ردِفو

این رپر آمریکایی ۴۶ ســاله را احتمالًا به خاطر آهنگ های مفرحش در گروه 
LMFAO بــه یــاد می آورید. ردفو فرزند برِی گوردی جونیور، بنیانگذار یکی از 
مشهورترین شرکت های ضبط موسیقی در آمریکا یعنی موتاون ریکوردز است.

اوشی جکسون جونیور
اوشی جکسون جونیور یا OMG رپر و بازیگر آمریکایی و ۳۱ ساله است. اوشی 
بزرگ ترین فرزند آیس کیوب، رپر، بازیگر و شخصیت تلویزیونی آمریکایی است.

الکِس ایزلی
الکس ایزلی خواننده، ترانه سرا و تهیه کننده موسیقی است. او دختر گیتاریست 

گروه ایزلی برادرز یعنی ارِنی ایزلی است.
سیمفونیک میلر

سیمفونیک میلر که بیشتر با نام سیمفونیک شناخته می شود خواننده و بازیگری 

۲۶ ســاله اســت. سیمفونیک احتمالًا برای ورود به دنیای موسیقی و سینما کار 
چندان ســختی نداشــته چرا که دخترِ مستر پی است. مستر پی رپر، تهیه کننده 

موسیقی، آهنگساز و بازیگر آمریکایی است.
کویینسی براون

کویینسی بازیگر و خواننده آمریکایی و ۳۱ ساله است. کویینسی پسر خواننده 
سبک آر اند بی یعنی Al B است. نکته جالب اینجاست که کویینسی همچنین 

نوه رپر، تهیه کننده و کارآفرین مشهور آمریکایی یعنی Diddy است.
برایان جی وایت

این بازیگر ۴۷ ساله آمریکایی فرزند ستاره سابق بسکتبال یعنی جوجو وایت 
منبع: برترین ها است.  

آرمان رمضانی
روزنامه نگار
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گروه راه و مســکن: بازده ســرمایه ی بالا در بخش 
مســکن طی دهه های گذشــته باعث شده تا بخش 
قابل توجهی از ســرمایه های کشــور به سمت بخر و 
بفروشــی، ســرمایه گذاری و ساخت املاک سرازیر 
شــود. یک حســاب سرانگشتی گویای آن است که 
دست کم ۸۵ میلیارد دلار سرمایه در خانه های خالی 
زمین گیر شــده؛ در حالی که ســفته بازان و دلالان 
بازار مســکن سال هاست از پرداخت هرگونه مالیات 

معاف هستند.
متوســط قیمت هر واحد مسکونی در مناطق شهری 
کشــور در پایان ســال گذشته ۱.۳۷ میلیارد تومان و 
میانگین متراژ ۱۰۷ متر اعلام شد. اگر ۱.۳۷ میلیارد 
تومــان را به عنوان میانگین ارزش هر خانه ی خالی 
از سکنه لحاظ قرار دهیم حجم نقدینگی بلوکه شده 
در ۲.۵ میلیــون مســکن خالی )مطابق آمار ۱۳۹۵( 
بــه عــدد عجیب و قریب ۳ هزار و ۴۲۵ هزار میلیارد 
تومــان می رســد که تقریباً معــادل ۶۰ درصد کل 
نقدینگی کشــور در آذرماه سال جاری است؛ رقمی 
برابر با ۸۵.۶ میلیارد دلار )با توجه نرخ تقریبی دلار 

۴۰ هزار تومان(.
اگرچه در ســال های اخیر تحت تأثیر رشــد قیمت ها 
برآوردها از نحوه ی کسب سود از بازار املاک تغییر 
کرده و به سمت مناطق میانی و کم برخوردار شهرها 
ســوق یافته، تولید، احتــکار و عرضه ی بیش از حد 
امــلاک بزرگ، لوکــس و لاکچری نه تنها معضلی 
برای ســرمایه گذاران، بلکه به چالشی برای اقتصاد 
کشــور تبدیل شده است.بررســی ها نشان می دهد 
حــدود ۶۵ درصــد واحدهای عرضه شــده به بازار 
مســکن شــهر تهران را خانه های با متراژ بیش از 
۱۰۰ متر تشکیل داده اند در حالی که سهم این گروه 
متــراژی از معاملات قطعــی در آذرماه ۱۴۰۱ فقط 
۲۵.۸ درصد بود. در واقع از یک طرف با عدم دیدار 
عرضــه و تقاضا و از طــرف دیگر با حبس نقدینگی 
در امــلاک بزرگ متراژ مواجهیم. طبق آمار ســال 
۱۳۹۵ در اســتان تهران ۵۰۰ هزار واحد خالی وجود 
دارد. جهش هــای ادواری قیمت مســکن و قابلیت 
همتــرازی آن بــا تورم عمومــی در کنار بی توجهی 
به پایه های مالیاتی در بخش املاک، بازار مســکن 
پایتخت را به بازاری جذاب برای احتکار ســرمایه ها 

تبدیل کرده است.

مالیــات خانه هــای خالــی کمتــر از ۱.۵ میلیــارد 
تومان!

با همه ی این اوصاف مالیات بر عایدی سرمایه هنوز 
شــکل اجرایی به خود نگرفته و مالیات دریافت شده 
از خانه های خالی رقم ناچیزی را شــامل می شود. بر 
اســاس آماری که ۱۹ آذرماه امسال ارائه شد درآمد 
حاصــل از مالیات خانه های خالی در هشــت ماهه 
نخســت ســال جاری یک میلیــارد و ۴۳۸ میلیون 

تومان بوده است.
طرح مالیات بر ســوداگری و ســفته بازی )مالیات بر 
عایدی ســرمایه( پس از کش و قوس های فراوان، 
بالاخــره پنجم خــرداد ۱۴۰۰ کلیات آن به تصویب 
مجلس رسید و اوایل دی ماه ۱۴۰۱ به صحن مجلس 
آمــد. چند بند آن هم به تصویب رســیده و برخی از 
مواد برای بررســی بیشــتر به کمیسیون اقتصادی 
ارجاع شــده اســت. با این وجود به نظر نمی رسد که 

این طرح به زودی شــکل اجرایی به خود بگیرد.

نــوع  از  بیــش از ۷۰ درصــد معامــلات مســکن 
سوداگری است

ابوالحســن میرعمادی ـ کارشــناس بازار مســکن 
می گوید: طی دهه های گذشــته بازار مسکن تقریباً 
۱۰ برابر بیش از ســایر دارایی های ثابت رشــد کرده 
و بازارهای موازی را پشت سر گذاشته است. دیروزه 
مسکن به جای این که کالای مصرفی باشد، کالای 
ســرمایه ای شــده و در این بین واسطه ها و دلالان 
ســودهای کلانی به جیب می زنند. البته برخی افراد 
نیــز مســکن را برای حفــظ ارزش دارایی در برابر 
تورم خریــداری می کنند. میرعمادی با بیان این که 
هم اکنون بیش از ۷۰ درصد خرید و فروش ها در بازار 
مسکن از نوع سوداگری است تاکید کرد: مادامی که 
مالیات بر عایدی ســرمایه برای خرید و فروش های 
مکرر کالاهایی مثل طلا، دلار و مسکن وضع نشود 

نمی تــوان وضعیت موجود را کنترل کرد.

حبس ۸۵ میلیارد دلار پول کشور به نفع سوداگران مسکن!
ابرچالش اقتصاد ایران

لازمه هدایت 
اعتبار آن است 
که منابعی که به 
پروژه های موجه و 
منتخب تخصیص 
داده می شوند؛ 
متناسب با 
پیشرفت پروژه، 
طبق شاخص های 
کلیدی عملکردی 
 KPI: Key(
 Performance
Indicators( آزاد 
شوند. فرض کنید 
سهام داران یک 
بانک بخواهند 
گردشگری را 
در کرمان ارتقا 
دهند. 
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کیفیــت  افزایــش  بــرای  معتقدنــد  برخــی   
تســهیلات یــا ارتبــاط اعتبــارات بــا بخش حقیقی 
باید سیاســت های موســوم به هدایت اعتبار که 
تجربــه آن در شــرق آســیا وجــود دارد را در پیــش 
گرفــت. برخــی دیگــر اجــرای قواعــد احتیاطــی و 
نظــارت بانکــی را کافــی دانســته و هدایت اعتبار 
را نشــدنی و فســادزا می دانند. شــما کدام مســیر 

را بهتــر می دانید؟

اجــازه دهید ابتدا منطــق تصمیمات اعتباری بانک 
و ریســک اعتباری را کمــی توضیح بدهم تا بعد در 
مــورد هدایــت اعتبار صحبت کنــم. وقتی راجع به 
سیاســت های احتیاطی و نظارت بر بانک ها صحبت 
می کنیم مسئله این است که ریسک در بانک اندازه 
گیری شــود؛ از محدوده ای بزرگتر نشــود و سرایت 
نکند و متناسب با ریسک تدابیر احتیاطی و پشتیبانی 
وجود داشته باشد. چرا؟ زیرا یکی از ذی نفعان بزرگ 
بانک، یعنی ســپرده گذاران، در حالی پس انداز خود 
را به بانک می ســپارند که تصمیم گیری درباره آن به 
عهده افراد دیگری اســت. سپرده گذاران نه از نحوه 
گــردش منابع بانک اطلاعات دارند و نه می توانند بر 
گردش منابع تأثیر بگذارند. مثل اینکه شما اتومبیلتان 
را بــه یــک نفر داده اید؛ در حالی که نمی دانید چگونه 
و کجا از آن اســتفاده می کند. در این حالت منفعت 
دارایی شما به دیگری می رسد، در حالی که خسارت 
تصــادف یا زیان اســتهلاک متوجه مالک اتوموبیل 

یعنی شماست.
این که بانک از طریق ســود سپرده به سپرده گذاران 
منفعت بدهد تدبیر خوبیست که در همه جای جهان 
مرســوم اســت؛ اما علاوه بر سود، باید به سپرده گذار 
اطمینان داد که زیان تدابیر پرریسک به او نمی رسد. 
زیــرا اگر زیان یک تصمیم به تصمیم گیرنده نرســد 
اما نفعش برســد امکان اینکــه تصمیم گیرنده رفتار 
پرریســک انجام دهد زیاد اســت. در همه جای دنیا 
اگــر مدیران بانکی با اختیــار و اقتدار در مورد منابع 
سپرده گذار تصمیم بگیرند ولی پاسخگو و حساب ده 
نباشــند امکان ریســک تصمیماتشان زیاد می شود. 
پس ناظر بانکی به عنوان شخص ثالث، در رابطه بین 
بانک و سپرده گذار وارد می شود. مقررات نظارتی بین 
سمت راست و چپ ترازنامه یک دیوار حائل می گذارد 
تا اجازه ندهد تصمیمات پر ریســک بانک در ســمت 
راســت ترازنامه، به ســمت چپ سرایت کرده و روی 
ســپرده بنشیند. ناظر بانکی به بانک تکلیف می کند 
که یک بالشــتک )ایربگ( به نام ســرمایه بگذارد تا 
زیان تصمیمات پر ریســک مدیران بانک در سرمایه 

تخلیه شود و سپرده ها آسیب نبینند.
ناظر بانکی برای ســرمایه یک حداقل تعیین می کند 
تا هر وقت ســرمایه از آن حداقل پایین تر آمد بانک 
مکلف باشد سرمایه را تجدید کند تا بالا بیاید و بتواند 
جذب کننده زیان باشــد. منطق کلان این تکلیف آن 
اســت که ســپرده گذاری در بانک باید بدون ریسک 
باشــد. بــه همین علت هم بازدهــی آن خیلی پایین 
است چون ریسکی در آن وجود ندارد. چه کسی این 
ریسک را بر می دارد؟ در سطح خرد سهامداران بانک 
و در سطح کلان حاکمیت. بنابراین سپرده گذاری در 
بانک برای سپرده گذار بالفعل که الان پولش در بانک 
است و سپرده گذار بالقوه که می خواهد پس اندازش 
را به ســپرده بانکی تبدیل کند باید فاقد ریســک و 

اطمینان بخش باشد.
بهترین و مؤثرترین سازوکار برای این اطمینان بخشی 
آن اســت که ســرمایه بانک، برای جذب زیان کافی 
باشد. خاصیت یادگیری این الزام خیلی بالاست. یعنی 

قوانیــن نظارت بانکی الزام می کنند هر تصمیمی که 
رکن اعتباری بانک می گیرد، باید متناظر با زیان های 
محتمل هر تصمیم اعتباری ســرمایه تخصیص داده 
شــود. این ســرمایه تا پایان این پروژه به کار دیگری 

نمی تواند تخصیص پیدا کند.
سرمایه باید ریسک تمام تصمیمات بانک را پوشش 
دهد تا سپرده ها در امان باشند. به علاوه، تا انتهای یک 
پروژهٔ ریســکی، مانند اعطای وام به سرمایه گذاری، 
سرمایه در گروی زیان محتمل پروژه است. اگر زیان 
محقق شــد، از ســرمایه کم می شود؛ اگر هم محقق 
نشــد، در وثیقه می ماند تا پروژه به اتمام برســد. در 
این صورت متناســب با تصمیمات ریســکی بانک، 
ســرمایه مستهلک می شود تا از مرز کفایت پایین تر 
رود. در این زمان ناظر بانکی اخطار می دهد که سرمایه 
کافی نیست و بانک اجازه اعطای وام جدید یا تجدید 
وام های قبل را ندارد. در این حالت سهامداران بانک 
ملزم می شــوند سرمایه جدید به بانک تزریق کنند تا 
 )Capital Adequacy( به آســتانه کفایت سرمایه
برســند. تنها در این صورت اســت که به بانک اجازه 
داده می شود اعتبارات جدید بدهد یا اعتبارات قبلی را 
تجدید و تمدید کند. در واقع مقررات کفایت سرمایه 
بانک را بر ســر یک ســه راهی قرار می دهد: یا میزان 
وام را کــم کنــد، یا تصمیمات کم ریســک بگیرد، یا 
ســرمایه را تجدید کند. این منطق نظارت و سلامت 

است و ربطی به هدایت اعتبار ندارد.
در چهارچــوب ایــن مقدمه، حالا این که بانک چقدر 
اثربخش اســت و تســهیلاتی که می دهد چقدر به 
مصارفی که مقرر شــده می رسد، مربوط به مدیریت 
دارایی ها در ســمت راســت ترازنامه است. یک نکته 
این اســت که پول جانشین پذیر )Fungible( است. 
یعنی پول جیب من با پول جیب شما فرقی ندارد. پس 
پول قابل ردیابی نیست اما اعتبار قابل ردیابی است.
برای آن که بانک اثربخش باشد باید ترتیباتی اتخاذ 
کند که اعتبارات ردیابی شوند. پیاده سازی این ترتیبات 
در بانکداری تجاری ســخت و در بانکداری توســعه 
ســهل تر اســت. این که بانک چقدر برای اثربخشی 
و هدایــت اعتبــار انگیزه دارد، بســتگی به دغدغه 
ســهام داران بانــک دارد؛ دغدغه هایی که می توانند 
کاملًا انتفاعی باشند. فرض کنید دغدغه سهامداران 
بانک تأمین مالی پروژه های ساختمانی باشد. برای آن 
که مطمئن شوند وامی که می دهند به مصرف تأمین 
مالی ساختمان سازی می رسد، باید اعتبارات را ردیابی 
کننــد. هدایت اعتبار )credit guidance( به معنی 
لوله کشــی اعتبارات از بانک به مصارف تعیین شــده 

توسط مدیران اعتباری بانک است.
توجه داشته باشید که هدایت اعتبار یک ترتیب خرد 
است که در سطح بانک قابل انجام است ولی چنین 
ترتیبی در سطح کلان و شبکه بانکی ممکن نیست. 
متاسفانه خیلی ها این ها را خلط می کنند؛ سیاستگذار 
را هم گمراه و کشور را گرفتار می کنند. متاسفانه اکثر 
سیاســتمداران ما طی دهه های گذشــته در این دام 
غلتیده و نظام بانکی را گرفتار توهمات خود کرده اند. 
فکر می کنند در ســطح کل کشور می شود اعتبارات 
را هدایت کرد. نه این طور نیست. هدایت اعتبار یک 
ترتیب خرد هســت تا پول را از بانک تا مقصد بشــود 

ردیابی کرد.
لازمــه هدایت اعتبار آن اســت کــه منابعی که به 
پروژه های موجه و منتخب تخصیص داده می شوند؛ 
متناســب با پیشــرفت پروژه، طبق شــاخص های 
 KPI: Key Performance( کلیدی عملکــردی
Indicators( آزاد شوند. فرض کنید سهام داران یک 
بانک بخواهند گردشــگری را در کرمان ارتقا دهند. 
برای تحقق این هدف ممکن اســت بخواهند هتل 
بسازند؛ هتل های موجود را نوسازی کنند؛ بوم گردی ها 
را تقویت کنند؛ یا خط هوایی کرمان را تقویت کنند. 
فرض کنید تیم فنی منتخب بانک، ده پروژه تعریف 
کند و تیم اعتباری هم برای هر یک از پروژه ها منابعی 
را بــه عنوان اعتبار ســرمایه گذاری یا خط اعتباری 
برای سرمایه درگردش تصویب کند. برای هر کدام از 
پروژه ها هم شاخص های ارتقای پروژه تعریف کنند. 
مثلًا برای افزایش ظرفیت اســکان گردشگر، فرض 
کنیــد فــاز یک انتخاب یکی از هتل های موجود، فاز 
دو بازنگری مدل کســب وکار هتل منتخب، فاز ســه 
طراحی نقشــه بازسازی متناسب با مدل کسب وکار، 
فاز چهار آموزش مدیران و پرســنل، فاز پنج استقرار 
سیســتم های بازاریابی و کنترل کیفیت، و فاز شش 
بهره برداری و فروش باشــد. در این صورت برای هر 
یــک از فازهای پــروژه، KPI های مربوط تعریف، و 
همراه با اســناد پروژه تصویب می شوند و به امضای 
سرمایه گذار هم می رسد. سپس متناسب با پیشرفت 
هرکدام از فازها و تحقق KPI ها و تأیید تیم نظارتی، 
اعتبار مربوط به آن فاز آزاد می شــود و در حســابی 
که گردش آن توســط تیم نظارتی کنترل می شــود، 

می نشیند.
این کار در بانکداری تجاری کمی سخت تر است؛ زیرا 
بانک توســعه ای پروژه های سرمایه گذاری را تأمین 
مالی می کند اما بانک تجاری ســرمایه درگردش را 
تأمین مالی می کند. هدایت اعتبار در بانکداری تجاری 
مســتلزم آن اســت که خطوط اعتباری صَرف تأمین 

 )supply chain finance( مالی زنجیره های ارزش
شــوند. فرض کنید سهامداران بانک بخواهند تولید 
غذای ســالم در کشــور را ارتقا دهند. برای این کار 
لازم اســت ابتدا زنجیره ارزش تولید غذایی ســالم 
را تعریــف کننــد تا بتوانند پــول را از نقاط اثرگذاری 
شناسایی شده در گزارش آسیب شناسی، در زنجیره 

ارزش تزریق کنند.

 انگیــزه یــا انتفــاع بانــک تجــاری بــرای تأمیــن 
مالــی زنجیــره ارزش بــه خصوص برای پروژه های 

کم بازده یا عام المنفعه چیست؟

بانک تجاری هم سود تسهیلات اعطاشده را می گیرد؛ 
هم کارمزد منابع قفل شده در خطوط اعتباری که برای 
مشــتری نگه داشته است. فرض کنید یک کارخانه 
تولید تن ماهی متقاضی تسهیلات سرمایه درگردش 
از یک بانک تجاری است. تیم کارشناسی تعیین شده 
از سوی بانک از کارخانه بازدید می کند. ظرفیت اسمی 
کارخانه، میزان تولید و فروش، موجودی انبار، زنجیره 
ارزش بالادســتی )قبل از کارخانه(، و پایین دســتی 
)بعــد از کارخانه(، موقعیت مالی مشــتریان، گردش 
مالــی کارخانــه، و وضع بازار را بررســی می کند و با 
توجه به نتایج بررســی، به عنوان مثال برای کارخانه 
دویســت میلیارد تومان خط اعتباری تعیین می کند. 
این دویست میلیارد وام نیست؛ بلکه سقف مبلغی است 
که حســاب کارخانه می تواند بدهکار باشد. مدیریت 
اعتبــاری بانک تجاری با توجه به پایش دائمی بازار 
و موقعیــت مالی کارخانــه تصمیم می گیرد چقدر از 
این اعتبار را آزاد کند. دویســت میلیارد تومان اعتبار 

را برای کارخانه زیر خط نگه می دارد تا متناســب با 
ریسک اعتباری آن، همه یا بخشی از آن را آزاد کند.

پــروژه  در  بانــک   ســازوکار ســرمایه گذاری 
چگونه اســت؟ بانک صرفاً تســهیلات می دهد، 
وثیقــه می گیــرد و کاری بــه پیشــرفت پــروژه ندارد 

یا اینکه شریک پروژه می شود؟

اگر بانک شــریک شود اتفاق خوبی نیست. بانک اگر 
شــریک شــود می رود مرکز تجاری و مال می سازد. 
نمــی رود به کارخانه تــن ماهی اعتبار بدهد. ولی اگر 
بانــک بابــت اعتباری که زیر خط نگه می دارد کارمزد 
بگیــرد برایش دیگر تفاوتی ندارد. مثلًا ۵ تا ۱۰ درصد 
کارمزد می گیرد. هر قدر تسهیلات گیرنده از آن استفاده 
کند، بانک ســودش را می گیرد. مثلًا بانک می گوید 
یک کارخانه تن ماهی برای هزینه های نیروی انسانی 
و تعمیــر و نگهداری تجهیــزات تولید به ۸۰ میلیارد 
تومان در ســال نیاز دارد و من ۴۰ میلیارد تومان آن را 
بابت سرمایه درگردش به کارخانه می دهم. بانک بابت 
تسهیلات اعتباری سود و بابت منابع قفل شده در خط 
اعتبــاری کارمزد می گیرد و تا زمانی که کارخانه فعال 

است وضع درآمدیش بهبود پیدا می کند.

 پس شما معتقدید بانک نباید شریک پروژه 
باشــد یا اینکه با شــرکت های خودش کار کند؟

ســرمایه گذار یا سهامدار بانک یک سری ترجیحات 
 )Business Plan( دارند که در طرح کسب و کاری
که بانک به بانک مرکزی می دهد باید به تفصیل آمده 
باشد و بانک مرکزی آن را ارزیابی کرده و بخشی که 
مجوز )License( می دهد تأیید کرده باشد که بانک 

در چه حوزه هایی می تواند کار کند. فرض کنید یک 
بانــک تخصصی بخواهد صنعت شــیلات را تأمین 
مالی کند، بعد از بررســی بانک مرکزی و تأییدیه ها 
به بانک مجوز فعالیت در آن بخش داده می شود. ولی 
شــرکت های زیرمجموعه بانک باید کار مالی انجام 
دهند نه این که در بخش واقعی )از جمله شــیلات( 

فعالیت کنند و خودشان تولید کننده بشوند.
 real( وقتی مؤسسات اقماری بانک در بخش واقعی
sector( فعالیت تولیدی داشــته باشــند، احتمال دو 
زیــان وجود دارد که هر دو ریشــه در تعارض منافع 
)conflict of interests( دارنــد. اول این که بانک 
تأمیــن مالی شــرکت های زیرمجموعه خودش، که 
لزوماً بهترین انتخاب نیست، را بر سایر تولیدکنندگان 
ترجیح دهد. ممکن اســت بگویید چه اشکالی دارد؟ 
اشکالش این است که سپرده گذار زیان این انتخاب را 
می دهد؛ در حالی که اصلًا خبر ندارد که بانک، شرکت 
خودش را تأمین مالی کرده است. هر تأمین مالی یک 
هزینــه فرصت عدم تأمیــن هزینه مالی پروژه های 
رقیــب را دارد. در واقــع بانــک در این حالت به جای 
آن که به بهترین گزینه تســهیلات بدهد، به شریک 
خودش داده اســت. زیان احتمالی دوم آن اســت که 
وقتی پول بانک در شــرکت وابســته به خودش قفل 
شود، محتمل است که در صورت نکول شرکت وابسته 
در پرداخت به موقع اقســاط وام، نتواند آن را جریمه 
و بــه عنوان نکــول کننده گزارش کند. دراین حالت 
یک بازی برد-برد بین ســهام دار و شرکت وابسته و 
بانک شکل می گیرد که زیان بزرگش به سپرده گذار 
می رسد و بعد هر چه که بزرگ تر شود زیانش به کل 
کشور می رسد. بانک در واقع باید چاه منافع خودش 

را پر کرده باشد. اگر بانک ذی نفع باشد که کدام چاه 
را پر کند طبیعتاً اولویت بندیش نه بر اســاس انتفاع 
سپرده گذار است و نه سلامت مالی بانک؛ تنها پروژه 

خودش را تأمین مالی می کند.

 بانک مرکزی با چه قواعد یا قوانینی می تواند 
مســیری را دنبــال کنــد کــه منافــع ســپرده گذاران 
و ســلامت بانک هــا را تضمیــن و جلــوی انحــراف 

اعتبارات را بگیرد؟

ما چندین قاعده احتیاطی )prudential( داریم. یک 
قاعــده ذی نفع )stakeholder( واحد اســت. یعنی 
باید ذی نفعان پروژه برای بانک مشــخص باشند، و 
ذینفعانی که ریسک یکی از آن ها به دیگران سرایت 
می کنند، از منظر بانک یک ذینفع تلقی می شــوند. 
قاعــده دیگــر Large exposures اســت، یعنی 
میزان آســیب پذیری بانــک در برابر مخاطرات یک 
مشتری، یا مجموعه پیوسته ای از مشتریان، از نسبت 
مشــخصی از سرمایه بانک نباید بیشتر باشد. قاعده 
دیگر connected lending است، به این معنی که 
تسهیلات بانک به شرکت های وابسته، یعنی آن هایی 
که مستقیم یا غیرمستقیم در آن ها سهامدار یا ذی نفع 
است را اولًا افشا کند؛ ثانیاً وام دهی به اشخاص وابسته 
نبایــد از میزانی تجاوز کند چرا؟ چون این تصمیمات 
و توافقات که در غیاب ســپرده گذار صورت می گیرد، 
نباید به منافع او لطمه بزند. بانک مرکزی، به عنوان 
حافظ منافع ســپرده گذار باید از این مسئله اطمینان 

حاصل کند.

در  اعتبــار  هدایــت  سیاســت  طرفــداران   
پاســخ بــه منتقدانــی کــه اقدامــات متعارف فعلی 

چالش های 
بزرگ
 نظام
 بانکی

فرهاد نیلی طی گفت و گویی تفصیلی  
تشریح کرد: 

فرهاد نیلی قواعد ردیابی اعتبارات بانکی و رعایت 
قواعد احتیاطی را از جمله لوازم افزایش کارآمدی 
نظام بانکی می داند. نیلی با رد امکان هدایت اعتبار 
در سطح کشــور، پیشنهاد بانکداری توسعه ای را 

مطرح می کند.
کارکرد بهتر نظام بانکی در تأمین مالی بخش حقیقی اقتصاد در چند 
دهه گذشــته یکی از چالش های بزرگ نظام بانکی کشــور بوده است. 
اختــلاف نظرهــای زیادی نیز دربــاره راه حل های این چالش میان 

اقتصاددانان وجود دارد. دکتر فرهاد نیلی اقتصاددانان و نماینده سابق 
ایران در بانک جهانی معتقد است بانکداری در ایران فاصله زیادی با 
بانکداری متعارف در دنیا دارد و باید اصلاحات اساســی در این زمینه 

انجام شود. در ادامه گفت و گو با فرهاد نیلی را می خوانید.

مقدمه

گزارش

محمدرضا گلرومفرد
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 298

در هر جامعه ای 
طیفی از 
ترجیحات وجود 
دارد. مردم 
در بخشی از 
فعالیت هایشان 
دغدغه انتفاع 
و سودجویی 
دارند. ما باید 
برایشان یک 
بانک بگذاریم 
تا در آن دغدغه 
انتفاعیشان 
پاسخ بگیرد. 
بانک تجاری 
برای این کار 
درست شده. 

اینکه گفته شــد اعتراضات بر نرخ ارز تأثیر دارد، به نظر من حرف 
درستی است، چون وقتی در کشور اعتراضات رخ می دهد بخشی از 
مردم نگران می شوند و معمولًا موجودی مالی خود را از کشور خارج 
می کننــد. در ایــن زمینه آمار و ارقام وجود دارد که مثلًا در حوادث 
سال های ۸۸، ۹۶، ۹۸ و امسال بخشی از سرمایه و موجودی مالی 
مردم می رود به سمت خرید ملک در کشورهای همسایه به عنوان 

مثال کشورهایی مانند ارمنستان، گرجستان، ترکیه و امارات.
 این یک بخش از موضوع اســت، نکته دوم این اســت که وقتی 
که فضای ناآرامی و اغتشــاش در کشــور شــکل می گیرد افرادی 
کــه فعالیــت تولیدی یا اقتصادی انجام می دهنــد به دلیل اینکه 
سرمایه شان دچار مشکل نشود و از سوی دیگر در دوران اعتراض 
و اغتشــاش بازار دچار رکود می شــود، ســرمایه خود را می برند به 
ســمت بازار ارز و ســکه با هدف اینکه حداقل ارزش ســرمایه خود 

را حفظ کنند.
اینکه ما بگوییم ریشــه افزایش قیمت ارز اغتشاشــات است یک 
حرف اشتباهی است بلکه یکی از علل آن می تواند این مساله باشد. 
ریشه اصلی برمی گردد به اینکه ما هنوز نپذیرفتیم اقتصاد جهانی 
و اقتصاد کشــورها به هم پیوســته است و نپذیرفتیم که سیاست، 
اقتصاد، فرهنگ، نحوه حکومتداری و نحوه تعامل با دیگران روی 
ارزش پول ملی اثرگذار است. خیلی از کشورهای پیرامون ما مانند 
افغانستان و عراق اشغال شده هستند و ساختار حکومتی، سیاسی 
و نظامی شــان از هم پاشــیده است اما شما می بینید که ارز خارجی 
در کشور آن ها در تقابل با پول ملی شان خیلی دچار نوسان نیست، 
این نشان می دهد که ما واقعاً مجموعه ای از عوامل را باید ببینیم.

در همین ماه جاری وقتی موج افزایش قیمت ارز شــکل گرفت، 
در جلســه ای که با حضور وزیر اقتصاد و رئیس کل پیشــین بانک 
مرکزی برگزار شد، آقای صالح آبادی به مجلس گزارشی ارائه کرد 
که براســاس آن آمریکا، اســرائیل، چین و همه کشورهای جهان 
در افزایــش قیمــت ارز دخیل بودند به جز خود آقای صالح آبادی و 
تیم اقتصادی دولت. اینکه ما یک کشــوری را اداره کنیم و همه 
بخش های کشــور هم در اختیار ما باشــد و بعد بگوییم که دشمن 
اثرگذاری کرده که قیمت دلار افزایش پیدا کرده است؛ این نشان 
دهنده اوج ضعف، فرافکنی و ناتوانی یک تیم در اداره امور است. 

من فکر می کنم باید برای اوضاع اقتصادی مردم، برای سیاســت 
خارجی، سیاســت های فرهنگی و سیاست داخلی کشور یک فکر 
اساسی کرد، حالا این فکر اساسی و اصلاحات را چه کسی می خواهد 
انجام دهد و نیازها و مطالبات مردم را چه کسی قرار است بشنود و 
نیازهای کشور را در فضای بین المللی چه کسی می خواهد درست 

تشخیص دهد، این یک بحث دیگر است.
ما خیلی اصرار داریم که چرخ را دوباره اختراع کنیم، ســؤال من از 
مســئولان اجرایی این اســت که ۲۰۰ کشور در جهان وجود دارند 
این ها پول ملی و ارز خارجی خود را چگونه مدیریت می کنند؟ چرا 
مــا بــه بانکداری و یا حکومتــداری به عنوان یک علم و تخصص 
اعتقاد نداریم؟ چرا فکر می کنیم ما تخم دو زرده جهان را آوردیم که 
می توانیم همه امور جهان را اصلاح کنیم؛ از شیوه های بانکداری و 
اقتصاد و سیاست و فرهنگ جهان انتقاد می کنیم و هیچکس را هم 
در جهان قبول داریم جز خودمان و این هم نتیجه مدیریت ماست. 
تجربه ای که بشر دارد صرفاً متعلق به غرب نیست، خود غرب هم 
در سوابق که نگاه کنید از بخش عمده ای از توانمندی های جهان 
اسلام و شرق در زمانی که علم در اینجا پیشرفت داشت و در اوج 
بود، استفاده کردند. آنچه که امروز تحت عنوان علم اقتصاد، علم 
بانکــداری، نحوه تعامل با بخش خصوصی وجود دارد، یک دانش 
و تجربه اســت که باید الگو و بهره گرفت. مثلًا شــما به وضعیت 
خودروســازی و بازار خودرو نگاه کنید، برخی مســئولان با تعجب 
می گویند چرا پژو پارس شده ۶۰۰ میلیون تومان؟ من واقعاً از تعجب 
این دوســتان تعجب می کنم، وقتی شــما جلوی واردات خودرو را 
گرفتید، به نمایندگی های خودروسازی های جهان اجازه نمی دهیم 
در اینجا خودرو بفروشــند، یک خودروی محدودی را که مجلس 
ایــن همــه تلاش کــرد و وارد کردیم، این خودرو را هم به صورت 
رانت و به شیوه بردن در بازار بورس می خواهیم دو سه برابر قیمت 
به دست مردم بدهید دیگر تعجب شما برای چیست که می گویید 
چرا پارس شــده ۶۰۰ میلیون تومان؟این تعجب شما نشان دهنده 
این اســت که نه علم اقتصاد را می شناســید، نه عرضه و تقاضا را 
می شناسید، نه به رقابت اعتقاد دارید نه به اقتصاد رانتی و مافیایی 
آشــنایی دارید. اقتصاد ما یک اقتصاد مافیایی و رانتی اســت وگرنه 
الان باید خودروسازی های جهان اینجا نمایندگی تأسیس کرده و 
خودرو تولید کنند و خودروساز داخلی ما هم یا می تواند رقابت کند 
یا باید تعطیل کند و برود. این رمز پیشرفت اقتصادی است.  تمام 
این خودروسازی هایی که امروز در جهان برند شدند و توانایی دارند 
در فضای رقابت و عرضه و تقاضا و تعیین قیمت براساس عرضه و 
تقاضا توانستند رشد کنند. نه این اقتصاد بسته آکواریومی که شما 
در و دیوارش را بســته اید، اینترنت را هم می خواهید محدود کنید، 
اینســتاگرام و واتس آپ و تلگرام را هم محدود کنید؛ اصلًا برق را 
هم قطع کنید. آیا می توانید کشــور را به این شــیوه اداره کنید؟ این 
نسل جدیدی که الان در کشور دارد زندگی می کند با نگاه کردن 
به این سیاست های ما فقط دارد افسوس می خورد، عصبانی می شود 
و چاره ای هم ندارد و هیچ راه گریزی هم برایش نیست. من فکر 
می کنم برای حل مشــکلات کشــور نیاز به اصلاحات اساسی در 

ساختارها، روش ها، دیدگاه ها و سیاست ها داریم.

اقتصاد رانتی و مافیایی

بانک های کشــورهای توســعه یافته و صنعتی را الگو قرار می دهند 
و هدایت اعتبار را ناکارآمد و فســاد زا می دانند، می گویند ایران را 
باید با کشــورهای توســعه یافته در زمانی که شــرایط ما را داشــتند 
مقایسه کرد. برای نمونه آمریکا، آلمان، ژاپن و کره جنوبی همه در 
دوره هایی، به خصوص بعد از جنگ جهانی دوم، به شدت و جدیت 
سیاست هدایت اعتبار را دنبال می کردند. ما نیز باید همان مسیر 

را برای توسعه طی کنیم. قضاوت شما چیست؟

خب شما به چند نکته اشاره کردید که هر کدام جای بحث دارد. شما برای 
تأیید هدایت اعتبار به تجربه آلمان بعد از جنگ دوم جهانی، یا آمریکای 
زمان رکود بزرگ، یا کره جنوبی زمان توســعه صنعتی اشــاره می کنید. 
اولًا همان طور که قبلًا گفتم، هدایت اعتبار یک تدبیر کارامد در مقیاس 
خرد، و یک دام و تله در مقیاس کلان اســت؛ کلان یعنی کل کشــور و 
خــرد یعنــی یک بازار، صنعت، یا بنگاه خــاص. هدایت اعتبار نه تنها در 
خرد امکان پذیر است بلکه بسیار کار خوبی است. اصلًا غیر از این باشد، 
شــما در واقع پول را رها می کنید و غیرقابل ردیابی می شــود. شما در این 
حالت هزینه تورم را می دهید ولی از منافع تأمین مالی استفاده نمی کنید.
اما این سیاست قابلیت اجرا در سطح کلان را ندارد. ما GPS ای نداریم 
که در کلان بتوانیم اعتبارات را ردیابی کنیم. تنها راهش این اســت که 
همه بانک ها را ادغام کنیم و همه ۲۱ هزار شعبه بانکی بشوند یک بانک، 
یک هیئت مدیره هم بالای سرش بگذاریم که اسمش می شود سازمان 
برنامه و بودجه؛ منابع هم در دست دولت باشد. مثل پروژه های عمرانی. 
من می گویم این هم امکان پذیر اســت ولی نه با تدابیری که در کشــور 

معمول است؛ بلکه با بانکداری توسعه.
بعد از پایان جنگ جهانی دوم تدبیر بانکداری توســعه، با تأســیس بانک 
 IBRD: International Bank for( بیــن المللی بازســازی و توســعه
Reconstruction and Development( بــرای بازســازی مناطق 
تخریب شــده در اثــر جنگ مورد اقبال قرار گرفــت. این تدبیر، بعدها با 
توســیع IBRD به بانک جهانی فعلی و تأســیس بانک های توســعه ای 
منطقه ای، به تأمین مالی همه اقدامات توســعه ای گســترش پیدا کرد. بر 
اساس همین منطق، الان تعداد بانک های توسعه ای در دنیا زیاد است.

بانکداری توسعه ای بر چند رکن استوار است. اولًا، توسعه پروژه دولت و 
حاکمیت اســت و حاکمیت دنبال انتفاع نیست. مثلًا حاکمیت می خواهد 
به بازســازی مدارس روی گســل اولویت دهد. یک راهکار آن اســت که 
بخشــی از بودجه دولت را که اســمش بودجه عمرانی است، به بازسازی 
مدارس واقع شــده روی گســل اختصاص دهد. ولی تجربه دنیا نشــان 

می دهد ســازوکار بودجه عمرانی دولت، برای تأمین مالی توسعه مناسب 
نیســت. مطابق تجربه جهانی روش کارامدتر برای اســتفاده بهتر از منابع 
کمیاب دولت برای تأمین مالی پروژه های توسعه ای، تبدیل این منابع به 
ســهام دولت در یک بانک توســعه ای است که یکی از خطوط کاری اش 
ایمن ســازی اماکن عمومی، مثل بیمارســتان، و مدرســه هایی است که 

روی گسل هستند.
مطابق این تجربه دولت منابعی را برای هر یک از اولویت های توسعه در 
نظر می گیرد و از هر کســی دیگری هم که دوســت دارد این کار را بکند 
دعوت می کند که سهام دار بانک توسعه شود. اما هیئت مدیره باید تصمیم 
بگیــرد چه کاری انجــام دهد. هیئت مدیره هم می گوید ما اهداف بانک 
را مثلًا بازســازی حاشــیه شرق کشور یا ایمن سازی مدارس روی گسل 
تعریف کرده ایم. پس حاکمیت منابعی را که برای تأمین مالی طرح های 
توسعه ای غیرانتفاعی در نظر می گیرد، نه در قالب پرداخت مستقیم، بلکه 
در قالب منابع بانک توســعه ای تخصیص می دهد. مزیت این روش آن 
است که ضریب فزاینده )multiplier( پرداخت مستقیم یک است. یک بار 
می دهید و تمام می شود. در حالی که در قالب سهام بانک توسعه ای چند 

بار می رود و بر می گردد.
اگر دولت منابع توسعه ای را به جای تخصیص ناکارامد و اتلاف در قالب 
 بودجه عمرانی، به تأســیس یک بانک توســعه ای منضبط مالی، با تراز 
بین المللی اختصاص دهد دیگران، از جمله خیرین مدرسه ساز هم می آیند 
و سهام دار می شوند. افراد پر نفوذ منطقه هم پولشان را می گذارند. حتی 
دولت می تواند برای انگیزه بخشــی به افراد، ســهام آن ها در بانک را از 
مالیات معاف کند. اصلًا هم لازم نیست این افراد خیر باشند. ممکن است 
آن هــا فقــط بخواهند پولشــان را از مالیات معاف کنند. پس در این مدل 
دولت یک هسته اولیه برای اختصاص به کارهای توسعه ای، با سازوکار 

بانکداری توسعه در نظر می گیرد.

 منظورتان از بازگشت یا رفت و آمد پول چیست و سازوکارش 
چگونه است؟

سازوکارش این است که وقتی مدرسه یا بیمارستانی با کمک بانک توسعه 
ســاخته شــد، چند سال زمان داده می شود که منابع اعطا شده به صورت 
قســطی برگردد. با منابع حاصل از جریان بازپرداخت اقســاط و افزایش 
ســرمایه ســهامداران، پروژه های بعدی فایننس می شوند. الان استقبال 
مردم ما ازکار خیر بالاســت اما نمی دانند کمک های خود را به چه کســی 
و بابت چه چیزی بدهند. بانک توســعه این تقاضای اجتماعی را تبدیل 
می کند به یک جریان حرفه ای شفاف و مؤثر برای انجام کار خیر. برای 
خیرین هم یک منو درست می کند که در هر کار خیری خواستند بتوانند 

آن را خرج کنند.
بانــک جهانــی همین کار را انجــام می دهد. مثلًا وقتی به بنگلادش وام 
می دهد ۵ سال تنفس و ۱۵ سال هم دوره بازگشت می گذارد. اما وقتی به 
برزیل وام می دهد همان سال اول دوره تنفس تمام می شود و ظرف پنج 
ســال باید پول برگردد. بنابراین دوره تنفس و دوره بازپرداخت متناســب 
با سطح درآمد کشور متقاضی و قابلیت درآمدزایی پروژه تعیین می شود. 
بانک توسعه ای هر قدر این کار را کارامدتر، شفاف تر، و حرفه ای تر انجام 
دهــد انگیــزه خیرین و متمولین برای کمک به اموری همچون احداث یا 
بازســازی مدارس، بیمارســتان ها و ورزشگاه های مناطق محروم بیشتر 
می شــود. مزیت دیگر انجام این کار توســط بانک توســعه ای سازوکار 
گزارش دهــی ادواری بانــک برای خیرین، و حساب رســی بانک برای 
ســهامداران اســت. ضمن آن که پول خیر را ضرب در عددی بزرگ تر 
از یک می کند و همیشــه این پول جریان دارد. هر موقع خَیِّر خواســت 

می تواند پولش را بردارد.
در مثال دیگر فرض کنید می خواهید به خانواده های با سرپرست زن، یا 
خانواده های با سرپرســت زندانی، یا دختران بازمانده از تحصیل کمک 
کنید. بانک توســعه ای ده پروژه پیشــنهاد می دهد تا شــما هر کدام را که 
خواســتید انتخاب کنید. کارکرد دیگر بانک توســعه ای نشــان دار کردن 
پول اســت. کاملًا هم توی دنیا جواب داده و مدل هایش وجود دارد. در 
این صورت، اعتبار به مصارف تعیین شــده هدایت می شــود؛ پول هم بر 
می گردد؛ کارامدی منبع اولیه هم به دلیل ضرب شدن در عددی بزرگ تر 

از یک، اثربخش تر می شود.

 آیا انگیزه و کارکرد بانک توسعه ای شبیه بانک خصوصی است؟ 
چرا مردم باید با بانک توسعه ای همکاری کنند؟

در هــر جامعــه ای طیفــی از ترجیحات وجود دارد. مردم در بخشــی از 
فعالیت هایشــان دغدغه انتفاع و ســودجویی دارند. ما باید برایشان یک 
بانک بگذاریم تا در آن دغدغه انتفاعیشــان پاســخ بگیرد. بانک تجاری 
برای این کار درســت شــده. برخی از افراد هم دغدغه غیرانتفاعی دارند و 
می خواهند در فرایند توســعه کشــور یا منطقه شان مؤثر و شریک باشند. 
یکــی می گویــد من می روم به بچه های مناطق محروم درس می دهم و 
پول نمی گیرم. یک دندان پزشک هم می گوید من سه ماه یک بار می روم 
دندان هایشــان را نگاه می کنم. حســن بانک توسعه ای این است که این 
کار را نهادینه می کند. می گوید اقای دندان پزشــک شــما که می خواهید 
دندان هــای بچه هــا را نگاه کنید خیلی خوب اســت اما این گزینه را هم 
در نظــر بگیریــد که به جای آن که وقت خــود را در اختیار دانش آموزان 
مناطــق محــروم قرار دهید، منابع مالــی اضافیتان را به ما بدهید. دندان 
پزشــک را خودمان اســتخدام می کنیم که به جای سه ماه یکبار، این کار 
را بــه صــورت تمام وقت و موظف انجام دهد. در این صورت به پشــتوانه 
منابع اهداشده از سوی دندان پزشکان خیر، می توان یک خط کسب و کار 
)line of business( در بانک توسعه ای تعریف کرد که بر روی ارتقای 
سلامت دهان و دندان دانش آموزان مناطق محروم سرمایه گذاری کند.
پس من یک منبعی برای این کار می گذارم تا افراد بتوانند تصمیم بگیرند. 
اگر می خواهند هیچ ریسکی نکنند، سپرده گذار در بانک تجاری شوند؛ اگر 
بخواهند ریسک کنند می روند در بازار سرمایه سهام می خرند. اگر هم درآمد 
و توان مالی شان آن قدر زیاد است که می خواهند کار انتفاعی و پرریسک 
کنند، ســهامدار یک بانک خصوصی می شوند. اما اگر پس اندازشان زیاد 
اســت و می خواهند در دوره ای از زندگی شــان اثر بخش باشند و کیفیت 
زندگــی دیگــران را ارتقا بدهند، می توانند پس انداز خود را در اختیار بانک 

توسعه ای قرار دهند؛ هر وقت هم اراده کردند از بانک گزارش بگیرند.
کاری کــه بانک جهانی می کند آن اســت کــه مثلًا اگر ۵۰ میلیارد دلار 
 خــودش وام می دهــد، ۲۰۰ میلیــارد هم در قالــب صندوق های امانی
 )trust funds( تجهیــز می کنــد. پولش را هم خیرین در ســطح جهان 
می دهند. وظیفه بانک جهانی مدیریت منابع و مصارف این صندوق های 
امانی اســت. می گوید تخصص من نظارت بر تخصیص و تجهیز اســت. 
از طریق همین سازوکار، تعداد زیادی پروژه در دنیا انجام می گیرد. مثلًا 
بانک جهانی برای ساماندهی و تخفیف مشکلات زاغه نشین های اندونزی 
چند پروژه تصویب و اجرا کرده است. چون تعداد زیادی از مردم اندونزی 
زاغه نشین هستند و در شرایط بسیار بدی هم زندگی می کنند. بانک جهانی 
پروژه ساماندهی زندگی زاغه نشین ها را طوری پایلوت می کند که دولت 

اندونزی بتواند آن را در مقیاس های بزرگ تر تکرار کند.

 سازوکار تأمین منابع این پروژه ها همان سپرده گذاری است؟

نه، بانک اوراق منتشر می کند. سرمایه گذاران هم اوراق بانک توسعه ای را 
می خرند. برای این که ابعاد این اعداد را بدانید، مانده بدهی بانک جهانی 
بابــت فــروش اوراق بدهی، در مدت حضور من، حدود ۴۰۰ میلیارد دلار 
بــود. خزانــه داری بانک دائماً برای تجهیــز منابع مورد نیاز انواع مختلف 
اوراق منتشــر می کرد. به خریداران هم ســود خوبی می داد چون اوراق 
AAA بودند. بنابراین ســرمایه گذارانی که اوراق را می خرند لازم نیســت 
افراد خیری باشند. اما بانک هم صرف نظر از دغذغه سرمایه گذاران، به 
آن ها گزارش می دهد که مثلًا با پول شما چند مدرسه احداث یا بازسازی 
شد. در این صورت ممکن است افراد کم کم به این گونه امور علاقه مند 
شــوند. بنابراین تأمین مالی جریان کار خیر، که در هر کشــور تعریفش 

متفاوت است، نهادینه می شود.

 در عموم کشورهای توسعه یافته نرخ ذخیره قانونی را کاهش 
داده و نزدیــک بــه صفــر کرده انــد و بــه جــای نــرخ ذخیــره قانونــی از 
عملیات بازار باز به عنوان ابزار کنترل و نظارت بر بانک ها استفاده 
می کنند. در ایران هم شاهد کاهش این نرخ در دهه نود بودیم اما 
بانک مرکزی دوباره برای سیاست کنترل ترازنامه، سقف این نرخ 
را افزایش داده است. به نظر شما رویکرد صحیح در خصوص نرخ 

ذخیره قانونی چیست؟

اولًا همان بانک های مرکزی که نرخ ذخیره قانونی را در عمل صفر تعیین 

کرده اند، طبق قانون اجازه دارند که در صورت صلاح دید آن نرخ را افزایش 
دهند. البته تا حد ممکن نرخ را صفر می کنند تا هزینه تجهیز پول را بالا 
نبرند. در واقع نرخ ذخیره قانونی مالیاتی است که از سپرده گرفته می شود 
اما نفعش به کســی نمی رســد. شما این مالیات را می توانستید صرف کار 

مفیدی در بودجه کنید اما از سپرده قانونی چنین استفاده ای نمی شود.
امــا قانــون به بانک های مرکزی اجازه می دهد نرخ ذخیره قانونی را صفر 
یا عددی بالاتر از آن تعیین کنند. مثل این که شــما از پرســتاران مالیات 
نمی گیرید و نرخ مالیات آن ها را صفر درصد اعلام می کنید تا بدانند اگر 
درآمدشــان از آســتانه ای بالاتر آمد باید مالیات بدهند. نرخ ذخیره قانونی 
هم همین طور است. بنابراین حتماً باید تعیین آن در قانون در صلاحدید 
بانک مرکزی باشد تا سرعت تبدیل سپرده ها به وام را به کمک آن تنظیم 
کند. اما توصیه می شــود عدد بزرگی نباشــد؛ مثل یک تا صفر درصد. دوم 
اینکه این پول باید در قالب ســود به بانک هایی پرداخت شــود که مازاد 
نقدینگی خود را شبانه نزد بانک مرکزی سپرده گذاری می کنند. پس این 
پول که از همه بانک ها گرفته می شود، به بانک های محتاط که مدیریت 

نقدینگی بهتری انجام می دهند برگردانده می شود.

 یعنــی بانــک مرکــزی بــا تعییــن نــرخ ذخیــره قانونــی، نقدینگی را 
مدیریت می کند؟

بانک مرکزی بازارســاز اســت. بانک مرکزی با دو نرخ بازار پول عمده 
فروشــی که در واقع reserve market اســت را می سازد. شما آبشاری 
را درنظــر بگیریــد کــه از آن بالا آب با دبی خیلی زیاد می آید اما از دریچه 
 reserve باریکی عبور می کند و در پایین آب پخش می شــود. آن بازار
یا پایه پولی اســت. ذخایز مازاد روزانه بین بانک ها مبادله و از بانک های 
دارای مازاد به بانک هایی که کســری دارند منتقل می شــود. مثلًا الان 
رکوردهای ســاتنا )RTGS( که روزانه از بانک ها می آید؛ بانکی که مثلًا 
تا ســاعت ۱۱ صبح به صورت خالص، پرداخت کننده اســت ۱۱ صبح به 
بعد دریافت کننده می شــود. تا ۱۱ صبح کســری اش را از بانک مرکزی یا 
بانک های دارای مازاد می گیرد. بانک مرکزی می گوید اگر از من بگیرید 
پایه پولی رشد می کند. پس بانک های گرفتار کسری را هدایت می کند تا 
از بانک هایی که مازاد دارند بگیرند. برای این کار باید انگیزه ایجاد کند؛ تا 
بانکی که امروز مازاد دارد انگیزه داشته باشد که بازهم مازاد داشته باشد؛ 
بانکی هم که کسری می آورد باید جریمه شود تا حسابش را مدیریت کند. 
نرخ سود در بازار بین بانکی این دو انگیزه را به هر دو بانک می دهد. آیا نرخ 
سود می تواند خیلی بالا برود یا خیلی پایین بیاید؟ نه. چون بانک مرکزی 
برای این نرخ کف و سقف تعریف می کند. نه دستوری است و نه ابلاغی؛ 
بلکه نتیجه بازارســازی اســت. بانک مرکزی یک پنجره برای بانک ها باز 
می کنــد تــا هر مقدار مازاد دارنــد را از طریق این پنجره در بانک مرکزی 
سپرده گذاری کنند.نرخ سپرده گیری بانک مرکزی مینیمم نرخی است که 
بقیه می دهند که می شود کف نرخ ها در بازار بین بانکی. بیشترین نرخ هم 
نرخ تســهیلات بانک مرکزی اســت. مثلًا ساعت دو بعد از ظهر بانکی به 
بانک مرکزی زنگ می زند و می گوید چکی با مبلغ هزار میلیارد تومان آمده 
که باید پاس کنم ولی موجودی نقد کافی ندارم. می شود کمک کنید. بانک 
مرکزی می گوید بله ولی به سه شرط. اول، آن قدر نرخش را بالا می گیرم 
که بار دیگر از من درخواست نکنی. دوم، یک امتیاز منفی بابت ضعف در 
مدیریت نقدینگی بهت می دهم. سوم، از تو وثیقه می گیرم که فردا بدهی 
خــود را پرداخــت کنی. پس نقره داغش می کند که دیگر این کار را نکند؛ 
اما نمی گذارد بازار شکست بخورد. این هم می شود سقف نرخ در بازار بین 
بانکی. فاصله کف و ســقف می شود کریدور. کریدور زمین بازی مدیریت 
بازار پول در ســطح عمده فروشــی است. هر قدر کریدور بازتر باشد، بانک 
مرکزی کم تر مداخله گر اســت. بر عکس، هر چه کریدور تنگ تر باشــد، 
مداخله بانک مرکزی در بازار بیشتر است. وقتی بانک مرکزی می خواهد 
بانک هــا را ترغیــب کند که منابع نقد بیشــتری نگه دارند کف کریدور را 
بالا می برد. هر وقت هم که بخواهد بانک ها را ترغیب به پمپاژ پول کند، 
ســقف نرخ را پایین می آورد. بانک مرکزی با بازی با این دو نرخ می تواند 

بانک ها را ترغیب به قبض یا بسط پول کند.

 آیا جمع بندی حرف شما این است که نرخ ذخیره قانونی دیگر 
کارکرد ندارد و باید از طریق نرخ بهره، بانک ها را مدیریت کرد؟

نــرخ بهره سیاســتی و کریدور نرخ های بهــره در بازار بین بانکی، هر دو 
مهم اند. نرخ ذخیره قانونی مثل شمشیر دو لبه است. از یک طرف از قدیم 
تلقی می شــد که ابزار پولی اســت، در حالی که چنین نیست. فقط هزینه 
تجهیز پول را بالا می برد و کارکرد دیگری ندارد. از طرف دیگر یک نوع 
بیمه ســپرده بود؛ در حالی که تجربه کشــورها نشان داد بیمه سپرده باید 
سازوکار دیگری داشته باشد. بانک مرکزی به بانک ها می گوید هرکس 
می خواهد بانکداری کند باید به سپرده گذار اطمینان دهد که اگر کشتی 
غرق شــد سرنشینان غرق نمی شوند. بانک مرکزی قایق نجات گذاشته 
اســت. قایق نجات را لزوماً کشــتی بان نمی گذارد من برای او می گذارم. 
پس منِ بانک مرکزی به هرکس که می خواهد بانکداری کند می گویم 
علاوه بر همه مجوزهایی که می گیرید باید عضو صندوق ضمانت سپرده ها 
هم بشــوید. اجباری نیســت. اما اگر عضو نشدید بر سردر شما می زنم که 
ســپرده های این بانک تضمین نیستند. بنابراین ریسک سپرده گذاری را 
بالا می برم. در نتیجه همه بانک ها برای جذب سپرده گذاران ریسک گریز 
عضو این صندوق می شوند. یک هزینه سالانه از شما می گیرم، متناسب 
با هزینه شکست خوردن بانک های در معرض ورشکستگی؛ بدان معنی 
که بانک مرکزی باید همیشه آماده باشد که یک بانک متوسط یا دو-سه 
بانک کوچک ورشکست شوند. اگر حاکمیت هزینه این شکست محتمل 
را از قبل تجهیز کرده باشــد، دیگر نگران ورشکســتگی بانک ها نیست؛ 
آن ها هم نمی توانند حاکمیت را تهدید کنند. نمی توانند سپرده گذارانشان 
را به خیابان بریزند. منِ بانک مرکزی می روم به ســپرده گذار می گویم 
که نگران چه هستی؟ نگران عدم ایفای تعهدات این بانک؟ همین الان 
کرکره این بانک را پایین می کشــم. بیایید پولتان را از صندوق ضمانت 
ســپرده ها بگیرید. من ســریع تابلو بانک را برمی دارم و تابلوی صندوق 
ضمانت ســپرده ها را بر ســردر بانک می زنم و می گویم هرکس اینجا 
ســپرده دارد بیاید پولش را بردارد. بنابراین بحران را می خوابانم. اما این 
که هزینه بحران را از ســهامدار بگیرم یا از ســپرده گذار خیلی مهم است. 
چون بانک مرکزی نباید به ســپرده گذار ریســک تحمیل کند. ابتدا به 
ســهامدار بانک می گویم از اول که بانک بزنید ســالی انقدر از شــما بابت 
تضمین اصل ســپرده ها می گیرم. این پول متناســب با چند چیز هســت. 
اول، بانک چقدر بزرگ است؟ هر قدر بزرگ تر، پول بیشتری باید بدهد. 
دوم، چقدر سپرده ها فّرار یعنی کوتاه مدت اند؟ سوم، چقدر بانک عملیات 

ریسکی انجام می دهد؟

یادداشت

جلیل رحیمی جهان آبادی
نماینده مجلس
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اجاره یک شب سوئیت در برخی نقاط تفریحی تهران و البرز، بسته به 
دارا بودن امکانات رفاهی و متراژ دست کم ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان و 
حداکثر ۲ الی ۴ میلیون تومان است اما قیمت ها بالاتر از این نیز هست.

بررسی فایل های اجاره سوئیت و ویلاهای واقع شده در چند مکان 
تفریحی از جمله شمشک و فشم )از شهرهای شهرستان شمیرانات 
در اســتان تهران(، لواســان )شمال شــرق شهر تهران( ، دیزین )در 
استان البرز(، اوین درکه )از محلات ییلاقی شمیرانات( نشان می دهد 
که اجاره این ســوئیت و ویلاها بر حســب تعداد نفرات و ظرفیتی که 

تعیین شده متغیر است. 
سوئیت هایی با امکانات رفاهی کمتر چند؟ ��

برخی از این سوئیت ها با توجه به پایین تر بودن نرخ اجاره )شبی ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ هزار تومان(، از امکانات رفاهی کمتر برخوردار اســت و در 
تصاویرشان بنایی با عمر بالا را می بینید که دارای معماری قدیمی 
و از وســایل ظاهراً فرســوده استفاده شده؛ فضایی ۲۰ الی ۳۰ متری 
که علاوه بر وســایل آشــپزخانه یک تخت خواب دو نفره هم در این 
فضای کوچک جا داده شده است.البته آگهی سوئیت های ۷۰ تا ۹۰ 
متری نوساز و مرتب هم به چشم می خورد، اما اجاره روزانه آن از شبی 

۷۰۰ هزار تا ۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان متغیر است.
اجاره میلیونی ویلاهایی با معماری مدرن ��

در بین آگهی ها، ویلاهایی با معماری و دکوراسیون مدرن و زیربنایی 
بالای ۱۰۰ متر و دارای امکانات رفاهی هم دیده می شــود که نرخ 
اجاره روزانه آن از شــبی ۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان تا ۴ میلیون 

تومان تعیین شده است.
اجاره ۲۵ میلیونی یک ویلای لوکس در لواسان ��

اما در این بین آگهی یک ویلا یا عمارت بسیار جلب توجه می کند؛ 
ویلایی لوکس و کلاســیک با ۹۰۰ متر زیربنا در لواســان، که برای 
اجاره یک شب آن ۲۵ تا ۳۶ میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
در فضای ســبز و محوطه این ویلا که معماری و نقشــه آن به مانند 
کاخ اســت و در طراحی داخلی آن از نقاشــی های کلاسیک معروف 
استفاده شده، آلاچیق و مجسمه های مدرنی دیده می شود و در لیست 
امکانات این ویلا، محوطه مشــجر ۲۰۰۰ متری، ویو به کوهستان، 
اســتخر سرپوشــیده و سونا و جکوزی، پارکینگ ظرفیت ۱۰ ماشین 
نوشته شده است. ظرفیت اجاره این ویلای گران قیمت برای ۶ نفر 
تعیین شــده که می توانند ۶ نفر دیگر مهمان به همراه خود داشــته 
باشــند؛ امکان برگزاری جشــن و مراسم هم از دیگر آپشن های این 

ویلای لوکس است.

رییس کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد؛
پیشنهاد افزایش ۲۵۰ میلیونی مبلغ 

وام مسکن 

رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: هم اکنون تسهیلات نهضت 
ملی مســکن در تهران ۴۵۰ میلیون تومان اســت که پیشنهاد وزارت 
راه افزایش این مبلغ به ۷۰۰ میلیون است. محمدرضا رضایی کوچی 
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی درباره افزایش وام 
ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن در تهران گفت: با توجه به اینکه 
هزینه ساخت هر متر مربع مسکن ۱۰ میلیون تومان برآورد شده، وزارت 
راه و شهرسازی در شورای عالی مسکن پیشنهادی را برای افزایش 
مبلغ وام مســکن مطرح کرده تا برای متقاضیان دریافت تســهیلات 
کمی ترغیب کننده باشــد. وی افزود: هم اکنون تســهیلات ساخت 
واحدهای نهضت ملی مسکن در تهران ۴۵۰ میلیون تومان است که 
پیشنهاد وزارت مسکن افزایش این مبلغ به ۷۰۰ میلیون تومان است. 
البته با این وجود نرخ بازپرداخت این تســهیلات همچنان بالا اســت 
که همین موضوع یکی از دغدغه های اصلی تسهیلات گیرندگان به 
حســاب می آید که دولت باید با تأمین اعتبارات لازم برای صندوق 

ملی مسکن اقساط وام مسکن را کمی تعدیل کند.

بازار اجاره مسکن 
در سرمای زمستان یخ زد

باشــگاه خبرنگاران جوان: در حالی که در فصل پاییز شــاهد افزایش نرخ اجاره 
مســکن بودیم، اما بررســی های میدانی در دی ماه حاکی از تثبیت قیمت ها و 
افزایش تعداد فایل ها در این بازار است. این روزها بازار اجاره مسکن بر خلاف 
ماه های گذشته کمی آرام تر شده و بسیاری از مستاجران اعلام می کنند که با 
نزدیک شدن به انتهای سال و عدم پیش بینی قیمت ها در سال جدید، مالکان 
سعی دارند واحدهای مسکونی خود را زودتر اجاره دهند. حمیدی یکی از مشاوران 
املاک در محدوده خیابان قزوین پایتخت اعلام کرد: تعداد واحدهای مسکونی 
که برای اجاره در یک ماه گذشته به مشاوران املاک برای اجاره معرفی شده 
در مقایســه با فصل پاییز بیشــتر شــده و بسیاری از مالکان از ترس آنکه ممکن 
اســت در ســال آینده نرخ ها تغییری نکند و یا قیمت ها روند کاهشــی پیدا کند 

واحدهای خالی خود را به بنگاه های املاک معرفی می کنند. 

 هزینه نجومی اجاره ویلاهای لوکس
در اطراف پایتخت 

نگاهروز
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گروه راه و مسکن: قیمت ها در بازار مسکن آنچنان بالا 
رفته که مســئولین  راهکارهای مختلفی را برای کند 
کردن ضرب آهنگ صعودی قیمت مسکن به ارائه می 
دهند. آنطور که هفته گذشته در خبرها آمده بود زاکانی 
شــهردار تهران از آماده شدن بسترهای فروش متری 
مسکن در بورس خبر داد تا مردم بتوانند در حد توان خود 
در این بازار اقدام به خرید متری مسکن کنند تا پیش 

درآمدی برای خرید یک خانه در سالهای آتی باشد.
اما اینکه این طرح تا چه اندازه بتواند در خانه دار کردن 
مردم موثر باشد سئوالی است که به بررسی های بیشتر 
نیاز دارد. چرا که رشد تورم در کشور ما آنچنان شتابان 
است که مردم باید خرید هر متر مسکن در سال کلی 
پس انداز داشــته باشــند. اما آیا افزایش هزینه های 
زندگی طی این روزها اجازه پس انداز جهت ســرمایه 

گذاری در بورس را می دهد؟
به گفته شهردار تهران، در شرایط تورمی، سرمایه مردم 
مثل یخ آب می شود، اما خرید متری مسکن از طریق 
بازار سرمایه این امکان را فراهم می کند تا ارزش پول 
حفظ شــود. ممکن اســت یک فرد ۱۰ متر، ۲۰ متر یا 
۵۰ متــر از یــک واحد را بخرد و طی چند ســال بتواند 

مالکیت کامل یک واحد را از آن خود کند.
نکته ای که در این شرایط وجود دارد، این است که آیا 
فروش متری مســکن در بورس علاج خانه دار شدن 

است؟
در همین رابطه روز گذشته  محمود اولاد، کارشناس 
مســکن  به خبرآنلاین می گوید: چند موضوع مطرح 
اســت و این که واقعاً نمی دانیم داســتان چیست. یک 
موضوع این است که پشتوانه این طرح، هیچ مسکنی 
نباشد و صرفاً قرار باشد منابعی از این طریق از جامعه 

جمع شود.

وی می افزایــد: چنین چیــزی در بورس های خارجی 
مثــلًا در مــورد نفت وجود دارد که بازارهای آتی به آن 
می گویند. یعنی در واقع برگه هایی به مردم داده می شود 
که این برگه، معادل یک متر مســکن اســت، ولی این 
یک متر مســکن، وجود خارجی ندارد و صرفاً پول از 
مردم جمع می شــود که نقدینگی کنترل شــود یا با آن 
پول کاری صورت گیرد، ولی سود آن به جای این که 
نرخ بهره بانکی باشد، قیمت روز مسکن خواهد بود.

این کارشــناس مسکن تصریح می کند: به اعتقاد من، 
این داســتان اصلًا ربطی به مســکن ندارد و فقط قرار 
اســت پول جمع شــود و منابع مالی احصا شود و تأمین 
مالــی برای انجام پروژه صورت گیرد. بعداً هم با تورم 
قیمت مســکن، پول به مردم برمی گردد.اولاد متذکر 
می شــود: بخشــی از تقاضای مسکن به خاطر نیاز به 
سکونت نیست، فقط به این دلیل است که یه عده پولی 
دارند و می خواهند ارزش افزوده کسب کنند، بنابراین 
ممکن اســت جذب این طرح شــوند و به جای این که 

خانه بخرند، همین سود را بورس به آن ها می دهد.
خانه های خالی توهم بود ��

اولاد تصریــح می کنــد: ما از اول هــم می گفتیم که 
خانه های خالی توهم است و چیزی تحت عنوان خانه 
خالی که مردم خانه را بخرند و خالی نگه دارند، وجود 
ندارد. دلیل خالی بودن خانه ها این اســت که در جای 
مناسبی ساخته نشده مثل شهرهای جدید، یا یک سری 
خانه در شــمال تهران وجود دارد.وی عنوان می کند: 
بر همین اســاس، به نظر می رســد که توهمی بیش 
نیســت که فکر کنیم تقاضای پرحجمی وجود خواهد 
داشت. چون اگر فرد خانه را بخرد که اجاره دهد، اصلًا 
مشــکلی ندارد. بالاخره یک بخشــی از تقاضای بازار 
را پوشــش می دهد.این کارشناس بازار مسکن ادامه 

می دهد: حالا امکان دارد پشت این قضیه مسکن هایی 
وجود داشــته باشــد یا در حال ســاخت باشد، مثلًا در 
پرند ۴ واحد وجود داشــته باشد و همان را بخواهند در 
بورس بگذارند و بگویند پول یک متر را بدهید و از آن 
پول برای تأمین مالی همان پروژه استفاده کنند. این 
به نوعی مشــارکت در ســاخت می شود که به صورت 
ســهامداری، مشارکت در ساخت انجام می دهید. بعداً 

هم اگر خواستید، همان را می خرید.
اولاد تاکید می کند: به نظر من بیشتر بحث تأمین مالی 
یا شیوه های تأمین مالی است تا این که اثرگذاری روی 

بازار مسکن داشته باشد.
خرید متری مسکن، مردم را خانه دار می کند؟ ��

وی در پاســخ به این پرسش که آیا می تواند این طرح 
راهی برای خانه دار شــدن مردم باشد؟ می گوید: این 
طرح مثل مســکن جوانان می ماند که می گفتند ۱۵ 
سال کم کم و به تدریج پول بگذارید و بعد از ۱۵ سال 
ما به شما وام می دهیم. اما به حدی تورم مسکن زیاد 
بود که بعد از ۱۵ ســال عملًا این پول به هیچ دردی 

نمی خورد و این طرح شکست خورد.
این کارشــناس مسکن عنوان می کند: درحال حاضر 
قیمــت یک متر خانه به طــور میانگین در تهران ۵۰ 
میلیون تومان اســت. قیمت یک متر مســکن هم کم 
نیست و مردم سالانه یک متر هم پس انداز ندارند که 
۵۰ میلیون تومان جمع کنند و بعد ۵۰ سال، خریدشان 
به ۵۰ متر برسد که بتوانند خانه بخرند.همچنین منصور 
غیبی، کارشــناس بازار مســکن در این خصوص به 
تجارت نیوز گفت: »به طور کلی خرید متری مسکن از 
بورس به عنوان یک حرکت اقتصادی مورد تأیید است، 
به شرطی که اصول اولیه مربوط به این بازار و این نوع 
اقتصاد تبیین شود.«او در مورد مزایای این طرح توضیح 

داد: »این طرح باعث می شود سرمایه های خرد به جای 
هزینــه در بخش های پرگردش اقتصاد از لحاظ مالی، 
که تولید و تقویت زیرســاخت ها را به دنبال ندارند، در 
بخش مولد استفاده شوند. این موضوع می تواند حوزه 
اقتصاد مســکن را فعال کند و همچنین با جمع آوری 

سرمایه های خرد، امیدآفرینی کند.«
معاملات شفاف در بورس کالا ��

این کارشناس بازار مسکن اظهار کرد: »بحث دوم این 
اســت که به سازوکاری می رسیم که از طریق بورس 
به عنوان قابل اطمینان ترین بازار از نظر کنترل مکانیزم 
صحت عمل، ممیزی بهتری به بازار اعمال می شــود 
و می تواند امنیت ســرمایه ها را نســبت به بازار در حد 
بیشــتری تأمین کند.« غیبی در این مورد توضیح داد: 
»مورد ســوم این اســت که وقتی مردم بدون واسطه 
وارد معامله در بازار مسکن می شوند دست سوداگران 

حوزه مسکن کوتاه می شود.«
ریسک ورود سوداگران به بازار مسکن ��

این کارشناس حوزه مسکن همچنین در مورد معایب 
ایــن طــرح گفت: »در کنار این مزایا معایبی هم وجود 
دارد؛ مانند فضای خودرو به عنوان بخشــی اقتصادی 
که در حال گردش، تصمیم گیری و تصمیم سازی است 

و در مسیر نهادینه شدن نیست.«
وی افــزود: »اگر قرار باشــد از اهدافی که در جایگاه 
مزایا یادآور شدم دور شویم، بازاری شکل می گیرد که 

عرصه ای برای فعالیت های سوداگرانه شود.«
غیبی عنوان کرد: »نفس عمل این طرح این اســت 
که افراد دارای ســرمایه خرد بتواند هم سرمایه گذاری 
و هم حفظ ســرمایه کنند. اگر دوباره ســوداگران به 
این بازار راه پیدا کنند باعث التهاب در بازار مســکن 

فیزیکی می شود.«

گزارش

مینا علیزده
روزنامه نگار

رکــود در بخش ساخت وســاز در ایران 
چندمین سال متوالی خود را طی می کند. 
ایــن موضوع علاوه بــر اینکه به طور 
اختصاصی صنعت مســکن را با مشکل 
مواجه کرده در دیگر صنایع و مشــاغل 
مرتبط با این بخش نیز قربانیانی داشته 
اســت. در علم اقتصاد همه چیز به هم 
مربوط می شــود. هر علتی، معلولی دارد 
و هر اتفاقی دومینوی اتفاقات بعد را به 

حرکت درمی آورد.
زندگی در ســایه اقتصاد ایران به مردم 
آموخته اســت هر عاملی ممکن اســت 
ســفره آنهــا را کوچک تر کند و موجب 
بیــکاری حداقل یکی از اعضای خانوار 
شــود. در حال حاضر میانگین بیکاری 
جوانان در کشور دو برابر میانگین جهانی 
اســت.این مســائل غالباً از موضوعات 
سیاسی نشات می گیرد و کم کم راه خود 
را بــه موضوعات اقتصادی و اجتماعی 
باز می کند.بازار مسکن نیز از این قاعده 
مستثنی نیست. در حال حاضر این بازار 

مولد که در هر کشــور بخش بزرگی از 
درآمدزایی را شــامل می شود در ایران 
وضعیت مناســبی نــدارد و هر روز آمار 
ساخت وسازها نسبت به روز قبل کاهش 

پیدا می کند.
از سویی دیگر کاهش سود حاصل از این 
فرآیند تا حدی کاهش پیدا کرده اســت 
که انبوه سازان ترجیح می دهند سرمایه 
خود را در بخش دیگری استفاده کنند.

بر اســاس آخریــن آمارهای مرکز آمار 
ایــران نیز تنها تعداد ۷۳۶ پروانه احداث 
ســاختمان از سوی شهرداری تهران در 
بهار امســال صادر شــده که نسبت به 
فصل گذشــته ۶/۵۰ درصد و نسبت به 
فصل مشــابه سال گذشته ۲/۴۷ درصد 
کاهش داشته است.همچنین در همان 
بازه زمانــی تعداد ۲۹ هزار ۴۳۷ پروانه 
احداث ســاختمان در کل کشور صادر 
شــده که نسبت به فصل گذشته ۴/۲۰ 
درصد و نســبت به فصل مشــابه سال 
گذشته ۳/۱۵ درصد نزول را تجربه کرده 
است.این آمار نشان دهنده رکود ساخت 
و ساز مسکن در سال گذشته بوده است. 

اما کاهش مشــارکت در ساخت به جز 
حوزه مســکن چه آثار مخربی بر دیگر 

مشاغل داشته است؟
تأثیر رکود مسکن بر دیگر مشاغل  ��

مختلف
برای ساخت یک خانه چه از نوع آپارتمان 
و چــه از نوع ویلایی به مصالحی برای 
ساخت نیاز است. همچنین مشاغلی نیز 
مانند مهندســان و کارگران ساختمانی 
مشــارکت مستقیم در ســاخت دارند؛ 
همیــن حــالا نیز تعداد زیــادی از این 
افــراد به طور کلی از درآمدزایی شــغل 
خود ناامید شده و به دیگر حوزه ها روی 

آورده اند.
بــه طــور کلی حداقل ۵۰ نوع صنعت با 
صنعت ســاختمانی مرتبط است. بر این 
اســاس بررسی های تجارت نیوز نشان 
می دهد اکنون کارگاه های شن شــویی 
زیادی در سراســر کشــور در معرض 

تعطیلی هستند.
این مــورد همچنین فــروش مصالح 
ســاختمانی مانند ســیمان و کاشی و 
ســرامیک را کاهش داده و این موضوع 

می تواند برای آنها نیز مخرب باشد.
این در حالی اســت که صنعت سیمان و 
فــولاد در اثــر قطعی برق نیز به عنوان 
پایه و اساس صنعت ساختمان سازی به 
دلیل گرانی در شــرایط مناسبی به سر 
نمی برند و در این اوضاع نه تنها ساخت 
و ســاز مسکن به وضعیت نامناسب آنها 
دامــن می زند بلکه خرید و فروش خانه 
هم به دلیل گرانی، شــرایط اقتصادی و 

توان خرید مردم کاهش داشته است.
در تمــام دیگر صنعت هــا نیز وضعیت 
همین گونه است و نبود ساخت وساز در 
کنار مشکلاتی مانند قطعی گاز و برق، 
بســیاری از واحدهای کوچک تر را یا با 
شرایط بدی مواجه کرده و یا به تعطیلی 

کشانده است.
لایل کاهش ساخت و ساز در کشور

یکــی از مهم ترین دلایل رکود کنونی 
در بازار مســکن افزایش قیمت و تورم 
مصالح ساختمانی محسوب می شود که 
روز به روز با روند صعودی روبه رو است. 
از سویی دیگر قیمت زمین نیز افزایش 
یافته و توان خرید متقاضیان را کاهش 

داده است. همچنین توان خرید آپارتمان 
نوساز برای مردم روزبه روز روندی رو به 

افول را تجربه می کند.
آمارهــای بانک مرکــزی از ماه ها قبل 
نشان دهنده این مورد بوده که تقاضای 
مردم برای خرید خانه هایی با سن بالاتر 
افزایش داشــته و تمایــل برای خرید 

آپارتمان های نوساز پایین آمده است.
دلیــل بعــدی برای کاهش ســاخت 
و ســاز عــدم وضع مالیات ســالانه بر 
املاک مســکونی اســت که از میزان 
سرمایه گذاری در ساخت مسکن کاسته 
است، بنابراین بازار مسکن نیاز به اهرم 
مالیاتــی مثل وضع مالیات ســالانه بر 

املاک نیاز دارد.
اگر ســاز و کار درســتی برای صنعت 
مسکن و قوانین حاکم بر روند عرضه و 
تقاضای آن اندیشیده نشود و همچنین 
درصد تورم همواره بر مداری افزایشــی 
قرار داشــته باشد مشخص نیست این 
رکود تا چه زمانی ادامه خواهد داشت و 
مســکن تحت تأثیر چه عوامل دیگری 

قرار خواهد گرفت.

 افول بازار مولد کشور
اشتغالزایی  قربانی رکود مسکن

نسترن رفیعی
روزنامه نگار

 تـورم 
مانع فروش 
متری مسکن

»تدبیر تازه« از راهکار شهردار تهران پیرامون 
عرضه مسکن در بورس گزارش می دهد

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

خانه بخریم یا فعلا دست نگه داریم؟ افزایش قیمت دلار تأثیر فوری بر بازار مسکن داشت. جهش قیمت دلار و 
رسیدن آن به ۴۰ هزار تومان، سبب شد که قیمت هر متر مربع مسکن در بازار 
متری چند میلیون تومان افزایش پیدا کند. اما آیا تأثیر افزایش قیمت دلار در 
بازار مسکن تخلیه شده و یا بازار مسکن هنوز جای رشد دارد؟ گزارش های 
بانک مرکزی و مرکز آمار می گوید که هر متر مربع واحد مسکونی در تهران 
حدود ۴۷ میلیون تومان است. ارزان ترین خانه ها در منطقه ۱۸ تهران است 
که متری ۲۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان معامله می شود و گرانترین خانه ها 
با متری ۱۰۷ میلیون تومان مربوط به منطقه یک است. اما این اعداد مربوط 
به گزارش های رســمی اســت. در بازار غیررسمی قیمت مسکن بیش از این 
اعداد اســت و در دو بار جهش قیمت دلار در دو ماه گذشــته، قیمت مســکن 
هم افزایش قابل توجه داشت.گزارش های میدانی نشان می دهد بلافاصله 

پس از افزیش قیمت دلار، معاملات ملکی بسیاری فسخ شد و فروشندگان 
زیادی از فروش ملک خود منصرف شــدند. در برخی از گزارش های دیوار 
حتی ذکر شــده بود که قیمت های اعلامی تنها ســه تا پنج روز اعتبار دارد و 

پس از آن مشتریان باید استعلام قیمت جدید بگیرند.
پیش بینی قیمت مسکن تا پایان سال ��

این موارد، تأثیر فوری قیمت دلار بر بازار مسکن بود و انتظار می رفت که اثر 
افزایش قیمت دلار در بازار مسکن، تخلیه شده باشد اما حالا فرشید پورحاجت، 
دبیر کانون سراسری انبوه سازان به خبرآنلاین گفته »به اعتقاد من، تکانه های 
دو ماه گذشته دلار، هنوز اثر خود را در حوزه مسکن نشان نداده و در ماه های 

آینده نشان خواهد داد.«این اولین سیگنالی است که به گفته پورحاجت به بازار 
مسکن می رسد. سیگنالی که نشان می دهد رشد قیمت مسکن متوقف نشده 
و ادامه دارد.دومین عاملی که دبیر انجمن انبوه سازان اعلام کرده این است 
که نهادهای تولید افزایش قیمت داشته است. نمونه بارز آن افزایش قیمت 
سیمان در بازار است. دیگر نهاده های تولید هم از قافله افزایش قیمت ها عقب 
نمانده است. این فعال حوزه مسکن می گوید »ما با افزایش نهاده های تولید 
در ماه های آینده مواجه خواهیم بود.می شــود که دلار در کشــور به ۴۰ هزار 
تومان برســد و انتظار داشته باشیم که تولیدکنندگان نهاده های ساختمانی 
کماکان با دلار ۲۶ هزار تومانی یا دلار ۳۰ هزار تومانی محصولات خود را 
عرضه کنند. به اعتقاد من نهاده های ساخت مسکن در چند ماه آینده دچار 
افزایش قیمت می شود و به تبع آن، هزینه های ساخت افزایش پیدا می کند.

رویدادهفته
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بازدهی ماهانه صنعت نســبت به کل بازار نشــان از قدرت جذب 
نقدینگی این صنعت دارد و ما در این یادداشت به دنبال یافتن علت این 
اقبال عمومی و بررسی جذابیت برخی نمادهای این صنعت هستیم.

افزایش ۵۰ درصدی قیمت املاک و رشد ۲۰ درصدی نرخ ارز در چند 
ماهه اخیر، دلایل اصلی استقبال بازار از بانکی ها محسوب می شوند. 
اما اینکه چرا در یک ماه گذشــته این رشــد چشمگیر بوده به نوسان 
ارزی در این مدت و نزدیک شدن به گزارش های فصلی برمیگردد. 
گزارش هایی که در نمادهایی چون وبملت، وپست و سامان حاکی 
از رشد درآمدهای عملیاتی و سود خالص بوده است. وبملت با رشد 
ســود ناشــی از افزایش درآمد تسهیلات و همچنین کاهش هزینه 
مطالبات مشــکوک الوصول موفق به این رشــد ســود شده و هنوز 
منتظر پتانسیل اصلی خود در درآمد تسعیر ارزی است، درآمدی که 
با دارایی ۶ تا ۷ میلیارد دلاری این بانک بسیار حائز اهمیت است و در 
۴ سال گذشته بیش از ۷۰ درصد سود خالص شرکت را تشکیل داده 
است. وپست به عنوان نماد رو به رشد جدید با رشد جذب نقدینگی 
و در نتیجه افزایش تسهیلات دهی و افزایش ۱۰ درصدی درآمدها 
در هر فصل از نمادهای جذاب بانکی است که امید به تداوم رشد با 
ثبات و کم نوسان را در فصل ها و سال آینده نیز دارد. بانک سامان 
هم بعد از افت قیمتی که به دلیل کاهش ۷۰ درصدی سود خالص به 
دلیل افت حاشیه سود عملیاتی و افزایش برخی هزینه های اداری و 
کارمزدی داشت، با تثبیت روند رو به رشد جذب سپرده و تسهیلات 
دهی موفق به افزایش سود نسبت به فصل قبل شد؛ هرچند با نادیده 
گرفتن عملکرد فصل بهار، برای سال آینده نهایتاً رشد ۱۵ درصدی 

سود خالص را نسبت به امسال پیش بینی می کنیم.
بــا امیــدواری بــه پیگیری مجدد بانک ها بــرای فروش املاک و 
دارایی های مازاد به ویژه مشــمولان ماده ۱۴۱، نمادهایی که زیان 
انباشــته ســنگین دارند مجدداً مورد توجه بازار قرار گرفتند، آن هم 
در کنار جذابیت افت قیمت در چند ماهه اخیر؛ ســمایه، وشــهر، دی 
نمایندگان این بخش از نمادهای بانکی هستند که بیشترین بازدهی 
ماهانه و فصلی را بین بانکی داشــتند. دی به عنوان ارزانترین نماد 
بانکی و وشهر با داشتن قابلیت افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی 
دارایی ها و فروش املاک مازاد هنوز جذاب هستند. نمادهای اختیار 
معامله بانک دی هم در روزهای گذشته از بیشترین ارزش معاملات 
برخوردار بودند. اما بانک سرمایه با زیان انباشته ۴۶ همت که بیش از 
۱۰۰ برابر سرمایه این بانک است، نقطه روشنی پیشروی خود ندارد.
وبصادر و وتجارت دوقلوهای نام آشــنای بازار هم پتانسیل قیمت 
ارزان و احتمال فروش دارایی، از رتبه های نخســت بازدهی بین 
بانکی ها بودند. وپاسار در هم مسیری با بیمه پاسارگاد )بپاس( بعد از 
حمایت های حقوقی و حداقل ریزش در بازار منفی دو سال گذشته، 
بالاخره مغلوب عرضه و تقاضای بازار شــد و به همراه میدکو یار 
قدیمی خود، از زیانده ترین نمادهای صنعت خود از ابتدای تابستان 
بودند. در انتها وســالت به عنوان کوتوله اعجوبه بانکی ها، پس از 
بازدهی خیره کننده در یک ســاله منتهی به تابســتان سال جاری، 
در مســیر اصلاحــی خود از کــم بازده ترین های بانکی در فصل و 

ماه جاری بود.
با انتظارات تورمی در ســال آینده و اجبار بانک مرکزی بر اصلاح 
ســاختار و دارایی های بانکی، هر ۳ پتانســیل رشد درآمد عملیاتی، 
افزایش درآمد تســعیر ارز و فروش دارایی در بانکی ها پا بر جا اســت 
و به ترتیب سامان و وپست در اولی، وبملت در دومی، وشهر و دی 

در سومی بهترین وضعیت را در سال آینده دارند.

سقوط بورس های جهانی در راه است؟

براســاس نظرسنجی اخیری که ســایت visual capitalist در 
کشــورهای مختلف برای پیش بینی روند بورس های جهانی در 
ســال ۲۰۲۳ انجام داده اســت، نتایج نشان می دهند که کفه ترازو 

به سمت یک سقوط دیگر سنگینی می کند.
ســال ۲۰۲۲ بــرای بورس هــای جهانی ســال ســختی بود و 
ســرمایه گذاران سهام شرایط نامساعدی را دنبال کردند. افزایش 
چشمگیر تورم در اقتصادهای بزرگ دنیا و به دنبال آن سیاست های 
انقباضی شدیدی که از سمت بانک های مرکزی رخ داد، بازار سهام 
را در یک روند نزولی قرار داد و شاخص بازارها از قله های خود فاصله 
چشمگیری گرفتند. از آنجا که چشم اندازهای اقتصادی همچنان از 
تداوم سیاست های انقباضی اگرچه با سرعت کمتر خبر می دهند و 
برخی پیش بینی ها نیز از احتمال بالای یک رکود اقتصادی جهانی 
صحبت می کنند، نگرانی بابت کاهش دوباره شاخص های سهام 
در کشــورهای مختلف به اوج خود رســیده است. در همین راستا 
ســایت Visual capitalist نظرســنجی جامعی را در کشورهای 
مختلف انجام داده و از عموم مردم خواســته اســت که پیش بینی 
خود را از احتمال یک سقوط دیگر در بازار سهام طی سال ۲۰۲۳ 
عنوان کنند. همانطور که در تصویر پیداست، در مقایسه سال های 
مختلف بین ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۳، تقریباً در تمامی کشورها و اقتصادهای 
مهم دنیا، تجمیع نظرات در سال جدید میلادی به سمت احتمال 
یــک کاهــش دوباره خبر می دهند به طوری که بیش از ۵۰ درصد 
جمعیت این کشورها در انتظار کاهش دوباره قیمت سهام هستند. 
نکته جالب توجه اما کشــور چین اســت که به واسطه بازگشایی و 
رهایی از قرنطینه بعد از بیش از ســه ســال، امیدواری بیشتری به 

روند صعودی بازار سهام خود دارند.

 آخرین وضعیت صنعت بانکداری در بازار سرمایه

برخی 
نمایندگان 

مجلس 
انتقادات و 

مخالفت های 
خود را با 

نحوه فعلی 
عرضه خودرو 

در بورس 
آغاز کرده اند 

که به گفته 
کارشناسان و 
مسئولان این 

روش در شرایط 
فعلی بهترین 
گزینه ممکن 

است

تقا بل 
بهارستان 
با بورس 
کالا

چرا برخی نمایندگان مجلس مخالف 
عرضه خودرو در بورس کالا هستند؟

برخــی نمایندگان مجلس بــه عرضه خودرو در 
بــورس اعتراض دارند؛ آن هــا می گویند اجرای 
این طرح باید با شــرایط خاصی صورت بگیرد. در 
حالی که وزارت صمت و اقتصاد، رییس ســازمان 
بورس، دو خوروســاز بزرگ و کارشناسان صنعت 
خودرو موافق عرضه خودرو در بورس کالا هستند؛ 
مخالفت هایی از ســوی برخی نمایندگان مجلس 

به گوش می رسد.
نماینــدگان مجلس که خــود از موافقان عرضه 
خــودرو در بــورس کالا بودند و طرحی هم در این 
زمینــه آماده کــرده بودند؛ اکنون به نحوه عرضه 
خــودرو در بورس کالا اعتراض دارند و می گویند 
دولت به جزییات مدنظر آنها توجهی نکرده است.
روح الله ایزدخــواه، نماینــده تهران در مجلس از 
منتقــدان وضعیت فعلی عرضه خودرو در بورس 
اســت. او گفته است که »عرضه خودرو در بورس 
باید شــرایط و قواعدی داشــته باشد و شیوه فعلی 

عرضه خودرو در بورس را ما قبول نداریم.«

ایزدخواه همچنیــن از اختصاص درآمد اضافه بر 
قیمت پایه خودروها در بورس کالا به خودروسازان 

انتقاد کرده است.
همچنین جلال رشیدی کوچی، نماینده مرودشت 
در مجلس نیز به تندی از برنامه دولت برای عرضه 
خودروهــای وارداتی در بورس کالا انتقاد کرده و 
دســت های پشت پرده را عامل عرضه خودرو در 
بورس با هدف گران شــدن قیمت خودرو دانسته 
است. او گفته تا زمانی که خودرو با تعرفه پایین و 
خودروی کارکرده وارد نشود؛ مشکلات این بخش 

رفع نخواهد شد.
در همین زمینه رحمت الله فیروزی، نماینده نطنز 
در مجلس شورای اسلامی به اقتصادآنلاین گفت: 
بازتــاب عرضه خودرو در بورس کالا خوب نبوده 
و رضایتمندی ایجاد نشــده و باعث گرانی خودرو 
شده است. این افزایش قیمت قابل قبول نیست، 

دولت باید این وضعیت را مدیریت و مهار کند.
فیروزی با بیان این که از موافقان این طرح بودم 

اما تجربه خوبی نشده؛ افزود: دولت باید براساس 
نیازهــای واقعــی جامعه برنامه ریــزی کند؛ این 

رهاشدگی درست نیست.
آثار مثبت عرضه خودرو در بورس کالا ��

در حالــی برخی نمایندگان مجلــس انتقادات و 
مخالفت هــای خود را با نحوه فعلی عرضه خودرو 
در بــورس آغاز کرده اند که به گفته کارشناســان 
و مســئولان این روش در شــرایط فعلی بهترین 

گزینه ممکن است.
از جملــه آثــار مثبت عرضه خــودرو در بورس تا 
به امروز حذف قیمت گذاری دســتوری و رانت و 

دلالی بوده است.
با فروش خودرو به صورت قرعه کشی، تقاضاهای 
کاذبــی شــکل گرفت که حاکــی از دلالی های 
گســترده بود. پیش از این یک کارشناس صنعت 
خــودرو در گفت وگو با اقتصادآنلاین گفته بود که 
بــالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومــان رانت در حوزه 
فروش خودرو در ۵ سال گذشته تولید شده است.

حالا آن طور که رییس سازمان بورس گفته عرضه 
خودرو در بورس کالا در این چند ماه گذشته با وجود 
این که محدود هم بوده باعث حذف رانت ۱۱ هزار 
میلیارد تومانی و مانع سوداگری دلالان شده است.
همچنیــن عرضه خــودرو در بورس باعث حذف 
قیمت گذاری دســتوری شده است. در حال حاضر 
با وجود افزایش قیمت نســبت به نرخ کارخانه ای 
خــودرو در فضای رقابتی بورس، باز هم خودرو با 
اختلاف قیمت قابل توجهی نســبت به بازار آزاد 
به دســت متقاضی می رسد.به اذعان کارشناسان، 
عرضه خودرو در بورس هم به نفع مصرف کننده و 
هم خودروساز است؛ در فضای رقابتی شکل گرفته 
متقاضی خودرو را با قیمت واقعی خریداری می کند 
و زیان خودروســاز هم از قیمت گذاری دستوری 
کاهــش می یابد. همچنین شــرایط خرید خودرو 
از بــورس هــم به صورتی اســت که باعث کوتاه 
 شدن دست واسطه ها و دلالان از این بازار خواهد 

شد.

محمدرضا قاسمی
تحلیلگر بازار سرمایه

مکث

فاطمه جوادی
روزنامه نگار

بورس کالا امروز میزبان  خودروهای وارداتی  خبرهــا حاکی از آن اســت کــه  امروز برای اولین بار بــورس کالا میزبان 
خودروهای چانگان وارداتی خواهد بود.شنیده می شود که اخیراً جلسه ای با 
حضور رئیس جمهور و معاون اول وی، ویژه پیگیری برنامه های اولویت دار 
دولت برگزار شــده اســت. در این جلسه وزیر صمت گزارشی از نهایی شدن 
ثبت سفارش واردات ۷۰ هزار خودرو ارائه کرده و خواستار تأمین ارز با منشأ 
خارجی و اخذ مصوبه ای برای قیمت گذاری خودروها در گمرک شده است.

بر اساس مصوبات جلسه ویژه پیگیری برنامه های اولویت دار دولت، اولین 
عرضه گروه خودروهای وارداتی برای چانگان های وارداتی در بورس کالا، 
امروز عملیاتی خواهد شد. تأکید بر استفاده از ارز منشأ خارجی برای واردات 
خودرو و تســهیل واردات برای افرادی که ارز در خارج کشــور دارند، از دیگر 
مصوبات این جلســه بوده اســت. زمان اولین عرضه خودروهای وارداتی در 

بورس کالا “احتمالًا” سه شنبه خواهد بود و چانگان با گرفتن پذیرش، آماده 
عرضه روی تابلو اســت. گویا قرار اســت، بر اساس برآورد اولیه، قیمت پایه 
این خودرو حداقل ۵۷۰ میلیون تومان باشــد که توســط بورس کالا تأیید و 
اطلاع رســانی خواهد شــد.تأیید می شود، موضوع اولین عرضه خودروهای 
وارداتی در بازار ســرمایه فردا، بر اســاس اخبار غیر رســمی است؛ بر همین 
اســاس این موضوع از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت مورد پیگیری 
است و به زودی اخبار تکمیلی اطاع رسانی می شود.گفتی است که سوم دی 
ماه، پس از یک وقفه بالغ بر چهار ساله )از تیرماه ۱۳۹۷(، نخستین محموله 
خودروهــای وارداتی شــامل ۲۲ خــودرو و ۶ نمونه محصولات کیا از جمله 

ســراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، ســونت )شاسی بلند( و اسپورتیج )شاسی بلند( 
از کره جنوبی وارد کشــور شــد.پس از آن گویا تعداد خودروی چانگان وارد 
کشور شده است که اطلاع رسانی رسانه ای نداشت.همچنین در اول بهمن 
ماه نیز ۱۲۰ دســتگاه خودرو ســاخت شرکت هیوندا محصول کره جنوبی از 
نوع سواری سدان و مدل ۲۰۲۳ نیز وارد بندر شهید باهنر شد.پس از ترخیص 
اولین محموله خودروهای وارداتی، سخنگوی وزارت صمت، ضمن اشاره به 
ادامه روند ثبت سفارش برای واردات خودرو، اعلام کرده بود که اولین فروش 
خودروهای خارجی در بستر بورس کالا انجام خواهد شد و در تابلوی بورس 
کالا به فروش می رسند. تمام مجوزهای لازم برای فروش و شماره گذاری 
خودروهای خارجی انجام شــده اســت و اکنون هیچ مانعی برای واردات، 

ترخیص، شماره گذاری و فروش خودروها وجود ندارد.

 تأســیس شرکت با مســئولیت محدود آژیراک نما گستر 
درتاریــخ  ۱4۰۱/۱۱/۱۲بــه شــماره ثبــت 6۰8۵۹۲ به 
شناســه ملی ۱4۰۱۱۹43۲3۲ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
می گردد. موضوع فعالیت: خدمات عمومی شــامل تشریفات 
مجالس شــامل فیلمبــرداری و آتلیه عکس و آتلیه حرفه ای و 
تمام دیجیتالی و عکاســی کلاسیک و اسپرت بصورت رنگی و 
سیاه ســفید سنتی و تصویر در تصویر و ارائه خدمات میکس 
و مونتاژ و فتوشــاپ و اســکن تصاویر، انجام کلیه فعالیت ها و 
خدمات وابسته و تصویربرداری از مجالس و محافل همگانی و 
مناسبت ها و مراکز اجتماعی و ورزشی و تفریحی و سمینارهای 
علمی و تربیتی و کنگره ها و مراســم های سازمانی و شرکت ها 
و مجتمع های صنعتی و خدماتی و ارائه انواع خدمات عکاســی 
حرفه ای و صنعتــی از محصولات متنوع صنعتی، عقد قرارداد 
با اشــخاص حقیقی و حقوقی، شرکت در مناقصات و مزایدات 
دولتی و خصوصی، اخذ و اعطای نمایندگی از مؤسسات داخلی 
و خارجی، ایجاد شــعبه در داخل و خارج از کشــور، شرکت و 
برپایی در همایش ها و کنفرانســها و نمایشگاههای داخلی و 
بین المللی، اخذ انواع تســهیلات از بانکها و ســایر مؤسسات 
مالــی و اعتباری درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از 
مراجــع ذیربط مــدت فعالیت: از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی: استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، 
شهر تهران، امجدیه-خاقانی، خیابان شهید دکتر مفتح، کوچه 
شاهرخ، پلاک ۱۲، طبقه ۱ کدپستی ۱۵748436۱4 سرمایه 
شــخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال 
نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای محسن تقیلوی 
کذرجی به شــماره ملی ۰۰8۲7۰4۵46 دارنده ۹۹۰۰۰۰۰۰ 
ریال ســهم الشرکه آقای بیرامعلی تقیلوی کذرجی به شماره 
ملی ۱۵33۵8۱444 دارنده ۱۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشرکه 
اعضا هیئت مدیره آقای محســن تقیلوی کذرجی به شــماره 
ملی ۰۰8۲7۰4۵46 به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود 
و به ســمت عضو اصلی هیئت مدیــره به مدت نامحدود آقای 
بیرامعلی تقیلوی کذرجی به شــماره ملی ۱۵33۵8۱444 به 
ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت عضو 
اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: کلیه 
اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور موسســه از قبیل چک، سفته، 

بروات، قراردادها عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء مدیرعامل به تنهایی همراه با مهر موسسه معتبر 
می باشــد. اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع 
فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 

ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 
مؤسسات غیرتجاری تهران )۱4۵466۹(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود پیشتازان صادرات 
و واردات امیر گستر فوژان به شناسه ملی ۱۰۱۰36۹3۹67 و 
به شماره ثبت 33۰۲6۲ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ  ۱4۰۱/۱۰/۲7تصمیمات ذیل اتخاذ شد آقای 
امیرمحمد لاهوتی به شــماره ملی ۰۹3۹8۹۲۲۰۰ با پرداخت 
۵,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه خود 
را به میزان ۵,۰۰۰,۵۰۰,۰۰۰ ریال افزایش داد. -آقای بنیامین 
لاهوتی به شماره ملی ۰۹4۵38۱73۵ با ۵,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ 
ریال به صندوق شــرکت ســهم الشــرکه خود را به میزان 
۵,۰۰۰,۵۰۰,۰۰۰ ریال افزایش داد. در نتیجه سرمایه شرکت 
از مبلغ ۱,۰۰۰,۰۰۰ ریال به ۱۰,۰۰۱,۰۰۰,۰۰۰ ریال افزایش 
یافت و ماده مربوطه در اساســنامه شــرکت اصلاح می گردد. 

لیست نهایی بشرح فوق است.
 ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱4۵467۰(

 تأســیس شرکت با مسئولیت محدود الفبای تجارت ایرانیان 
درتاریخ ۱4۰۱/۱۱/۱۲ به شــماره ثبت 6۰86۱4 به شناسه 
ملی ۱4۰۱۱۹4۵۹۹۲ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که 
خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد. موضوع 
فعالیت: ارائه کلیه خدمات و مشاوره در زمینه امور مالی، مالیاتی 
و تهیه و ارســال لیســت بیمه. کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی، 
برگزاری دوره های آموزش حسابداری حضوری یا غیر حضوری، 
برگزاری همایش و ســمینارهای مرتبط با حرفه حسابداری و 

ســایر موارد مرتبط به صورت داخلــی و بین المللی، معرفی و 
اعزام حسابدار به شرکتها و مؤسسات، استقرار و آموزش نرم 
افزارهای حسابداری، در صورت ضرورت پس از اخذ مجوزهای 
لازم. اجرای طرح های جامع فن آوری اطلاعات شــامل تحلیل 
و طراحی و تولید و استقرار و راه اندازی و پشتیبانی راه کارهای 
مبتنی بر نرم افزار، فروش سخت افزار و تهیه و پشتیبانی نرم 
افزارهــای کامپیوتری، خرید و فروش و صادرات و واردات کلیه 
کالاهای مجاز بازرگانی، شــرکت در مناقصات و مزایدات، عقد 
قرارداد با اشــخاص حقیقی و حقوقی داخلی و خارجی، اخذ و 
اعطای نمایندگی از شــرکت ها و مؤسســات داخلی و خارجی، 
تأمین نیروی انسانی مورد نیاز شرکتها. درصورت لزوم پس از 
اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از تاریخ ثبت 
به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، شهرستان تهران، 
بخش مرکزی، شــهر تهران، نارمک، میدان چهل و هشتم، بن 
بســت شهید خســرو امیر زادگان، پلاک ۱4، طبقه ۲، واحد 4 
کدپســتی ۱68۱844۵۱۵ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت 
اســت از مبلغ ۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه 
هر یک از شرکا آقای محمد دشتی رحمت آبادی به شماره ملی 
۰۰8۱846۰۲۹ دارنده ۵۰۰۰۰۰۰ ریال ســهم الشرکه آقای 
محمد حسن ســرافراز یزدی به شماره ملی ۰۹38۱۹۵۱4۱ 
دارنده ۵۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای 
محمد دشــتی رحمت آبادی به شماره ملی ۰۰8۱846۰۲۹ به 
ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به ســمت 
رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای محمد حسن سرافراز 
یزدی به شــماره ملی ۰۹38۱۹۵۱4۱ به سمت نایب رئیس 
هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره 
به مدت نامحدود آقای مسعود زمانی شیشه گران به شماره ملی 
۰۹4۵۱۹7667 به سمت مدیرعامل )خارج از هیئت مدیره( به 
مدت نامحدود دارندگان حق امضا: کلیه اوراق و اســناد بهادار و 
تعهدآور شــرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها، عقود 
اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضاء رئیس هیئت مدیره و نائب 
رئیس هیئت مدیره متفقاً همراه با مهر شــرکت معتبر می باشد 
اختیارات مدیر عامل: طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور 

به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )۱4۵467۱(
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مریخ نورد استقامت انبار کردن نمونه های سیاره 
سرخ را تکمیل کرد

مریخ نورد استقامت )Perseverance( ناسا آخرین مورد از ۱۰ 
لوله نمونه را روی سطح مریخ انبار کرده است تا به این ترتیب 
همانطور که ناسا در بیانیه اش اشاره می کند، »اولین انبار نمونه 
بشــریت در دنیایی دیگر« را تکمیل کرده است. این مریخ نورد 
شــش هفته پیش به عنوان بخشی از مأموریت بازگشت نمونه 
مریخ برای مطالعات بیشــتر، ذخیره ســازی لوله های تیتانیوم 
حاوی نمونه هایی از سنگ و غبار سیاره سرخ را آغاز کرده بود.

ناسا در بیانیه خود توضیح می دهد که استقامت در شرایط خوبی 
قرار دارد و اکنون یک مأموریت طولانی را برای کاوش در قلمرو 
Delta Top انجام خواهد داد. انتظار می رود که این مأموریت 
حدود هشــت ماه طول بکشــد و در آن سنگ ها و رسوباتی که 
به نظر می رســد توســط یک رودخانه باستانی به دهانه جیزرو 

منتقل شده اند، بررسی خواهند شد.
در واقع تمرکز مأموریت اصلی آن اکنون به عملیات احیاء اراضی 

نمونه های مریخی آینده معطوف شده است.
عملکرد استقامت در مریخ

Perseverance در فوریــه ۲۰۲۱ روی مریــخ فرود آمد و در 
منطقه ای به عرض ۴۵ کیلومتر به نام دهانه جیزرو قرار گرفت 
و مأموریت اصلی آن جســتجو نشــانه هایی از حیات میکروبی 
باستانی و جمع آوری نمونه هایی از محیط مریخ است. دانشمندان 
بر این باور هستند که میلیاردها سال پیش، دهانه جیزرو احتمالًا 
دارای رودخانه ای بوده که به دریاچه ای وسیع منتهی می شده و 

شرایط لازم برای حیات میکروبی را دارا بوده است.
مریخ نــورد در حال حاضر ۱۷ نمونه ابتدایی را حمل می کند که 
ناســا امیدوار اســت در نهایت پس از تحویل به یک فرودگر به 
زمین بازگردانده شــود. مکان هر لوله به دقت ترســیم شــده تا 
بتوان آن ها را با دو هلیکوپتر شبیه به نبوغ )Ingenuity( پیدا و 

جمع آوری کرد، حتی اگر پوشیده از گرد و غبار باشند.
ناســا در حال حاضر تخمین می زند که فرودگر نمونه برداری 
بتواند حداقل تا سال ۲۰۲۸ وارد سیاره سرخ شود و نمونه های 
جمع آوری شده حداقل تا سال ۲۰۳۳ به زمین نخواهند رسید.

آمریکا با تیک تک شاخ به شاخ شد!

زومیت: یکی از سناتورهای آمریکایی با ارسال نامه به مدیران 
عامل اپل و گوگل خواســتار حذف فوری شبکهٔ اجتماعی تیک 

تاک از اپ استور و گوگل پلی شده است.
مایــکل بنت، ســناتور دموکرات ایالــت کلرادو، از اپل و گوگل 
درخواســت کرده اســت اپلیکیشــن تیــک تاک را فــوراً از 
فروشگاه های آنلاین اپ استور و پلی استور حذف کنند. سناتور 
بنت درخواست خود را در نامه ای مستقیم خطاب به تیم کوک و 
سوندار پیچای، مدیران عامل اپل و گوگل، مطرح کرده است.

درخواســت ســناتور بنــت از اپل و گــوگل جدیدترین تلاش 
نماینــدگان آمریــکا برای مقابله با شــبکهٔ اجتماعی محبوبی 
اســت که مالکش در کشــور چین فعالیت می کند. نمایندگان 
جمهوری خواه و دموکرات ایالات متحده از اوایل ســال جاری 
میلادی تلاش کرده اند محدودیت های ســخت گیرانه ای علیه 
تیک تاک اعِمال کنند. آنان همچنین به دنبال ممنوعیت کامل 

تیک تاک در کشور آمریکا هستند.
مخالفان تیک تاک عقیده دارند که این شبکهٔ اجتماعی محبوب 
داده هــای کاربــران آمریکایی را دردســترس دولت چین قرار 
می دهد. این در حالی اســت که تیک تاک چنین ادعاهایی را 

به شدت رد می کند.
سناتور بنت می گوید اثرگذاری گستردهٔ تیک تاک و جمع آوری 
حجم عظیمی از داده به وسیلهٔ این اپلیکیشن، امنیت ملی ایالات 
متحده را با خطر مواجه می کند؛ چون شرکت مادرش تعهدهایی 
به قوانین چین دارد. بنت که عضو کمیتهٔ اطلاعات ســنا اســت، 
نخستین قانون گذار آمریکایی محسوب می شود که برای حذف 
تیک تاک از فروشــگاه های اپ اســتور و پلی استور مستقیماً به 

تیم کوک و سوندار پیچای نامه می زند.
تیک تاک از سه سال پیش وارد مذاکره با دولت ایالات متحده 
و خصوصاً کمیتهٔ ســرمایه گذاری خارجی در آمریکا شده است 
تــا به نگرانی قانون گذاران این کشــور پایان دهد. مدیرعامل 
تیک تاک ســال گذشــته در مصاحبه ای از »پروژهٔ تگزاس« 
پرده برداشــت. تیک تاک در قالب این پروژه قصد دارد تمامی 
داده های ویرجینیا و ســنگاپور را به ســرورهای شرکت اوراکل 
در آمریــکا منتقــل کند. وظیفهٔ نظارت بــر این داده ها برعهدهٔ 
زیرشــاخهٔ جدیدی به نام »شــرکت امنیت داده های آمریکایی 

تیک تاک« خواهد بود.
با وجود انجام مذاکرات، احتمال ممنوعیت تیک تاک در آمریکا 
به مرورزمان افزایش یافته است؛ چون برخی از گزارش ها ادعا 
می کننــد کارکنان شــرکت بایت دنــس )مالک تیک تاک( در 
ســال های اخیر به داده های کاربران آمریکایی دسترســی پیدا 
کرده اند.اواخر ســال گذشــتهٔ میلادی، فوربز در گزارشی گفت 
کارمندان بایت دنس داده های کاربران آمریکایی را مشــاهده 
کرده اند. بایت دنس با تأیید این گزارش گفت هر چهار کارمند 
خاطی را اخراج کرده اســت که دو نفر از آن ها در چین ســاکن 
بودنــد. تیک تاک و کمیتهٔ ســرمایه گذاری خارجی در آمریکا 
هنــوز به توافق دســت پیدا نکرده انــد. ورج می گوید مذاکرات 
متوقف شــده اســت و احتمالًا به این زودی ها هیچ گونه توافقی 

را شاهد نخواهیم بود.

دریچه

طبق آنچه 
کوآنتا مگزین 
می نویسد، طبق 
فرضیه مغز 
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اپل می گوید آیفون ۱۴ استاندارد پرقدرت تر از آیفون ۱۳ پرو است

 A۱۵ ٔبه گفتهٔ اپل، آیفون ۱۴ با وجود اســتفاده از پردازنده
قدرت پردازشی بیشتری نسبت به آیفون ۱۳ پرو دارد.

مدیر ارشــد طراحی آیفون می گوید مدل استاندارد آیفون 
۱۴ بــا وجود اســتفاده از همان پردازنــدهٔ آیفون ۱۳ پرو، 
قدرت پردازشــی بیشتری نســبت به این گوشی دارد. دو 
آیفون موردبحث از تراشــهٔ A۱۵ استفاده می کنند که اپل 

در سال ۲۰۲۱ معرفی کرد.

اپل می گوید دلیل عملکرد بهتر A۱۵ در گوشی آیفون ۱۴ 
این است که پردازندهٔ موردبحث کمتر از نسل قبل مستعد 
مواجهه با گلوگاه حرارتی است. درواقع آیفون ۱۴ عملکرد 
پایدار طولانی تری نســبت به آیفون ۱۳ پرو ارائه می دهد، 
چون این گوشــی در بخش داخلی یک ســری تغییرات به 
خود دیده است.آیفون ۱۴ ساختار آلومینیومی جدیدی در 
بخش مرکزی دارد که همچون ستون فقرات گوشی عمل 
می کند. این ساختار آلومینیومی بخش بیشتری از گرمای 
تولیدشــده توسط پردازنده را پخش می کند.اپل همچنین 

می گوید با وجود شباهت های زیاد بین آیفون ۱۴ و آیفون 
۱۳، همچنان دلایلی منطقی برای ارتقاء به گوشی جدید 
وجود دارد. آیفون ۱۴ نه تنها ســبک تر اســت بلکه ساده تر 
و ارزان تر تعمیر می شــود و عمر باتری طولانی تری ارائه 
می دهــد. همچنین دوربیــن اصلی آیفون ۱۴ بزرگ تر از 
آیفون ۱۳ پرو اســت. این دوربین به حســگر بزرگ تری 
مجهز اســت که در محیط های کم نور عملکرد بهتری از 
خود نشان می دهد. در پنل پشتی آیفون ۱۴ از حسگر نور 

محیطی کاملًا جدیدی استفاده شده است.

چه زمانی 
مغز در اوج 
عملکرد خود 
کار می کند؟

پدیده بحرانی بودن می تواند ظهور ناگهانی ویژگی های 
جدیدی را در طیف وســیعی از سیســتم های پیچیده از 
سقوط بهمن گرفته تا دسته های پرندگان و سقوط بازار 
سهام توضیح دهد. دانشمندان علوم اعصاب اکنون به 
دنبال شواهدی هستند که نشان دهد بحرانی بودن در 

شبکه های عصبی مغز نیز عمل می کند.
 critical( در طول چند دهه گذشته فرضیه مغز بحرانی
brain hypothesis( بــه دانشــمندان علوم اعصاب 
کمک کرده اســت تا دریابند که مغز انســان چگونه 

به عنوان نیروگاه پردازش اطلاعات عمل می کند.
طبق آنچه کوآنتا مگزین می نویســد، طبق فرضیه مغز 
بحرانی، مغز همیشــه بین دو حالت فعالیت در نوســان 
اســت: یک مرحله تصادفی که در آن عمدتاً غیرفعال 
اســت و یک حالت منظم که در آن فعالیت بیش از حد 
دارد و در آستانه تشنج قرار دارد. این فرضیه پیش بینی 
می کنــد کــه بین این دو حالــت، در نقطه مطلوبی که 
به عنوان نقطه بحرانی شناخته می شود، مغز دارای تعادل 
کاملی از گوناگونی و ساختار است و می تواند پیچیده ترین 
و پراطلاعات تریــن الگوهای فعالیت را تولید کند. این 
حالــت بــه مغز اجازه می دهد تا چندین وظیفه پردازش 
اطلاعات از انجام محاسبات تا انتقال و ذخیره اطلاعات 

را به طور همزمان بهینه سازی کند.
برای نشان دادن این موضوع که چگونه فعالیت درون 
مغز یا به طور دقیق تر فعالیت درون یک شبکه عصبی 
مانند مغز ممکن اســت بر انتقال اطلاعات ازطریق آن 
تأثیــر بگذارد، می توانیم بازی حدس زدن ســاده ای را 

انجام دهیم.
تصور کنید شبکه ای با ۱۰ لایه نورون داریم که در هر 
لایــه ۴۰ نورون وجود دارد. نورون ها در لایه اول، فقط 
نورون هــای لایه دوم را فعــال می کنند و نورون های 
موجود در لایه دوم فقط نورون های درون لایه ســوم 
را فعــال می کننــد و به همین ترتیب. حال من تعدادی 
از نورون ها را در لایه اول فعال می کنم، اما شــما فقط 
می توانیــد تعداد نورون های فعال در لایه آخر را ببینید. 
بیایید ببینیم که تحت ســه شــدت متفاوت از اتصالات 
شــبکه، تا چه حد می توانید تعداد نورون هایی را حدس 

بزنید که من فعال کرده ام.
ابتــدا بیاییــد اتصالات ضعیف را درنظر بگیریم. در این 
مورد نورون ها به طور معمول به طور مستقل از هم فعال 
می شــوند و الگوی فعالیت شبکه تصادفی است. مهم 

نیســت که چه تعداد نورون را در لایه اول فعال کنم، 
تعداد نورون های فعال شــده در آخرین لایه به ســمت 
صفر میل می کند، زیرا اتصالات ضعیف انتشار فعالیت 
را سرکوب می کند. این امر موجب می شود بازی حدس 
زدن ما بسیار دشوار شود. مقدار اطلاعات موجود در لایه 
اول که از روی آخرین لایه می توانید به دست بیاورید، 

عملًا هیچ است.
ســپس اجازه دهید اتصالات قوی تر را درنظر بگیریم، 
حتماً مطمئن هستید که این وضعیت اطلاعات را به خوبی 
منتقل خواهد کرد؟ درواقع، چنین اتفاقی نمی افتد. وقتی 
یک نورون دارای اتصال قوی فعال می شــود، چندین 
نــورون دیگــر را فعال می کند و این فعالیت تا زمانی که 
تقریباً تمامی نورون ها در لایه نهایی فعال شوند، منتشر 
می شود. فعالیت ادامه پیدا می کند، اما این اشباع به شما 
اجــازه نمی دهد تــا با دقت حدس بزنید که آیا من یک 
نــورون را در لایــه اول فعال کــرده ام یا کل ۴۰ نورون 
را؟ این تقویت بیشتر آن اطلاعات را از بین برده است.

درنهایــت بیایید حالت بحرانی را درنظر بگیریم که حد 
وســط دو مورد توصیف شــده است. در حالت بحرانی، 
تعداد اتصالات بین دو مثال گذشــته قرار دارد. در این 
حالت از مشــکل ســرکوب یا تکثیر بیش از حد اجتناب 
می کنیم و تعداد نورون های فعال شده تقریباً در سراسر 

لایه ها حفظ می شود.
اگر ۱۲ نورون را در لایه اول فعال کنیم، ممکن است بین 
۹ تا ۱۵ نورون فعال را در آخرین لایه ببینید. می توانید 
تعداد نورون هایی را که فعال کردم، نه کاملًا دقیق بلکه 

با دقت قابل قبولی استنباط کنید.
اگر عددی از ۱ تا ۴۰ را انتخاب کنم و شــما بپرســید 
که آیا کمتر از ۲۰ اســت؟ و من پاســخ بدهم بله، دامنه 
حدس های خود را به نصف رسانده اید. این کاهش عدم 
قطعیت معادل یک بیت اطلاعات است. می توانید دوباره 
محدوده را به نصف برســانید و با پرســیدن اینکه آیا 
بزرگ تر از ۱۰ است، یک بیت اطلاعات دیگر به دست 
آورید. در این نقطه بحرانی می توانید با دقت بیشــتری 
حدس بزنید که محرک چه بوده است، بنابراین، امکان 

انتقال بیت های بیشتری از اطلاعات وجود دارد.
در شــبکه زیربحرانی اتصالات آن قدر ضعیف هستند 
که تعداد بسیار کمی از نورون ها با هم جفت می شوند، 
بنابراین فقط چند مجموعه کوچک از نورون ها می تواند 
تشــکیل شود. در شبکه فوق بحرانی، اتصالات آن قدر 

قوی هستند که تقریباً کل نورون ها با هم جفت می شوند 
به طوری که فقــط امکان ایجاد یک مجموعه نورونی 

بزرگ را فراهم می کند.
در شبکه بحرانی، اتصالات به اندازه کافی قوی هستند 
که چندین مجموعه نورونی با اندازه متوسط به هم متصل 
شــود و درعین حال چنان ضعیف هستند که نمی توانند 
در قالب یک مجموعه بزرگ با هم ادغام شــوند. این 
تعادل منجر به بزرگ ترین تعداد مجموعه های نورونی 
پایدار می شــود که ذخیره سازی اطلاعات را به حداکثر 

می رساند.
این فقط تئوری یا شبیه ســازی نیست: آزمایش ها هم 
روی شــبکه های مجــزای نورون هــا و هم روی مغز 
ســالم بســیاری از این پیش بینی ها را تأیید کرده است. 
علاوه براین، شــاهد ظهــور این مزیت ها در گونه های 
مختلفی مانند لاک پشــت ها، گربه ها و حتی انسان ها 

بوده ایم.
بیشــتر ایــن مطالعات روی بخــش بیرونی مغز یعنی 
قشــر مغز تمرکز داشته اند، اگرچه برخی شامل مناطق 
زیرقشری نیز بوده اند. به طورکلی، مطالعات نشان داده اند 

این شبکه ها در نزدیکی نقطه بحرانی عمل می کنند.
با وجود فراگیر بودن این پدیده، امکان مختل شدن آن 
وجود دارد. برای مثال، وقتی یک چشم موش پوشانده 
می شود، قشر بینایی آن از نقطه بحرانی دور می شود و 
اطلاعات را به شکل نامنظم تری منتقل می کند. )به نظر 
می رسد قشر مغز با این تغییر سازگار شود و پس از دو روز 

به طور خودبه خود به نقطه بحرانی برگردد(.
به طور مشابه، وقتی انسان ها دچار محرومیت از خواب 
هســتند، مغز آن ها وارد حالت فوق بحرانی می شــود. 
اگرچه خواب شبانه خوب می تواند آن را به نقطه بحرانی 

برگرداند.
بنابراین، شــاید همان طور که بــدن با وجود تغییرات 
محیطی، فشــار خون، دما و ضربان قلب را در محدوده 
ســالم حفظ می کند، مغز هم به طور طبیعی تمایل دارد 

در نزدیکی نقطه بحرانی عمل کند.
این بینش برای درک ســلامت عصبی مهم اســت: 
پژوهش هــای جدید نشــان داده اســت بیماری های 
مغــزی مانند صرع با ناتوانی در عمل کردن در نزدیک 
نقطه بحرانی یا بازگشــت به آن پس از دور شــدن از آن 

ارتباط دارد.
بنابرایــن، چرا ایــن دیدگاه از مغز بحرانی هنوز فرضیه 

اســت؟ درحالی که شــواهد به نفع آن خوب است، هنوز 
مورد بحث قرار دارد.

این ادعا که قشر مغز نزدیکی نقطه بحرانی عمل می کند، 
ادعایی گسترده است که شامل پردازش بهینه اطلاعات، 
سلامت عصبی و کاربردی تقریباً عمومی در بین گونه ها 

می شود. نیاز برای بررسی دقیق تر تعجب آور نیست.
نقدهــای اولیــه به این نکته اشــاره کرده اند که اثبات 
اینکه شبکه ای نزدیک نقطه بحرانی عمل می کند، به 
آزمایش های آماری پیشرفته نیاز دارد. البته در این مورد، 
کارشناسان حوزه پاسخی سازنده دادند و این روزها این 

نوع اعتراضات کمتر شنیده می شود.
اخیراً، برخی از پژوهش ها نشان داده اند که آنچه به عنوان 
نشانه بحرانی بودن درنظر گرفته می شود، ممکن است 
همچنین نتیجهٔ فرایندهای تصادفی باشد. پژوهشگران 
هنوز درحال بررسی این احتمال هستند، اما بسیاری از 
آن ها معیارهای جدیدی را برای تمایز میان بحرانی بودن 
آشکار از نویز تصادفی و بحرانی بودن واقعی از تعاملات 

جمعی میان نورون ها پیشنهاد کرده اند.
در همیــن حال، در طول ۲۰ ســال گذشــته پژوهش 
دراین زمینه به طور پیوسته پیشرفت کرده است. گسترش 
روش های مورد استفاده برای ارزیابی آن نیز رشد کرده 
است. اکنون بزرگ ترین پرسش ها بر این تمرکز دارند 
که چگونه عملکرد نزدیک نقطه بحرانی بر شــناخت 
تأثیر می گذارد و چگونه ورودی های خارجی می توانند 
شبکه را به سمت عمل کردن در اطراف نقطه بحرانی 
ببرند.ایده ها درمورد بحرانی بودن فراتر از علوم اعصاب 
گســترش پیدا کرده است. مهندسان با استناد به برخی 
از مقاله های اصلی درمورد بحرانی بودن در شبکه های 
عصبی زنده نشان داده اند که شبکه های خودسازمانده 
از ســوئیچ های اتمی می توانند ساخته شوند که نزدیک 
نقطه بحرانی عمل کنند، به طوری که بتوانند بســیاری 

از توابع را به شکل بهینه محاسبه کنند.
جامعه یادگیری عمیق همچنین شــروع به مطالعه این 
موضوع کرده است که آیا عملکرد نزدیک نقطه بحرانی 

شبکه های عصبی مصنوعی را بهبود می بخشد.
فرضیه مغز بحرانی ممکن است اشتباه یا ناقص باشد، 
اگرچه شواهد کنونی از آن حمایت می کند. در هر صورت، 
درک ایــن موضــوع باعث ایجاد انبوهی از ســولات و 
پاسخ هایی می شود که بیشتر از آن چه قبلًا می دانستیم 

به ما درمورد مغز و به طورکلی محاسبات می گوید.

جواد تاجی
روزنامه نگار

مریم صفدری
روزنامه نگار

مبین احمدی
روزنامه نگار

رویداد

مایکروســافت ابزارهای جدیدی برپایهٔ هوش مصنوعی معرفی کرده 
است که روی بهبود مهارت های گفتاری و حل مسائل ریاضی متمرکز 
هستند. مایکروسافت با تمام توان در تلاش است تا از مزایای ابزارهای 
هوش مصنوعی نهایت استفاده را ببرد. این شرکت که به تازگی چت بات 
بــه موتور جســت وجوی بینگ و مرورگر آج اضافــه کرده، ابزارهای 
آموزشــی هیجان انگیزی بر پایهٔ هوش مصنوعی به نمایش گذاشــته 
اســت. مایکروســافت از ابزارهای موردبحث به عنوان »شتاب دهندهٔ 
یادگیری« یاد می کند. به گفتهٔ مایکروســافت، ابزارهای آموزشی این 
شرکت مهارت های گفتاری و ریاضی دانش آموزان را تقویت می کنند 
و همزمان باعث ســاده تر شــدن کار معلم ها می شوند. مایکروسافت با 
این ابزارها، کودکان را برای دنیایی که از لحاظ تکنولوژیک پیشرفته تر 

از همیشه می شود، آماده می کند.

ابزار مایکروسافت تیمز برای معلم ها
به گزارش انگجت، Speaker Progress ابزار آموزشی جدیدی برای 
معلم ها اســت. مایکروســافت می گوید این ابزار »با ساده کردن فرآیند 
تهیه، بررســی و تجزیه وتحلیل تکالیف مربوط به مهارت های گفتاری 
و ارائــه برای دانش آمــوزان، گروه ها و کلاس های درس« به معلم ها 
بــرای صرفه جویــی در زمان کمک می کند. این ابزار مهارت های ارائهٔ 
دانش آموزان را خلاصه و بخش هایی را که نیاز به بهبود دارد مشخص 
می کند. به علاوه، Speaker Progress به معلم ها امکان می دهد که 
ویدیوهای ضبط شدهٔ دانش آموزان را مورد بررسی قرار دهند و نیازهای 

آن ها را شناسایی کنند.
ابزار مایکروسافت تیمز برای بهبود مهارت گفتاری

 Speaker Coach قرار است در نقش مکمل Speaker Progress
عمل کند. Speaker Coach که در سال ۲۰۲۱ معرفی شد به بهبود 
مکالمه های دو نفره کمک می کند. برای نمونه، این ابزار با استفاده از 
هوش مصنوعی به افراد کمک می کند که ســرعت حرف زدن و گام 

صدا را تغییر دهند.

در دوران همه گیری ویروس کرونا مدارس و دانشگاه ها به حالت مجازی 
درآمدنــد و تحقیقات مختلــف از افت نمرات درس ریاضی خبر دادند. 
مایکروسافت با ابزارهای جدیدی در تلاش است مهارت های ریاضی 
دانش آموزان را تقویت کند.قابلیت Math Coach مســائل ریاضی را 
به صورت جزءبه جزء بررسی و مراحل مختلف حل سؤالات تشریحی را 
به دانش آموزان یاد می دهد. این ابزار همزمان از دانش آموزان می خواهد 
که تفکر انتقادی داشــته باشــند. ابزار Math Progress روی معلم ها 
تمرکز می کند و به آن ها برای ساخت سؤالات تمرینی یاری می رساند. 
 Math Progress و Math Coach مایکروسافت می گوید دو قابلیت
مکمل یک دیگر هستند. در واقع Math Coach با استفاده از اطلاعاتی 
که معلم در Math Progress وارد کرده اســت، روش های آموزشــی 

جدیدی ایجاد می کند.
Math Coach،Speaker Progress و Math Progress در سال 
 Microsoft Teams for تحصیلی ۲۰۲۴-۲۰۲۳ از طریق سرویس
Education در دســترس قرار می گیرند. Speaker Coach همین 

حالا در مایکروسافت تیمز و پاورپوینت قابل دسترس است.

مایکروسافت با هوش مصنوعی، ریاضی را به شیرین ترین درس مدرسه تبدیل می کند
مبین احمدی
روزنامه نگار
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شماره 298

ما دومین ذخایر گاز جهان را داریم. چرا باید کمبود گاز داشته باشیم؟ 
این سؤال بخصوص در این روزها که بحران گازی کشور را فراگرفته 
بسیار شنیده می شود. سؤال کننده انتظار دارد که چون گاز زیادی در 
زیر زمین داریم نباید دچار کمبود گاز بشــویم. اما داشــتن مخازن گاز 
در زیر دریا و زیر زمین یک چیز اســت و تولید )کشــف و اســتخراج و 
استحصال( و توزیع و مصرف آن روی زمین چیز دیگر. برای تولید و 
توزیع گاز سرمایه گذاری لازم است. این سرمایه گذاری می تواند از 
منابع داخلی تأمین شود و یا از سرمایه خارجی. چه این باشد و چه آن، 
این سرمایه گذاری باید نرخ برگشت جذابی داشته باشد تا توجیه پیدا 
کند و تداوم یابد. برگشت سرمایه گذاری از محل فروش گاز بدست 

می آید. اعم از فروش آن در داخل یا صادرات آن به خارج.
گاز به چه قیمتی فروخته شــود تا آن نرخ برگشــت مورد نظر بدست 
آید؟ بهترین و شاید تنها مرجع، قیمت جهانی ست که تابع عرضه و 
تقاضای این حامل انرژی در کل جهان اســت. قیمت جهانی برایند 
همه هزینه ها و منافع تولید و توزیع و مصرف گاز در ســطح جهان 
است. فروش گاز به قیمتی کمتر از این عدد توجیه اقتصادی ندارد و 
فروش آن به عددی بیش از این مقدار ناپایدار اســت و در اثر رقابت 

جهانی خنثی می شود و به قیمت تعادلی بازمیگردد.
آنچه در این ســالها رخ داده توزیع داخلی گاز به قیمت تقریباً مجانی 
و بســیار کمتر از قیمت جهانی بوده اســت. هر کالا یا خدمت که به 
قیمت پایین تر از بازار فروخته شــود مشــتری بیشتری پیدا می کند 
و مصرف آن افزایش پیدا می کند. این قیمت اســت که به مصرف 
سیگنال می دهد. قیمت نازل و غیر واقعی گاز باعث شد که مطالعات 
امکان سنجی طرح نیروگاه ها و کارخانجات فولاد و سیمان و مس و 
آلومینیوم و پتروشیمی و دیگر صنایع گازبرَ همگی سود نشان بدهند 
و این کارخانجات یکی پس از دیگری از گوشــه و کنار کشــور سر در 
بیاورند . ســود دهی ظاهری بر اســاس انرژی مجانی. پیروی از این 
منطق به مصرف گاز دامن زد و باعث شــد که در سراســر کشور لوله 
کشی گاز انجام شود و در کنار اتلافات انرژی در مسیر انتقال گاز به 
اقصی نقاط کشور، در زیر تمامی شهرها بمب گذاری شود تا در مناطق 
زلزله خیز کشور هر آن دلهره انفجار لوله های گاز را داشته باشیم. این 
در حالی ســت که می توانســتیم از گاز برای تولید برق استفاده کنیم 
و برق را توزیع کنیم. کاری که در اکثر کشــورها انجام می شــود. لوله 
کشی گاز و توزیع آن به همه جا هزینه هنگفتی داشت و منابعی که 
می توانست به سرمایه گذاری در تولید اختصاص یابد را بلعید. امروز 
تراز در آمد و هزینه های این صنعت منفی شــده و به تدریج امکان 
ســرمایه گذاری در این صنعت کاهش پیدا کرده و به صفر گرائیده 
است. با ارزان فروشی گاز از یک طرف به مصرف دامن زده شد و از 

طرف دیگر امکان تولید جایگزین از دست رفت.
قابل انکار نیست که طبیعت هر کالا/ خدماتِ ارزان اسراف است. تا 
وقتی گاز ارزان توزیع می شــود هیچ کارخانه صنعتی انگیزه ای برای 
اســتفاده از روش های کمتر انرژی برَ ندارد و مصرف کننده خانگی 
هم انگیزه ای برای صرفه جویی و درز گیری پنجره خانه اش ندارد و 

هیچ بساز و بفروشی دغدغه ای برای عایق بندی ساختمان ندارد .
نیروگاه ها و کارخانجات فولاد و سیمان و مس و آلومینیوم و پتروشیمی 
و دیگر صنایع انرژی برَ از آنجا که نطفه شان با گاز ارزان بسته شده با 
هر خبر از افزایش قیمت گاز به منطقه قرمز و ضرر می روند و ارزش 
سهامشــان در بازار بورس سقوط می کند. انرژی ارزان، هزینه فولاد 
سازان و آلومینیوم سازان و مس سازان و پتروشیمی ها و غیره را کاهش 
داده و این توهم را دامن میزند که ما فلزات و محصولات پتروشیمی 
را ارزان تولیــد می کنیم و می توانیم با محصول خارجی رقابت کنیم. 
رتبه دهم جهانی در تولید و رتبه شانزدهم جهانی در صادرات فولاد 
به مدد انرژی ارزان بدست آمده نه به مدد مدیریت پویا و بهره وری 
ســرمایه و عوامل تولید. داریم در پوشــش صادرات این محصولات 

انرژی ارزان صادر می کنیم.
در شــرایطی که ذهنیت حاکم برعموم جامعه اینســت که ما دومین 
ذخائر گاز جهان را داریم و نباید کمبود گاز داشته باشیم و در شرایطی 
که مدیران اقتصادی در کشــور دائماً تکرار می کنند که انرژی ارزان 
مزیت نســبی!!! صنعت کشور اســت، طبیعی ست که انتظار داشته 
باشــیم که هر روز شــکاف بین مصرف و تولید گاز بیشتر شود. انتظار 
دیگری که باید داشته باشیم اینست که با اوج گرفتن مصرف داخلی، 
فضا برای صادرات گاز تنگ و تنگتر شود و در آمد ارزی آن از دست 
برود. در آمدی که می توانست در تولید گاز سرمایه گذاری شود. امروز 
صادرات گاز تحت فشار مصرف داخلی قرار گرفته است. در صورت 
عدم اجرای تعهدات صادراتی گاز، کشــور خریدار می تواند شــکایت 

کند و غرامت بگیرد.
همین روند در مورد برق تولید شده از گاز ارزان هم تکرار شده است. 
ناترازی در اقتصاد برق به وضوح مشــاهده می شــود. رفتار ما با دیگر 
حامل هــای انــرژی مانند نفت هم از همین الگو پیروی کرده و امروز 
اثر آن را در ناترازی تولید و مصرف بنزین مشاهده می کنیم. ظرفیت 

صادرات بنزین هر روز کمتر می شود.
جمــع بنــدی و نتیجه گیری: بحران گازی امروز ناشــی از قیمت گذاری 
نادرست این حامل مهم انرژی ست. ارزان فروشی گاز در داخل باعث 
شــده که نرخ برگشــت سرمایه گذاری در صنعت گاز کفاف سرمایه 
گذاری جدید را ندهد. با ارزان فروشــی گاز از یک طرف به مصرف 
دامن زده شــد و از طرف دیگر امکان تولید جایگزین از دســت رفت. 
سیاسیون در تبلیغات انتخاباتی نه تنها نباید به شعارهای عوام گرایانه 
تثبیــت قیمت هــا و آب و بــرق و گاز ارزان دامن بزنند بلکه بر عکس 
بایــد تــلاش کنند ذهنیت عمومی در مورد قیمت گذاری حامل های 
 انرژی تصحیح شــود. رســانه ها در تغییر این ذهنیت نقش اساســی

 دارند.

چرایی کمبود گاز

یادداشت

برای نمونه 
صنعت داخلی 
اتومبیل سازی 
در ایران برپایه 
مصرف بالای 

بنزین بنا 
نهاده شد، و 

یا روزگاری که 
نیسان پاترول 

به عنوان 
اتومبیل تقریباً 
تشریفاتی به 

کشور وارد 
شد، یا پژو 405 
که ابتدا وارد و 
سپس داخلی 

سازی شد، 
هیچ سازنده و 
واردکننده ای، 

به این نکته 
توجه نداشت 
که اتومبیلی 

در اختیار مردم 
قرار می دهند 

که میزان 
سوخت آن در 

100 کیلومتر 
حدود 20 لیتر 

است! در 
حالی که در 

همان زمان، 
کشورهای 

سازنده این 
اتومبیل ها، به 
مصرف 5 لیتر 

در 100 کیلومتر 
می اندیشیدند 

و موفق هم 
بودند.

سدهای تهران همچنان منتظر باران
در حال حاضر میزان ذخایر سدهای پنجگانه تأمین کننده 
آب استان تهران ۲۵۱ میلیون متر مکعب است که این رقم 
در روز مشابه سال گذشته بیش از ۳۳۰ میلیون مترمکعب 
بوده و بر این اســاس، حجم آب ســدهای استان تهران 
۲۴ درصد نسبت به روز مشابه سال گذشته کاهش یافته 
است. از مجموع ظرفیت ۱۸۸۸ میلیون متر مکعبی پنج 
سد تأمین کننده آب شرب استان تهران، ۲۵۱ میلیون متر 
مکعب آب پشت سدها ذخیره شده و بیانگر این است که 
تنها حدود ۱۳.۳ درصد از ظرفیت کلی سدهای پنجگانه 

تأمین کننده آب استان تهران پر است. حجم آب موجود 
در مخزن سد امیرکبیر حدود ۲۹ میلیون مترمکعب ثبت 
شده که این میزان در روز مشابه سال گذشته ۴۴ میلیون 
مترمکعب بوده، همچنین حجم ذخیره آب ســد طالقان 
از ۱۷۹ میلیون مترمکعب ســال گذشته به ۱۴۹ میلیون 
مترمکعب کاهش پیدا کرده است.حجم ذخیره آب سد لار 
ســال گذشته ۱۶ میلیون متر مکعب بوده که در مقایسه 
بــا موجودی ۱۳ میلیون مترمکعبی فعلی، ۳ میلیون متر 
مکعب کاهش را نشــان می دهد و حجم آب ســد ماملو 

نیز از ۷۲ میلیون متر مکعب سال گذشته، به ۴۵ میلیون 
متر مکعب رسیده است؛ این درحالیست که حجم ذخیره 
آب ســد لتیان در مقایســه با روز مشابه سال گذشته با ۴ 
میلیون متر مکعب کاهش به ۱۵ میلیون مترمکعب رسیده 
است. میزان بارش ها نیز از ابتدای سال آبی تاکنون ۵۰.۷ 
میلی متر ثبت شــده که این میزان در سال گذشته ۸۵.۳ 
میلی متر بوده است؛ بر این اساس میزان بارش ها نسبت 
به سال آبی قبل آن ۴۱ درصد و نسبت به بلندمدت ۵۰.۶ 

درصد کاهش یافته است.

قیاس باطل 
گازسوزی 
ایرانـیان

دولت ها نقش مهمی در سیاست گذاری   
مصرف بهینه انرژی  دارند

گــروه نفــت وانرژی: از زمانی که وزارت نیرو مصمم به 
تغییر سیاســت تغییر لامپ های رشته ای به کم مصرف 
شد، ابتدا با قیمت حمایتی تهیه و با تبلیغ دراختیار مردم 
می گذاشــت، وقتی مردم به ارزش آن پی بردند، کم کم 
دســت حمایت خود را برداشــت و مردم با قیمت بالاتر 
از رشــته ای خریدار لامپ هایی شــدند که هم نور کافی 
داشــت و هم مصرف کمتری، کار به جایی رســید که 
امــروزه تعداد لامپ های رشــته ای در یک برج بلند به 
تعداد انگشــتان دست نمی رســد، دلیل این استقبال را 
می توان سیاســتگذاری درست، تعیین الگوی مصرف، 
واردات هدفمنــد، تأمیــن نیاز مردم و جایگزینی بهتر از 

امکانات موجود برشمرد.
 در نموداری باعنوان گازسوزی ایرانیان آمده بود »ایران 
بــا جمعیتی بالغ بــر ۸۴ میلیون نفر به اندازه نصف قاره 
اروپــا با جمعیت ۷۵۰ میلیون نفــر، ۱.۵ برابر آمریکای 
لاتیــن بــا جمعیت ۶۵۰ میلیون نفر، یک چهارم منطقه 
آسیا_پاسیفیک با جمعیت ۳.۵ میلیارد نفر و نصف آسیای 
جنوب غربی با جمعیت ۳۷۰ میلیون نفری گاز مصرف 
می کنــد«.در نگاه اول به این نمودار می توان به صورت 
ســطحی قضاوت کرد که ایرانی ها اسراف کار هستند و 
انرژی را بی حســاب مصرف می کنند و همه گناهان به 
گــردن خانواده ها می افتد که در مصرف این نعمت الهی 

صرفه جویی را به فراموشی سپرده اند.
خوب اســت عزیزانی که به قیاس اعتقاد دارند و مرتب 
بر ســر ایرانیان می زنند که پرمصرف ترین مردم جهان 
هســتند و دلیل آنرا برای اثبات ســخن، ارزانی انرژی 
می داننــد و بعضاً قیمت بنزین و دیگر انرژی ها در ایران 
را با کشورهای دیگر مقایسه کرده و دریک قیاس باطل 
تکرار می کنند که مثلًا بنزین در کجا چند است و در ایران 
چند یا گاز در فلان کشــور چون اســت و در ایران چنان، 
به چند مســاله توجه داشــته باشند و براساس آن مردم 
ســختکوش ایران را مقصر همه ســختی ها و اسراف ها 
بدانند.اول اینکه مقایسه قیمت های جهانی با دلار زمانی 
جــواب می دهد که حقــوق کارکنان و کارگران مطابق 
ریالی به میزان قیمت دلار پرداخت و محاسبه شود، زیرا 
همین کارگر در دیگر کشــورهای مورد قیاس چند صد 
دلار دریافت می کند.آیا حقوق یک کارگر ایرانی که در 
کارخانه یا کارگاه با مدرک کارشناســی مشــغول به کار 
شــده و طبق قانون کار حداقل حقوق را در ابتدای کار 

دریافت می کند، ماهیانه حدود ۱۳۰ دلار است؟ حال با 
این ۱۳۰ دلار، یک کارمند تازه کار چند لیتر بنزین دو یا 
سه دلاری می تواند خریداری کند که در مقایسه آقایان 

گنجانده شود؟!
نکتــه دیگــر اینکه یکی از افتخــارات نظام جمهوری 
اسلامی ایران در راستای عدالت اجتماعی، رساندن گاز 
طبیعی به تمامی شهرها و روستاها حتی در سخت ترین 
روستای کوهستانی است؛ ازاینکه همه هموطنان از این 
نعمت الهی برخوردار شده اند، سر به آستان الهی می ساییم 
و شکرگزار هستیم. در آماری که وزیر نفت اعلام کرده 
اســت، در ایران ۳۶ هزار و ۳۶۵ روســتا و بالغ بر ۱۲۲۴ 
شــهر وجود دارد که از نعمــت گاز برخوردارند و کاملتر 
اینکه گستره شبکه گازرسانی در کشور بالغ بر ۴۸۰ هزار 
کیلومتر اســت، که این شبکه گازرسانی در دنیا بی نظیر 
اســت   اما نکته اینجاســت در دیگر کشورها که استفاده 
بهینه از گاز را در دســتور کار دارند، به جای لوله کشــی 
هزارها کیلومتری در کوهستان ها و بیابان ها و شهرها و 
گاز رساندن به اقصی نقاط سردسیر، نیروگاه های عظیم با 
سوخت گاز احداث کردند و برق را به آسانی و قیمت کنترل 
شــده در دســترس مردم قرار می دهند که هم به هوای 
پاک دســت یافته اند و هم رساندن برق در سخت ترین 

نقاط نیز آسان و کم هزینه است.
در اروپا، این سیاست را برای مصرف گازی که بایستی 
با التماس از این کشور و آن کشور خریداری کنند، برای 
بهینــه مصرف ایــن گونه برنامه ریزی کرده اند که قابل 
مقایســه با ایران نیســت.در دولت دوازدهم که قرار بود 
گاز به اســتان محروم سیســتان و بلوچستان وارد شود، 
به یکی از دســت اندرکاران گاز عرض کردم »حال که 
قرار اســت این استان محروم آخرین استانی باشد که از 
نعمت گاز برخوردار می شود، بهتر نیست به جای صدها 
هزار کیلومتر لوله گذاری در آن، نیروگاه عظیم گازســوز 
احداث کنید و برق آن را به قیمت پایین تر به مردم استان 
برسانید که هم گرمای تابستانش و سرمای زمستانش 
جان فرساست؟« آن عزیز در پاسخ فرمودند: »سیاست 
ما رســاندن گاز به منازل این اســتان پهناور اســت« و 
احداث نیروگاه را خلاف سیاســت گازرســانی به عموم 
مردم ایران می دانســت.حال سؤال اینجاست که اگر در 
اســتان سیستان و بلوچستان چنین اتفاقی می افتاد، باز 

هم با کمبود برق و گاز مواجه می شدیم؟!

مردم این ســرزمین کهن، همیشه چهار فصل را تجربه 
و هوای ســرد و گرم را همزمان احســاس کرده اســت، 
با قناعت خود حداقل انرژی را مصرف می کرد. ســنت 
گرمایش عمده کرسی بود؛ آنهم در یک اتاق با هوایی سرد 
که صبح ها شیشه های اتاق بر اثر برودت هوا یخ می زد.  
در تابستان ها هم امکانات خنک کننده مردم، استراحت 
در پشــت بام هــا یا زیرزمین ها بود، تــا نیاز به کمترین 
انرژی داشته باشد، ولی با ترویج مصرف گرایی در فیلم ها 
و مکان های تبلیغاتی، ســاخت تالارهای تشریفاتی در 
خانه های مجلل و ترویج آپارتمان نشــینی و گرم کردن 
تمامی آپارتمان به جای یک اتاق و کرسی و بهره مندی 
از وسایل تهویه سرد و گرم، روزگار گذشته به فراموشی 
ســپرده شد و کم کم ســبک زندگی ایرانیان نه تنها در 
شهرها، بلکه در روستاها نیز تغییر کرد و به مصرف گرایی 
روی نهــاد و امکانــات و تبلیغات این نوع مصرف گرایی 
در جامعه جا افتاد و وســایل مصرف کننده انرژی اعم از 
گاز و برق و بنزین بدون توجه به اســتاندارد بین المللی 
وسیاست گذاری دولتی و برنامه ریزی هدفمند، از خارج 

از کشور وارد یا با صنعت داخلی ساخته شد.
برای نمونه صنعت داخلی اتومبیل سازی در ایران برپایه 
مصرف بالای بنزین بنا نهاده شد، و یا روزگاری که نیسان 
پاترول به عنوان اتومبیل تقریباً تشریفاتی به کشور وارد 
شد، یا پژو ۴۰۵ که ابتدا وارد و سپس داخلی سازی شد، 
هیچ سازنده و واردکننده ای، به این نکته توجه نداشت که 
اتومبیلی در اختیار مردم قرار می دهند که میزان سوخت 
آن در ۱۰۰ کیلومتر حدود ۲۰ لیتر اســت! در حالی که 
در همان زمان، کشــورهای ســازنده این اتومبیل ها، به 
مصرف ۵ لیتر در ۱۰۰ کیلومتر می اندیشــیدند و موفق 

هم بودند.
نمونه دیگر ترویج لامپ های کم مصرف در ایران است، 
از زمانی که وزارت نیرو مصمم به تغییر سیاســت تغییر 
لامپ های رشــته ای به کم مصرف شــد، ابتدا با قیمت 
حمایتی تهیه و با تبلیغ دراختیار مردم می گذاشت، وقتی 
مردم به ارزش آن پی بردند، کم کم دست حمایت خود 
را برداشــت و مردم با قیمت بالاتر از رشــته ای خریدار 
لامپ هایی شدند که هم نور کافی داشت و هم مصرف 
کمتری، کار به جایی رسید که امروزه تعداد لامپ های 
رشــته ای در یک برج بلند به تعداد انگشــتان دســت 
نمی رســد، دلیل این استقبال را می توان سیاستگذاری 

درســت، تعیین الگوی مصرف، واردات هدفمند، تأمین 
نیاز مردم و جایگزینی بهتر از امکانات موجود برشمرد.

از آنجایی که سیاستگذاران و واردکنندگان لوازم انرژی 
خانگــی و ســازندگان اتومبیل الگویــی برای مصرف 
بهینه نداشته اند، به این نکته نمی اندیشیدند که سرمایه 
یک مملکت، با این وســایل گرمایشــی و اتومبیل های 
پرمصــرف، به هدر مــی رود. گویی این نعمت الهی که 
برای نسل های متعدد قرار داده شده، پایان ناپذیر است.

و در آخر اینکه مسولان اداره هر کشوری در برابر مردم، 
مسئولیت دارند. برای انفال و اموال عمومی که به همه 
مردم تعلق دارد، الگویی تعریف و قانونی وضع کنند که هم 
منافع نسل حاضر تأمین شود و هم به منافع نسل های بعد 
لطمه وارد نشود.یکی از این سیاست ها، تدوین سیاست 

نحوه مصرف انرژی و الگوی مصرف بهینه است.
درســت اســت که مردم مجری سیاست ها هستند، از 
امکانات رفاهی که برای آنان تولید شــده و یا از دیگر 
کشــورها وارد شده، اســتفاده می کنند، اما این دولت ها 
هستند که پس از سیاست گذاری، در تأمین وسایل مصرف 
انرژی نقش داشــته و دارنــد. وقتی دولت ها خود برای 
ســاخت و ورود اتومبیل های پرمصرف تسهیلات قائل 
می شوند، یا از کارخانه تولید کننده این گونه اتومبیل ها 
و وسایل گرمایشی خانگی و اجتماعی حمایت می کنند، 
مردم نیزچاره ای جز استفاده از این تولید پرمصرف، به چند 
برابر قیمت جهانی ندارند. )برای نمونه مقایسه ساده ای 
داشــته باشــید از قیمت اتومبیل هایی که در ایران تولید 
می شــود با مشــابه و بالاتر از آن درخارج از کشور(، حال 
مردمی که بر اســاس امکانات دراختیار گذاشــته شده، 
توســط سیاســتگذاران اقتصادی، سبک زندگی خود را 
تنظیم کرده اند، وقتی آمار مصرفشان با این وسایل غیر 
اســتاندارد، بالا می رود، در اعلام آن صرفاً مردم مقصر 
رعایت نکردن صرفه جویی در مصرف قلمداد می شوند 
و در ایــن میــان کارخانه و دولت حامی و سیاســتگذار 
که مقصر اصلی به شــمار می روند، به فراموشی سپرده 
می شــوند؛ درحالی که اگر سیاستگذاری صحیح باشد و 
الگویی مناسب برای مصرف انرژی تدوین شود و همه 
دستگاه های تصمیم ساز موظف به رعایت الگوی مصرف 
باشند و تجهیزات رفاهی براساس مصرف بهینه تولید و 
مطابق سیاست ها عرضه شود، اطمینان داشته باشید که 

مردم رعایت کننده اصلی مصرف بهینه بوده و هستند.

سعید قصابیان
کارشناس اقتصادی

 علی متقیان
 کارشناس انرژی

سمت و سوی  طلای سیاه در ۲۰۲۳ 
با بزرگترین محرک قیمت نفت آشنا شوید

گروه نفت و انرژی: تحلیلگران می گویند که بازگشایی 
چین در صورتی که اکثر اقتصادهای توسعه یافته موفق 
به جلوگیری از رکود شوند، رشد تقاضای نفت را افزایش 
می دهد و نفت را بالاتر می برد. بر اســاس تخمین های 
کلاید راسل، ستون نویس آسیای کالا و انرژی رویترز، 
بر اساس داده های چینی در مورد واردات، تولید داخلی و 
نرخ فرآوری پالایشگاه ها، چین احتمالًا در سال گذشته 

سرعت ذخیره سازی نفت خام را تسریع کرده است.
ذخایر بیشتر در انبارهای تجاری و استراتژیک می تواند 
به این معنی باشد که واردات چین ممکن است به اندازه 
پیش بینی ها قوی نباشد. از آنجایی که چین ذخایر نفت 
خام را گزارش نمی کند، این حدس و گمان اســت که 
این کشور چقدر نفت خام را در سال گذشته ذخیره کرده 
است. همزمان با بازگشایی مرزهای چین در اوایل ژانویه، 
مقامات برای پالایشگاه های مستقل برای واردات نفت 

خــام مجوزهای زیادی صــادر کردند.در بازارهای نفت 
یــک یقیــن وجود دارد - رشــد اقتصادی در چین یک 
عامل کلیدی در تقاضای جهانی نفت بوده و خواهد بود 
و می توانــد قیمت نفــت را در هر جهت حرکت دهد.در 
چند روز گذشــته، محرک اصلی قیمت نفت، بازگشایی 
مجدد چین و بهبود چشــم انداز تقاضای چین به دلیل 
بازگشــایی مذکور بود. اوپک و آژانس بین المللی انرژی 
)IEA( در گزارش های ماهانه مربوطه خود در این هفته 
اعلام کردند که چشم انداز تقاضای جهانی نفت به لطف 
خروج چین از سیاست »کووید صفر« در حال بهبود است.

آژانــس بین المللی انرژی در گزارش خود اعلام کرد که 
بازگشایی چین تقاضای جهانی نفت را به رکورد ۱۰۱.۷ 
میلیون بشــکه در روز در ســال جاری می رساند که ۱.۹ 
میلیون بشکه در روز نسبت به سال ۲۰۲۲ بیشتر است و 
برآورد رشد تقاضا برای سال ۲۰۲۳ را ۲۰۰ هزار بشکه در 

روز افزایش داده است. از ۱.۷ میلیون بشکه در روز رشد 
پیش بینی شــده در دســامبر. آژانس بین المللی انرژی 
در گزارش بازار نفت خود گفت: »دو کارت وحشــی بر 
چشم انداز بازار نفت در سال ۲۰۲۳ مسلط است: روسیه 
و چین«. چین تقریباً نیمی از این رشد تقاضای جهانی را 
هدایت خواهد کرد، حتی با وجود نامشخص بودن شکل 
و سرعت بازگشایی آن. اوپک همچنین در گزارش ماهانه 
بازار نفت خود )MOMR( نسبت به تقاضای نفت چین و 
اقتصاد جهانی در سال جاری خوش بینی بیشتری نشان 
داد.  اوپک گفت: بازگشایی چین به افزایش تقاضا منجر 
می شود و اوپک گفت: »به علاوه، برنامه های چین برای 
افزایش هزینه های مالی برای کمک به بهبود اقتصادی 
احتمالًا از تقاضای نفت در بخش های تولید، ساخت وساز 
و تحرک حمایت می کند«. این کارتل گفت، در ســطح 
جهانــی، اقتصادها انعطــاف پذیرتر از آنچه قبلًا انتظار 

می رفت به نظر می رســند. اوپک خاطرنشان کرد: رشد 
سال ۲۰۲۲ در منطقه یورو و آمریکا از پیش بینی های قبلی 
فراتر رفته است. علاوه بر این، به نظر می رسد که ایالات 
متحده شانس بیشتری برای جلوگیری از رکود در سال 
جاری داشته باشد.پتانسیل صعودی ممکن است ناشی از 
مدیریت موفقیت آمیز فرود نرم در ایالات متحده توسط 
فدرال رزرو ایالات متحده باشــد. به گفته این ســازمان، 
این محتمل ترین نتیجه اســت، با توجه به کاهش مورد 
انتظار در تورم و پویایی کافی زمینه ای تقاضا.ترس از رکود 
ممکن است فروکش کرده باشد، اما بازار نفت همچنان 
با فروش به هر نقطه ضعف اقتصادی از ایالات متحده، 
اروپا یا چین واکنش نشان می دهد.با این وجود، احساسات 
بازار در دو هفته گذشــته به ســمت چین صعودی شده 
است که منجر به افزایش قیمت نفت شد. این امر نشان 
دهنده این واقعیت است که اقتصاد چین و تقاضای نفت 
در کنار عملکرد اقتصادی در ســایر نقاط جهان، میزان 
تلفات عرضه نفت روسیه و سیاست گروه اوپک پلاس 
برای متعادل کردن بازار و حمایت از قیمت ها، به محرک 

بازارهای نفت در سال جاری ادامه خواهند داد.

نگارعلی
روزنامه نگار
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حقیقت امر مســئولان ولایت ما زیاد اعتقادی به برگزاری نشســت 
خبری و تعامل با روزنامه نگاران و اصحاب رســانه و این جنگولک 
بازی ها ندارند! در چنین شــرایطی هر از گاهی عمو ســیفی )سرایدار 
مفخم مدرســه ما( ادای کارشناســان را در می آورد و در پارکینگ 
آپارتمانشان صندلی می چیند و با اهالی ساختمان نشست صمیمانه 
برگزار می کند. در حاشــیه نشســت هم به سؤالات تخصصی و فنی 
اهالی پاسخ می دهد. نشست این هفته سیف الله به عنوان کارشناس 
اقتصــادی در خصــوص صنعت خودرو ســازی و عرضه خودرو در 
بورس بود. ســیف الله در این نشســت ابتدا درگذشت مدیران عامل 
ایران خودرو و ســایپا را تســلیت گفت که با اعتراض اهالی آپارتمان 
این خبر را تکذیب کردند. البته عمو سیفی در ادامه اشاره کرد چون 
اوضاع این صنعت بدجوری به هم ریخته است، بنده فکر کردم این 
بندگان خدا ریق رحمت را سر کشیده اند و به دیار باقی شتافته اند!در 
ادامه این کارشناس نمای اقتصادی در خصوص اقتصاد به ویژه در 
صنعت خودرو گفت: اقتصاد یک جریان رونده اســت و با تهدید و 
دستور و خواهش و تمنا مسیرش را عوض نمی کند. حالا می خواهد 
در خصوص لوبیا و زیرپوش و پوشک باشد یا خودرو و لوازم خانگی 
و ...باید برای رســیدن به اقتصاد صحیح برنامه ریزی کرد. وگرنه 
با تعریف و تمجید و من بیمریم و تو بمیری و با این دســتام کفنت 
کنم و ... مشــکل اقتصاد حل نمی شــود. شما فکر می کنید که دلار 
چهل هزار تومان است. خودروی سانتافه ۲۰۰۸ در دنیا ۴۰۰۰ هزار 
است. به دلار ۴۰۰۰۰ هزار تومان می شود ۱۶۰ میلیون تومان! حالا 
 شما قیمت سانتافه را جستجو کنید. سانتافه زیر یک میلیارد نداریم! 
سیف الله در خصوص عرضه خودرو در بورس گفت: یک عده به شدت 
از عرضه خودرو در بورس حمایت می کنند و یک عده به شدت مخالف 
عرضه خودرو در بورس هستند. به عقیده بنده عرضه خودرو در بورس 
فقط جای دلالان را عوض کرده و خودرو سه نرخی شده است. کار 
تا جایی از خرک در رفته که هفته گذشته یکی از خودروسازان آگهی 
زده بود عرضه خودرو در بورس پائین تر از نرخ کارخانه! پیش خودمان 
بماند بورس کالا در واقع یک نوع کلاه شرعی است. مسئولان این 
ادعــا را مطرح می کردند که می توانند با قیمت گذاری دســتوری و 
عرضه خودرو در بورس جلوی افزایش قیمت خودرو را بگیرند.آیا با 
عرضه خودرو در بورس قیمت خودرو کنترل شد؟ هر چند بین بد و 
بدتر باید بد را انتخاب کرد و عرضه خودرو در بورس بهتر از عرضه 
خودرو در بازار آزاد است ولی چرا نباید اقتصاد دارای رودربایستی را 
کنار بگذاریم؟ عرضه محصولات در بورس، حذف صفر از پول ملی، 
کوپن الکترونیکی و یارانه نقدی و ... همه راهکارهای موقتی هستند 
که دراز مدت به افزایش تورم منتهی می شــوند. تنها چاره اقتصاد 
کشور کنار گذاشتن تعارف با ۴ درصدی ها و پولدارها است. هر وقت 
بتوانیم از صاحبان خانه های خالی و لوکس، دارندگان ماشــین های 
میلیاردی مالیات واقعی بگیریم، اقتصاد مملکت اصلاح می شود. هر 
وقت توانستیم از وکیل و طلا فروش و آهن فروش دستکم به اندازه 
معلم و کارمند مالیات بستانیم، مسیر را درست انتخاب کرده ایم.هر 
زمان که موفق شدیم به جای خاموش کردن مشعل پکیج مدارس، 
مشعل پکیج استخر و اتاق های ویلاهای خوش نشینان را خاموش 
کنیم، اقتصاد سروسامان می گیرد. داستان خودرو هم جدا از این قصه 
نیست. هر وقت واردات خودرو آزاد شد و همه توانستند خودرو از خارج 
بخرند، مشکل خودروی مملکت حل می شود.  ما هنوز مشکل خودرو 
را حل نکرده ایم، قصد داریم مشکل فرزند آوری را هم با خودرو حل 
کنیم و اعلام کردیم مادران دارای دو فرزند در قرعه کشــی خودرو 
شرکت کنند! حالا این وسط یک عده خودرو که نگرفته اند بماند؛ دو 
فرزند هم روی دستشان مانده که قرار بود، سبب خیر شوند و خانواده 

را صاحب خودرو کنند!

فشار آمریکا به بازار دلار ایران بیشتر شد
قاچاق دلار از تهران به سلیمانیه؟

وال استریت ژورنال گزارش داده که آمریکا در حال بستن مسیر دلار 
به ایران و عراق است. آن طور که در این گزارش آمده تشدید فشار 
بر ایران موجب کاهش ارزش پول عراق شــده اســت.قیمت دلار در 
روزهای پایانی هفته قبل تحت تأثیر اقدام اخیر پالمان اروپا آرایش 
صعودی به خود گرفت. در این میان رشد قیمت اسکناس آمریکایی 
در بازارهای همســایه و ورود نرخ حواله درهم به کانال جدید باعث 
شد هیجان بازیگران ارزی در تهران برای خرید بیشتر شود.در شرایط 
فعلی علاوه بر موضوع پارلمان اروپا و قرار دادن سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی درفهرست گروه های تروریستی اتحادیه اروپا یک موضوع 
مهم دیگر در بین معامله گران دلار داغ شــده اســت. وال اســتریت 
ژورنال گزارش داده که آمریکا در حال بستن مسیر دلار به ایران و 
عراق اســت. آن طور که در این گزارش آمده تشــدید فشار بر ایران 
موجب کاهش ارزش پول عراق شــده اســت. گفته می شود تقویت 
ارزش دلار در بارزار سلیمانیه موجب شده تقاضا برای این ارز در بازار 
همسایه بیشتر شود. به عبارت دیگر با توجه به شکاف قیمتی در دو 
بازار تهران و ســلیمانیه قاچاق دلار از تهران به بازار مذکور بیشــتر 
می شود.به گزارش این روزنامه، از زمانی که بانک فدرال نیویورک 
در نوامبر برای مقابله با قاچاق دلار به ایران نظارت ســختگیرانه ای 
اعمال کرده، بیش از ۸۰ درصد نقل و انتقالات بانکی عراق مسدود 
شده است، عاملی که زمینه ساز ضعف اقتصاد این کشور و کاهش 
ورود ارز به ایران شــده اســت.برخی معامله گران با تکیه بر افزایش 
تقاضا برای دلار در شهرهای همسایه باور دارند که قیمت اسکناس 

آمریکایی در هفته جاری نیز افزایش پیدا خواهد کرد.

تنها چاره اقتصاد کشور

طنزروز

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

اینفوگرافیک
طراح: مرضیه کیانی مروست- تدبیر تازه

مقالهوارده

مهبد رضا اسکوییان
کارشناس اشد اقتصاد

این مقاله تحلیلی است از تأثیر رسانه های اجتماعی بر 
اقتصــاد، و از TikTok بــه عنوان نمونه ای برای انجام 

تحقیق استفاده می کند.
نسل های جوان شروع به فراموش کردن سرگرمی های 
قدیمی کردند و اجازه دادند رســانه های اجتماعی وارد 
زندگی آنها شوند. نسل Z با نوآوری های فناوری بزرگ 
شدند و متخصص لپ تاپ ها و تلفن های همراه مدرن 
شدند. ما بیشتر وقت خود را صرف گشت و گذار آنلاین 
می کنیم، که به رسانه های اجتماعی قدرت ایجاد ارزش 
بیشتری می دهد. رسانه های اجتماعی اولیه کاربران را 
برای حفظ تماس شخصی هدف قرار می دادند، اما بعداً 
به داده های بزرگ تبدیل شدند که تقریباً برای همه چیز 
قابل استفاده بود. رسانه های اجتماعی شبکه ای با حجم 
زیادی از جریان اطلاعات هستند. از طریق پلتفرم های 
رســانه های اجتماعی، مردم می توانند محصولات را 
برای مخاطبان مناســب تبلیغ کنند. اســتفاده مکرر و 
گسترده از رسانه های اجتماعی می تواند نشان دهنده 
وضعیت اقتصادی یک منطقه یا یک کشــور باشد. هر 
چه تراکم کاربر بیشــتر باشد، مکان ثروتمندتر است و 
بالعکس. رسانه های اجتماعی به کاربران اجازه می دهد 
تا اطلاعات خود را با دیگران به اشتراک بگذارند، جایی 
کــه مردم به دلیل تعداد زیاد کاربران در رســانه های 
اجتماعی، ارتباط بیشتری نسبت به قبل دارند. تفاوت 
جغرافیایی، اثربخشــی استفاده از رسانه های اجتماعی 
را متنوع می کند، که اهداف منحصر به فردی را برای 
بازاریابان ایجاد می کند. این همان است که پلتفرم های 
مختلف رسانه های اجتماعی می توانند رشد اقتصادی 
را به طور متفاوت تحت تأثیر قرار دهند. رســانه های 
اجتماعی یک تغییر دهنده بازی هســتند که ســبک 
زندگی جدید و بازاری منحصر به فرد را برای امتحان 

کردن کاربران باز می کند.
بازاری که توســط رســانه های اجتماعی مدرن ایجاد 
می شــود، عصر رسانه های جدید مانند یوتیوب، تیک 
تاک و فیس بوک نامیده می شود، در حالی که رسانه های 
سنتی بسترهایی مانند روزنامه ها، تلویزیون ها هستند.. 
رســانه های سنتی توجه بیشتری به کانال های انتشار 
اطلاعــات دارند و فیلترینــگ و غربالگری اطلاعات 
بسیار محدود است. روش اصلی انتشار نیز بسیار یک 
طرفه است، اطلاعات تجاری بسیار یکنواخت به نظر 
می رســد و اطلاعاتی که خوانندگان می بینند اساســاً 

یکسان است. رســانه های سنتی به خوانندگان اجازه 
می دهند اطلاعات مورد نظر خود را پیدا کنند، در حالی 
که رسانه های جدید اجازه می دهند اطلاعات به صفحه 
نمایش هر خواننده بالقوه پخش شود. رسانه های جدید 
برای افراد ارزش قائل هســتند و به ســرعت منتشــر 

می شوند.
رســانه های اجتماعی یک پلــت فرم خصوصی را در 
اختیــار کاربــران قرار می دهنــد و کاربران همچنین 
می توانند آنچه را که می بینند به اشــتراک بگذارند. به 
این ترتیب هر فردی از پتانسیل خود به عنوان رسانه ای 
برای انتشــار اطلاعات اســتفاده می کند. هزینه کمتر 
رسانه های اجتماعی به ارتباطات پایدار منجر می شود 
و فاصلــه بین مصرف کننــدگان را کاهش می دهد تا 
درک بهتری از مصرف کنندگان داشــته باشــد و پایه 

محکمی برای بازاریابی طولانی مدت ایجاد شود.
قبل از وجود رسانه های اجتماعی، بازاریابان برای ارائه 
اطلاعات کسب و کار خود به تلاش بیشتری نیاز داشتند 
که انجام تجارت از راه دور کاملًا غیرممکن می نمود. 
بدون رسانه های اجتماعی، کسب و کارها برای انتشار 
محصولات یا خدمات خود به دیگران به منابع نیروی 
کار بیشتری نیاز دارند. در حالی که با وجود رسانه های 
اجتماعی، تجارت برای بازرگانان بسیار آسان تر است. 
این به کســب و کارهای کوچک موفق اجازه می دهد 
تا موقعیت های جدیدی را به بازار اشــتغال منطقه ای 
اضافه کنند، که همچنین به معنای کاهش نرخ بیکاری 
و افزایش بهره وری اســت. جامعه نیز پایدارتر است و 
اقتصاد به توســعه خود ادامه خواهد داد. رســانه های 
اجتماعــی بــازار بالقوه را برای هر کاربری که دارند باز 
می کند و محصول یا خدمات را مستقیماً به خریداران 

بالقوه ارائه می دهد.
رسانه های اجتماعی از مزیت الگوریتم برای تجزیه و 
تحلیل علایق و رفتار کاربران خود در سرورهای خود 
استفاده می کنند تا بتوانند محتوای مناسب یا بالقوه را 
برای کاربران خود استخراج کنند. به عبارت دیگر دقت 
تبلیغ بستگی به استفاده از الگوریتم دارد.  الگوریتم قرار 
گرفتن در معرض اطلاعات مفید را افزایش می دهد و 
اطلاعات تبلیغاتی را برای کاربران رسانه های اجتماعی 
تنظیم می کند. این امر بر فروش و تولید محصولات و 
خدمات تبلیغ شده که برخی از شبکه های اجتماعی قادر 
به دسترسی به میلیاردها کاربر هستند تأثیر می گذارد.

هنگامی که کشاورزان در مناطق روستایی از رسانه های 
اجتماعی برای انتشــار محصولات کشــاورزی خود 
اســتفاده می کنند، افراد بیشتری که در شهرها زندگی 

می کنند در مورد محصولات کشاورزی آنها اطلاعات 
کسب می کنند. در مقایسه با فروش به بازفروشندگان، 
کشــاورزان از خرید مســتقل محصولات کشاورزی 
ســود بیشــتری می برند و مصرف کنندگانی که خرید 
می کننــد نیز می توانند اطلاعات دقیق محصولاتی را 
کــه خریداری می کنند بهتر درک کنند. به این ترتیب 
بین کشاورز و مصرف کنندگان می توانند اعتماد ایجاد 
کننــد و فرآینــد تولید تا خرید تا فروش را شــفاف تر 
کننــد. زمانــی که فروش محصولات کشــاورزی در 
مناطق روســتایی افزایش یابد، کشاورزان منبع درآمد 
پایداری خواهند داشــت. آن ها تولید را برای برآورده 
کردن خواســته های مشتریان افزایش می دهند و در 
عیــن حال بر تولید ناخالص داخلی منطقه تأثیر مثبت 
می گذارند. اقتصاد مناطق روســتایی بهبود می یابد و 

امکانات به روز می شود.
اکثر افرادی که به طور مکرر از رســانه های اجتماعی 
اســتفاده می کنند متعلق به خانواده های متوســط یا 

پردرآمد شهری هستند.
TIKTOK را به عنوان نمونه ای برای تجزیه و تحلیل 

بازاریابی آنلاین در نظر بگیرید
TikTok، یک برنامه مبتنی بر ویدیو است که به شما 
امکان می دهد ویدیو بسازید و آنها را مستقیماً با دوستان 
خــود و یــا عموم به اشــتراک بگذارید به دلیل همین 
ویژگی منحصر به فرد TikTok شــناخته شده است و 

اکثرکاربران آن نسل جوان هستند.

][TikTok شکل »دانلودهای جهانی 
از آنجایی که با مشــاهده شــکل دانلودهای جهانی 
TikTok در بالا، TikTok دارای چنین رشــد عظیمی 
از کاربران و مخاطبان است، برخی از مشاغل کوچک 
و محصــولات برندهــا به دلیل TikTok شــناخته تر 
شــدند. تبلیغات در TikTok راحت تر و کم هزینه تر از 
ســایر تبلیغات سنتی است، مانند تبلیغات در تلویزیون 
یا پوســتر. این باعث صرفه جویــی در مقدار معقولی 
از ســرمایه گذاری مالی بازاریابی می شــود. به منظور 
ارتقــای موفقیــت آمیز یک محصول یــا خدمات در 
TikTok، کســب و کارها باید بیشــتر روی ایجاد و 
دنبــال کردن ویدیوهای مــد روز در TikTok تمرکز 
کنند. کسب وکارهایی که محتوای سرگرم کننده برای 
جــذب خریداران بالقوه ایجاد می کنند مهم تر اســت، 
زیرا می تواند وایرال )ویروسی( شود. TikTok به شما 
امکان می دهد از رقبا متمایز شوید و با برقراری ارتباط 
بــا مصرف کننــدگان، تغییراتی را ایجاد کنید. در حالی 

که TikTok از مشاغل جدید و قدیمی برای گسترش 
بازار خود به خریداران بالقوه پشتیبانی می کند، مشاغل 
جدیــدی ایجــاد می کند که نرخ بیــکاری را کاهش 

می دهد.
TikTok همچنیــن بازار ویدیوهای کوتاه را باز کرده 
اســت. کاربرانــی کــه ویدیو می ســازند می توانند با 
اشتراک گذاری ویدیوهای کوتاه، هزینه های تبلیغاتی 
محصــولات یا خدمــات را دریافت کنند. TikTok نه 
تنها برای ســرگرمی اســتفاده می شود، بلکه کاربران 

می توانند از تبلیغات برند کسب درآمد کنند.
قدرت رسانه های اجتماعی را نمی توان نادیده گرفت، 
به ویژه در زمینه توسعه و گسترش اقتصادی. همچنین 
دارای ارزش های پنهان بســیاری است که در توسعه 
طولانی اقتصاد جهانی آشــکار خواهد شــد. عملکرد 
اقتصادی فعلی برای پیشــرفت رسانه های اجتماعی 
ضــروری اســت. با ظهــور پلتفرم های رســانه های 
اجتماعــی، هیچ ترســی از یافتن خریــداران بالقوه 
وجــود ندارد. ظهور پلتفرم های رســانه های اجتماعی 
هزینه هــای کســب وکارهای کوچک را کاهش داده 
و در عیــن حال فرصت های یافتــن خریداران بالقوه 
را بهبود بخشــیده و بازار آزاد را ایجاد کرده اســت و 
بدین طریق بازار را شفاف می کند، به مصرف کنندگان 
اجازه می دهد تا نســبت به محصولاتی که اســتفاده 
می کننــد اعتمــاد ایجاد کنند و بــه آنها اجازه می دهد 
درباره محصولات یا خدمات بیشتر بیاموزند. برندهای 
مختلف صفحات اصلی برند را در رسانه های اجتماعی 
ایجــاد کرده انــد تا کاربران وفادار را جمع آوری کنند و 
همچنیــن می توانند خدمات پــس از فروش را در هر 
زمان به روز کنند که کیفیت محصول و رضایت کاربر 
را بهبود می بخشــد. چون کیفیت بالا و خدمات پس 
از فــروش راحت برای فــروش محصولات ضروری 
اســت، می تواند تقاضای بازار و عرضه محصولات یا 
خدمات را بهبود بخشد. رسانه های اجتماعی جنبه های 
مختلفی از انتشــار اطلاعات را بــاز کرده و بازارهای 
مالــی بالقــوه را نیز باز کرده اســت. باز کردن اقتصاد 
مناطق دورافتاده و گسترش محصولات و قدرت خرید 
مناطق دور افتاده به تمام نقاط جهان امکان پذیر است. 
مصــرف کنندگان رضایت از تحویل اطلاعات دارند. 
تأثیر رســانه های اجتماعی تنها یکی از عوامل توسعه 
اقتصادی است. جنبه های مختلفی وجود دارد که باعث 
توسعه اقتصادی می شــود، مانند امضای سیاست ها، 
تفاوت هــای فرهنگــی. رســانه های اجتماعی تأثیر 

عمیقی بر اقتصاد مدرن دارند.

تحلیل تأثیر رسانه های اجتماعی بر اقتصاد

مکث


